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Fortsattes det pa förmiddagen började sammanträdet.

Föredrogs Andra kammarens andra tillfälliga utskotts utlå- 
tande nr 24, i anledning af väckt motion angående statistiskä 
uPP&i;™r rörande alkoholens verkningar.

Kammaren biföll utskottets hemställan.

§ 2'

t-ii behandling förelåg härefter Andra kammarens andra till- Om utdelandet
falliga utskotts utlåtande, nr 25, i anledning af väckt motion till Riksdagens 
angående utdelandet till Riksdagens ledamöter af vissa offent- le<lamiiter «/ 
liga trycksaker. vista offentliga

trycksaker.

Efter föredragning af utskottets hemställan yttrade:

Herr Ze t te rstrand: Herr talman, mina herrar! Jag
bär ingenting att erinra emot, att en sådan ytterligare utdelning 
åt riksdagstryck ifrågakomma, som utskottet här föreslagit. Ded 

JU, föreslagits i ganska begränsad form, och jag tror, att ut
skottet har ratt, da det säger, att det icke kommer att spela 
någon nämnvärd roll i afseende på kostnaderna. Men jag anser 
att man icke kan underlåta att vid ett tillfälle sådant som detta 
påpeka, att det är lika nödvändigt och ännu mera nödvändigt

ii ~ w S<At!1’, a^t ™an nedbringar tryckningskostnaderna i 
allmänhet. Enligt hvad som framgår af 1908 års revisionsbe-
18QG1U1 tÄmgS“rna ökats från H1.000 kronor år 
1896 till 385,000 kronor ar 1906, och äro de stadda i oaflåtlig
ökning. Vi maste se till, att tryckningskostnaderna på något sätt Utekottet bär med lätta lågt, att man SÄS 
hitta pa besparingar hvarigenom de af den större spridningen 
förorsakade okade kostnaderna kunde neutraliseras; men jag vill 
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Om utdelandet gå. mycket längre: man maste hitta pa. inskränkningar, 1 a, 
till Riksdagens många gången om kunna uppväga kostnadsökningen. 
ledamöter af 1908 års revisorer tänkte sig, att kommittebetankandena icke 

vissa offentliga utdelas två gånger, såsom nu är ifrågasatt, utan blott en
gång och då icke ens till alla Riksdagens ledamöter, utan blott 

° till olein, som särskildt önskade erhålla desamma. Vidtoge man den 
anordningen jämte flera andra af 1908 års revisorer ifrågasätta, 
skulle man vinna en betydlig begränsning af tryckningskostna
derna, och jag anser, att man vid hvarje lämpligt tillfälle bor 
påpeka nödvändigheten af en sådan begränsning.

Det var endast för att anföra detta, som jag begärde ordet, 
och jag har för öfrigt ingen erinring att gorå mot utskottets 
förslag.

Herr T e n g d a h 1: Herr talman! Såsom motionär i ämnet
vill jag säga, att jag icke öfver hufvud taget tillhör dem, som 
anse? att något som helst tryck skall utdelas två gånger, och jag 
her att få instämma med herr Zetterstrand därutinnan, att man 
bör göra allt för att se till, att kostnaderna minskas, hvilket 
bl. a. kan ske på så sätt, att man icke kritiklöst utdelar trycksa
ker till en massa personer, om hvit k a man icke vet, huruvida 
de vilja ha dem eller ej. Jag anser, att man kan undvika att 
utdela en hel del dyrbart tryck, om man genom anslag tillkännager 
att det finnes tillgängligt någonstädes, dar det far hamtas åt 
dem, som däraf ha intresse.

Herr Lindhagen instämde häruti.

Vidare anfördes ej. Kammaren biföll utskottets hemställan; 
och skulle jämlikt 63 '§ riksdagsordningen detta beslut genom ut
drag af protokollet delgifvas Första kammaren.

§ 3.
Omändra af A föredragningslistan fanns vidare upptaget konstitution™ t- 
14 § 2 mom. skottets utlåtande nr 9, i anledning af väckt motion om ändring 
«förordningen af § 14 mom. 2 i förordningen om kommunalstyrelse 1 stad.
om kommunal-

I en inom Andra kammaren väckt, till konstitutionsutskottet 
hänvisad motion, nr 54, hade herr Rökig, med instämmande af 
12 kammarledamöter, hemställt, att Riksdagen för sin del matte 
besluta sådan ändring af 14 § 2 mom. i förordningenmm kommunai- 
styrelse i stad, hvarigenom möjlighet bereddes att halla allmän 
rådstuga i och för stadsfullmäktigval jämväl under november 
månad.

Utskottet hemställde, att ifrågavarande motion icke måtte 
föranleda någon Riksdagens åtgärd.
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Reservationer hade emellertid afgifvits:
af herr Nilsson i Malmö, som ansett, att utskottet bort hem

ställa., att Riksdagen ville i skrifvelse till Kungl. Maj:t anhålla, 
det täcktes Kungl. Maj:t utarbeta och för Riksdagen framlägga 
förslag till sådan ändring af § 14 mom. 2 i förordningen om kom- 
munalstyrelse i stad, hvarigenom möjlighet bereddes att hålla all
män rådstuga i och för stadsfullmäktigval jämväl under novem
ber manad; samt

af herrar af Callerholm, Beckman, Bero i Göteborg och Jo
hansson i Jönköping, i fråga om motiveringen.

Sedan utskottets hemställan föredragits, begärdes ordet af

Herr Nilsson i Malmö, som yttrade: Herr talman! Genom
den förändring, som förordningen om kommunalstyrelse i stad 
undergick förra året, bestämdes bl. a., att städer med högre inne- 
vanareantal än 10,000 skola indelas i valkretsar i och för stads
fullmäktigval, och att valen inom dessa kretsar skola verkställas 
a dagar, som magistraten_ särskild! för hvarje valkrets utsätter. 
Följaktligen kunna valen i dessa städer icke förrättas på en gång 
eller en dag. Enär vidare valbarheten icke är inskränkt till 
en valkrets, utan sträcker sig öfver hela staden, böra gifvetvis 
valen inom de olika kretsarma ske successivt på det sättet, att 
innan ett val i en krets ägt rum, skall man ha erhållit kännedom 
om resultatet af tidigare kallna val inom öfriga kretsar, och att 
sålunda möjlighet beredes för de olika partierna att placera i en 
krets fallna kandidater i andra kretsar. Särskild! i städer med 
flera valkretsar kommer följaktligen, såsom motionären påpekat, 
ganska lång tid att tagas i anspråk för dessa val. Och då hänsyn 
tages till de mångskiftande göromål, som under december månad 
åligga magistraterna, äfvensom till den då inträffande julhelgen, 

vara fara värdt, att valen icke under den la ^bestämd a 
tiden, d. v. s. under december månad, kunna verkställas, åtminstone 
icke utan den största svårighet. Det är med anledning däraf, 
som motionären hemställt, att sådana val af stadsfullmäktige måtte 
kunna förrättas äfven i november månad och icke enbart i de
cember.

Emellertid har konstitutionsutskottet föreslagit, att föreva
rande motion icke måtte föranleda till någon Riksdagens åtgärd. 
Men se vi närmare efter, finna vi också, att utskottet på det hela 
taget ställt sig mycket välvilligt till motionen. Det har inom 
utskottet blifvit ett afslag med välvillig motivering, som det 
heter.

Det enda sakliga skäl, som utskottet anför emot motionen, 
består däruti, att om den af herr Röing föreslagna ordningen 
bifölles. skulle däraf kunna föranledas, att en icke omvald full
mäktig komme att utöfva sitt uppdrag under en tid af ända till 
två månader efter det val, hvarigenom han uteslutits ur stads
fullmäktige. Jag kan icke finna, att detta sakliga argument är

Om ändring af 
14 § 2 mom. 

i förordningen 
om kommunal
styrelse i stad. 

(Forts.)
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Om ändring af åt' den betydelse, att man bör eller kam fästa någon vikt vid 
u § 2 mom. detsamma. Som det nu är, händer det rätt ofta, att en icke om 

i förordning^stadsfullmäktig, det vill säga en, som fallit igenom vid 
om kommunal- a]et idecember, får deltaga i behandlingen af alla de ärenden 
styrelse I stad. förekomma vid fullmäktiges decembersammanträde, daribland

(i orts.) (Jet allra viktigaste, budgetens bestämmande för kommande ar.
Om en sådan stadsfullmäktig därjämte får deltaga i behandlingen af 
de vanligen mindre viktiga ärenden, som förekomma å novembersam
manträdet, torde detta icke göra mycket från eller till. Men den 
omständigheten, att valet skjutes något tillbaka, sa. att det kan 
förrättas äfven under november månad, föranleder icke med nå
gon visshet alls, att valet verkligen skall företagas i början af 
november månad eller ens i medio af manaden, utan det kan mycket 
väl ske i slutet däraf. Om man anordnar saken praktiskt pa 
detta sätt, skulle icke en sådan stadsfullmäktig, som ej biiivit 
omvald, komma att deltaga i mera än ett stadsfullmäktigesam
manträde, det i december. .

Det enda af de öfriga skäl, som det här är värdt att ingå pa, 
är det, att utskottet icke finner tiden vara inne att vidtaga någon 
ändring i den riktningen, som motionären föreslagit. Utskottet 
förmenar, att det är skäl att först se till, hur de nya lagbestäm
melserna komma att verka, först se till, huruvida något egentligt 
behof af en ändring i ifrågavarande afseende yppar sig. Det skälet 
kan iu låta höra sig. Men mig synes saken vara ganska klar pa 
förhand. Och där man med tydlighet kan förutse en sak, behof- 
ver man icke vänta för att se, hur den kommer att gestalta sig.

Jag ber nu, herr talman, att på de skäl, som jag här anfört 
och som anförts i motionen, få yrka bifall till den af mig vid 
utskottets betänkande fogade reservationen, hvadan jag hem- 
ställer

att Riksdagen ville i skrifvelse till Kungl. Maj:t anhålla, det 
täcktes Kungl. Maj :t utarbeta och för Riksdagen framlägga förslag 
till sådan ändring af § 14 mom. 2 i kungl. förordningen om kom
munalstyrelse i stad, hvarigenom möjlighet beredes att halla allmän 
rådstuga i och för stadsfullmäktigval jämväl under november 
månad.

Lördagen den 9 April, e. m.

Härefter anförde:
Herr af Callerholm: Herr talman! I motsats till den 

ärade reservant, som nyss hade ordet, skall jag be att fa yrka 
bifall till utskottets hemställan. Dock ber jag att pa förhand la 
tillkännagifva, att det kommer icke att förorsaka mig någon större 
sorg, för den händelse kammarens utslag skulle gå utskottet emot.

När jag nu yrkar bifall till utskottets utlåtande, är det dock 
icke på alla de motiver, som utskottet i utlåtandet anfört, utan 
i enlighet med den reservation i fråga om motiveringen, som åt 
mig jämte tre andra kammarens ledamöter i utskottet afgifvits, 
i det vi ansett, att det enda skäl, som för närvarande finnes an-
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ledning åberopa till stöd för afstyrkande af motionen, ligger däri, 
att man för närvarande icke har någon erfarenhet om, huru de 
nuvarande bestämmelserna komma att verka. Man har ju sagt, 
att man redan från Stockholm detta år fått en erfarenhet om, 
hvilken lång tid som erfordras i och för stadsfullmäktigevalen. 
Då kan man ju tvärtom säga, att då Stockholm med sina sex 
mycket stora valkretsar har lyckats utföra valet på mindre än 
en månad, bör otvifvelaktigt i landsortens städer med färre val
kretsar eller mindre folkrika valkretsar valet kunna utföras på 
samma tid. Däremot kan det vara fråga om, huruvida december 
månad är den lämpligaste tiden. Därom är det just, som erfaren
heten skall ge vittnesbörd. Å andra sidan har det sagts, att en 
så lång tid som en månad, från november månads början till 
november månads slut, otvifvelaktigt är en alltför lång tid. Vi 
veta,- att i synnerhet i en del mindre samhällen kan en valrörelse 
vara i stånd att uppröra samhällets innevånare för en lång tid 
framåt,; och då blir det för mycket att ha denna valrörelse i 
gång under en hel månad. Därför vill jag gärna se, huru erfaren
heten visar, att lagen verkar i landsorten, och därefter rätta de 
korrektiv, som möjligen kunna befinnas vara erforderliga. Det 
kan ju vara lämpligt, att valen försiggå från den 15 november 
till den 15 december, eller ock, att man bestämmer valtiden från 
sista veckan i november till årets slut o. s. v., men hur man bäst 
skall ordna saken, bör erfarenheten kunna visa, och därför böra 
väl valen någon tid kunna få ske, innan vi gorå några ändringar i 
gällande lagstiftning.

I anknytning härtill ber jag att få sluta, som jag började,: 
med att yrka bifall till utskottets afstyrkande hemställan.

Herr Johansson i Jönköping instämde häruti.

Herr Ilo ing: Herr talman, mina herrar! Konstitutions
utskottet har beskärt den föreliggande motionen, såsom den förste 
ärade talaren framhöll, en mycket välvillig motivering, och där
för är jag naturligtvis, såsom motionär, utskottet synnerligen tack
sam. Utskottet framhåller, att det måhända kommer att befinnas 
påka-lladt, att denna förändring göres snart nog, och det är i första 
rummet de skal, som den sista ärade talaren här framhöll, näm
ligen att man icke har någon större erfarenhet, som har gjort 
konstitutionsutskottet tveksamt, om det vore lämpligt att nu bi
falla den föreliggande motionen. Jag kan mycket väl förstå detta 
konstitutionsutskottets uttalande, för den händelse denna motive
ring vore skrifven för t. ex. någon månad sedan. Då hade man 
verkligen icke någon erfarenhet, men nu har man, tror jag, till
räckligt stor sådan från den gångna valmånaden, hvilket också 
i den siste ärade talarens anförande berördes. Det är icke allenast 
sa, att man här i liufvudstaden haft val af stadsfullmäktige, utan 
vi ha äfven haft landstingsmannaval landet rundt, om man också

Om ändring af 
14 § 2 mom. 

i förordningen 
om kommunal
styrelse i stad.

(Forts.)
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Om ändring (tf icke känner utgången i de flesta valkretsarna. Nå, mina herrar^ 
u § 2 mom. har man då någon erfarenhet från det sista stadsfullmäktigevalet 

i förordningen ^ Stockholm, som tyder på, att magistraten i våra större städer 
rrrXUåste ägna betydligt längre tid åt sammanräkningen af valsed- 

(Forts) lama än förut ? Ja, förvisso. Jag skall ta ett enda exempel.
I andra valkretsen i Stockholm ägde valet rum den ena dagen 
som vanligt från morgon till kväll. Hur lång tid åtgick sedan 
att sammanräkna valsedlarna i denna valkrets ? Jag kan icke er
inra mig något val — åtminstone från Göteborg har jag den er
farenheten — där icke magistraten omedelbart efter valet sam- 
manträdt och efter några timmar tillkännagifvit resultatet. Här 
i Stockholm däremot pågick denna gång sammanräkningen af val
sedlarna den ena dagen från klockan 11 f. m. till klockan half 
9 på kvällen och den andra dagen från klockan 11 f. m. till 
klockan half 8 på kvällen; således icke mindre än två hela ar
betsdagar. Nå, kan man då fråga sig: var det många personer, som 
deltogo i detta arbete ? Ja, det var icke mindre än tre af ma
gistratens deputerade samt tio andra jurister, och dessa hade än
dock till sitt förfogande fem räknemaskiner. Hvad var anled
ningen till denna ofantligt stora tidsutdräkt? Jo, anledningen var 
den, att i denna valkrets; ett parti, högern, använde vallistor med 
samma partibeteckning, men i cirka 150 variationer. Tänk då, mina 
herrar, om alla tre partierna gjort liknande förändringar, huru 
mycket längre tid magistraten och dess tjänstemän då behöft an
vända. Det är sålunda äfven för valförrättarna, som den pro
portionella valmetoden, och hvad därmed följer, är synnerligen 
krånglig. Liknande erfarenhet har man från andra valkretsar. 
tiar man då anledning tro, att det i framtiden blir bättre ell,er 
sämre härutinnan ? Det är klart och tydligt för hvar och en, 
som följt med dessa saker, att i framtiden måste magistraterna 
i de större städerna vara beredda på att använda ännu mera tid, 
emedan erfarenheten visat, att det är till fördel för ett parti, 
om det använder så många olika listor som möjligt med samma 
partibeteckning. Intresset för valet blir större, ju flere olika listor 
det finns, och detta har äfvenledes de nu gångna landstingsmanna- 
valen visat, Jag vill endast påpeka ett par fall, t. ex. från Skara
borgs län, där i Barne och Laske härad afgåfvos 240 olika listor 
och i Åse och Viste härad 112 sådana. Äfven om vi icke i städerna 
skulle få se en sådan mångfald olika vallistor, får man . dock 
vara beredd på, att ma_gistraten kommer att behöfva för hvarje val 
minst 3 dagar, en valdag och 2 dagar för sammanräkning 
af rösterna, och då flertalet af vara större städer utom Stock
holm kommer ,att ha tre valkretsar, sa skulle magistraten och 
de personer, som få detta uppdrag, behöfva af de 18 å 19 dagar, 
som magistraten har till sitt förfogande före julafton. ty efter 
julafton kommer det väl icke att utlysas något ordinarie stads
fullmäktigeval — afstå icke mindre än 9 dagar, och detta kan 
väl icke vara rimligt eller lämpligt. Det är ju för öfrigt något 
helt annat, om valet, såsom här i Stockholm, försiggår i mars,
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än om det sker i december, då magistraten är upptagen ‘med en 
mängd viktiga sysselsättningar.

Den förste ärade talaren har redan vederlagt de öfriga. skäl, 
mot ett bifall till motionen, hvilka konstitutionsutskottet framfört 
i sitt yttrande. Jag skall därför ej uppehålla tiden med att orda 
därom, utan får på angifna skäl, herr talman, yrka afslag å kon
stitutionsutskottets utlåtande och bifall till den af herr August 
Nilsson vid betänkandet afgifna reservationen.

Herrar Karlsson i Göteborg, Broström och Zetterstrand för
enade sig med herr Benig.

Friherre Palmstierna: Herr talman, mina herrar! Som 
kammaren finner, är det här endast fråga om en rent praktisk 
åtgärd, af relativt liten betydelse. Det gäller att under december 
manad, då magistraten är upptagen af budgetens behandling och 
andra viktigare ärenden, aflasta en del af dess arbeten, de, som 
angå stadsfullmäktigevalen, och förlägga dem ett par veckor ti
digare, sä att desamma kunna utföras på ett efter förhållandena 
mera bekvämt sätt än hvad som i annat fall kommer att ske. Detta 
ärende var före vid svenska stadsförbundets representantsförsam
lings möte, i hvilket deltogo stadsfullmäktige äfven ifrån de stä
der, som denna fråga särskild! berör. Det är rätt många städer, 
i hvilka uppdelning i valkretsar kommer att ske och för hvilka 
frågan alltså spelar en viktig roll. Vid nyssnämnda möte rådde 
fullständig enighet i uppfattningen, att den af motionärerna före
slagna åtgärden vore praktisk, och man uttalade därför också 
önskvärdheten af att Biksdagen måtte bifalla ett ändringsförslag 
i motionens syfte.

Med anledning häraf ber jag också kammaren att beakta saken 
och instämma i den reservation, som blifvit afgifven af herr Nils
son. För min del ber jag få yrka bifall till densamma.

Herr Almqvist: Herr talman! På grund af de skäl, som 
konstitutionsutskottet här förebragt i sitt utlåtande, tillåter jag 
mig att yrka bifall till utskottets förslag. Utskottet har ju tyd
ligt i detsamma sagt ifrån, att om det funnes grund för den i 
motionen antydda farhågan, att svårigheter komma att yppa sig 
för vederbörande magistrater att under december månad medhinna 
både valförrättningarna och annat dem åliggande arbete, så lära 
nog ifrågavarande magistrater icke underlåta att framkomma med 
de ändringsförslag, hvartill förhållandena må gifva anledning, och 
det är då att vänta, att frågan i fullt ut.redt skick i sinom tid 
ånyo förelägges Biksdagen.

Då sålunda frågan i sitt nuvarande skick icke är så utredd, 
att det synes mig lämpligt att nu bifalla förevarande motion, 
tillåter jag mig, som sågat, att yrka bifall till utskottets hem
ställan.

Om ändring af 
14 § 2 mom. 

i förordningen 
om kommunal- 

styrelse i stad.
(Forte.)
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Om ändring af 
14 § 2 mom. 

i förordningen 
om kommunal
styrelse i stad. 

(Forts.)

Herr af Callerholm: Herr talman! I anledning' af herr 
Eöings anförande vill jag endast anmärka det, att när herr Eöing 
säger, att i rikets andra stad tarfvas nio arbetsdagar för magistra
ten i och för stadsfullmäktigevalen, af hvilka arbetsdagar väl några 
böra få falla inom december månad, synes det onödigt och olämpligt, 
att, innan man vunnit någon vidare erfarenhet, lägga till så lång 
tid som hela november månad i och för ifrågavarande val. När 
vi fått erfarenhet om saken, kunna vi pröfva, huruvida det vore 
lämpligt att fastställa valtidens början till den 15 november, 
sista veckan i november, eller så. Ty nog är det trots herr Eöings 
anmärkning en alldeles bestämd olägenhet, att man kan välja stads
fullmäktige i början af november månad, medan ännu de gamla 
stadsfullmäktige, som icke blifvit återvalda till sina platser, skulle 
ännu inemot två månader utöfva stadsfullmäktigbefattningen. Det 
kan ej hjälpas, att den ansvarskänsla, som bör göra sig gällande 
hos hvarje kommunens förtroendeman, måste slappas, då han vet 
med sig själf, att han visserligen sitter som en dylik förtroende;- 
man, men att han dock faktiskt mistat förtroendet, och det långt, 
innan han verkligen skall frånträda sin befattning.

Jag ber fortfarande att på af mig förut angifna grunder få 
yrka bifall till utskottets hemställan.

Herr E y d é n : Detta är ju, kan man säga, i eminent mening 
icke en partifråga, hvilket allra bäst bevisas däraf, att alla leda
möter i denna kammare från Göteborg och Malmö af olika partier 
undertecknat ifrågavarande motion. Det är endast en angelägen
het af praktisk betydelse det gäller. Faktiskt är, att magistraten 
i Malmö är intresserad af reformens genomförande — dess ord
förande har upprepade gånger talat med mig om den här saken, 
och senast i påskas underströk han behofvet af att magistratens 
arbete underlättades särskildt under en tid, då julhelgen minskade 
arbetsdagarnas antal.

I städer, som haj mer än två valkretsar, är det således nu 
faktiskt så, att magistraten anser sig icke kunna utan åsidosättan
de af domstolsgöromålen ordna stadsfullmäktigevalen, särskildt. 
ifall det skulle inträda splittring inom partierna. Jag kan icke 
tänka mig, att människor, äro så oförnuftiga, som herr af Caller
holm förutsätter, och kan således ej dela hans uppfattning.

Om herrarna således nu godtaga de skäl, som tala för motio
nen,- och bifalla densamma, så blir det möjligt för magistraten att 
i fråga om stadsfullmäktigevalen välja den lämpligaste tiden. Deti 
är, som sagdt, endast i städer med tre eller flera valkretsar, som be
hofvet af ändrade bestämmelser i ärendet visat sig vara starkt 
trängande.

Då jag sålunda ej kan se någon olägenhet förenad med före
varande bestämmelses ändrande, och då det faktiskt är så, att 
den myndighet, saken närmast angår, önskar ändringens vidta
gande, tycker jag, att herrarna gärna kunna bifalla ifrågava
rande i sanning ganska blygsamma kraf.
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Herr J an sson i Djursätra: Herr talman! Jag har visser
ligen varit med om i utskottet att tillstyrka det beslut, hvartill 
utskottet kommit, men fastän frågan uteslutande rör städerna, 
hoppas jag dock, att motionären icke anser utskottets ståndpunkt 
i frågan berott på någon ovilja mot städerna och deras önsknin
gar, utan har afstyrkandet berott endast därpå, att vi i utskottet 
föreställt oss, att, så länge den antagna lagen icke ens är pröfvad, 
det må kunna anses väl tidigt att begära den föreslagna ändrin
gen i densamma. 1 allmänhet brukar det ju vara så, att när en 
lag blifvit beslutad, så vill man åtminstone se, huru den verkar,' 
innan man begär, att den skall ändras eller upphäfvas. Här kan 
ej af praktisk erfarenhet sägas, att den ifrågavarande lagen ,är 
olämplig, utan det är endast rent teoretiskt sedt, som man kan 
komma med påståenden om dess olämplighet. För min del vill jag 
gärna låta städerna så långt ske kan få det, som de önska, (men 
jag har ock nu här velat angifva, hvarför jag ansett mig höra vara 
med om det slut, hvartill utskottet kommit. Jag kan alltså på 
grund ad denna allmänna regel, som brukar ligga till grund för 
lagändringar, men som här ej kunnat åberopas, icke annat |än 
yrka bifall till utskottets förslag.

Herr Eöing: Herr talman, mina herrar! Det är natur
ligtvis riktigt, som herr Jansson i Djursätra framhöll, att först 
bör man se, huru en lag verkar, innan man ändrar densamma. 
Det kan dock finnas undantag från denna regel, och jag tror, att 
här föreligger ett sådant. Jag har ju redan tillåtit mig fram
hålla, att man, sedan konstitutionsutskottets motivering tillkom
mit, dock vunnit någon erfarenhet, och jag vill härvidlag stryka 
under, att t. ex. magistraten i Malmö redan inkommit med en 
hemställan, att en ändring i åsyftad riktning måtte göras i ifrå
gavarande förordning. Vi hörde nyss, att en ärad ledamot i denna 
kammare och medlem af magistraten i Norrköping, hvilken stad 
också beröres af denna bestämmelse, instämde i mitt yrkande.

Gentemot hvad herr af Callerholm framhöll ber jag särskild! 
att få påpeka, att jag icke yrkade bifall till min motion, utan till 
den af herr Nilsson afgifna reservationen, i hvilken föreslås en 
skrifvelse till Kungl. Maj :t med anhållan, »att Kungl. Maj:t täck
tes utarbeta och för (Riksdagen framlägga förslag till sådan änd
ring af § 14 mom. 2 i kungl. förordningen om kommunalstyrelse 
i stad, hvarigenom möjlighet beredes att hålla allmän rådstuga 
i och för stadsfullmäktigeval jämväl under november månad.»

Sedan Kungl. Maj:t, i den händelse en dylik skrifvelse kommit 
till stånd, låtit utreda frågan, så är det mycket möjligt, att Kungl. 
Maj :t finner, att tiden bör fastställas t. ex. till tiden mellan den 
15 november och den 15 december. När man står på den stånd
punkt, som herr af Callerholm intager, kan man knappast motsätta 
sig en skrifvelse i den föreslagna riktningen.

Jag ber därför, herr talman, få vidhålla mitt yrkande.

Om ändring af 
14 § 2 mom. 

i förordningen 
om kommunal
styrelse i stad.

(Forts.)
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Om ändring af 
14 § 2 mom. 

i förordningen 
om kommunal- 
styrelse i stad. 

(Forts.)

Herr Karlsson i Göteborg: Herr talman, mina herrar!
Herr Jansson i Djursätra framhöll, att man ej skall göra en sådan 
ändring endast på teoretiska grunder, utan att den skall byggas 
på praktiken.

Jag vill hemställa i alla fall till kammaren, om det icke 
är så, att, då man på förhand kan se, att olägenheter skulle in
träda genom det tillvägagångssätt, som måste tillämpas, ifall 
ändring ej göres, det vore lämpligt, om kammaren ginge med på 
hvad här föreslagits, allra helst som här endast är fråga om 
en skrifvelse i ämnet. Jag ber, herr talman, att få yrka bifall 
till reservationen.

Herr Jansson i Djursätra: Herr talman! Jag vill blott
nämna, att — såvidt jag kan erinra mig — har såväl motionä
ren som den andre talaren från Göteborg varit med om att god
känna denna lag, då den på sin tid antogs. Nu äro de med om 
att upphäfva densamma, innan de sett, hur den verkar. Det förefal
ler mig, som om det vore litet besynnerligt att på det sättet lagstifta 
här i .Riksdagen, att man först godkänner en lag och sedan ge
nast är med på att upphäfva den.

Jag kan icke förstå, att detta vore ett sätt att rekommen
dera, och därför ber jag att fortfarande få yrka bifall till ut
skottets förslag.

Herr Karlsson i Göteborg: Herr talman, mina herrar!
Jag ber att få framhålla, att man har verkligen, såsom herr Röing 
i sitt anförande framhöll, haft tillfälle att se val utförda, sedan 
ifrågavarande lag kom till stånd, och på grund af den erfarenhet, 
man då vunnit, förefinnas fullt tillräckliga skäl för ett bifall till 
reservationen.

Herr Persson i Stockholm: Herr talman, mina herrar! Om 
kammaren i fortsättningen skall följa det resonemang, »om 
herr Jansson i Djursätra haft, så blir det synnerligen olyck
ligt för alla dem, som antagligen nästa år på grund af vallagens 
verkningar i år helt visst komma att i kammaren framställa för
slag, icke blott om denna ändring, utan äfven flera dylika. Lagen 
har sålunda faktiskt visat sig vara behäftad med brister i flera 
afseenden. Hvad den detaljfraga som nu behandlas beträffar, har 
här från Stockholm af magistraten uttalats, att detta valsätt är så 
arbetsamt, att man icke ville ha med det att göra, om man kunde 
slippa. Man har tänkt på att i Riksdagen skulle motioneras om 
en särskild valnämnd för städer, hvilket ju i andra fall lagen tillå
ter. Faktiskt är, att valmakeriet, uträknandet af röster m. m., 
enligt den erfarenhet, som vunnits från Stockholm, kan draga en 
synnerligt lång tid, hvadan de framställningar, som komma, syn
nerligast från Göteborg och Malmö, äro fullkomligt berättigade. 
När det vidare icke ligger några som helst motiverade eller berät
tigade hinder i vägen för att bifalla föreliggande reservationer,
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förstår jag icke, hvarför man skall hänga upp sig på gammal 
praxis, och då olägenheterna af- hvad som här föreslås skall 
ändras ha visat sig på åtskilliga platser och komma att visa isig, 
är det väl bättre att förekomma än förekommas.

1 : ■■ , . ! 1 :
Herr af Callerholm: Herr talman! Jag påstår fortfa

rande,- att det icke har blifvit bevisadt, att man behöfver en hel 
månads valtid utöfver hvad man har, och att man behöfver erfa
renhet i det fallet. Det kan vara nog med 14 dagar, det kan 
vara nog med en vecka. Vi skola icke taga till längre tid, än vi 
verkligen behöfva, och därför anser jag fortfarande, att vi böra 
afvakta tiden och vänta,; tills vi få se, hur kort tid vi kunna 
åtnöja oss med, och sedan taga den utsträckning i tid, som verkligen 
behöfves och icke mer.

Herr Gustafsson i Mjölby: Herr talman! Det synes äf
ven mig mindre lämpligt, att valproceduren utsträckes alltför lång 
tid. Det kan icke vara bra, att den gamla representationen sitter 
alltför länge, sedan de nya männen blifvit valda. Dessutom skulle 
helt säkert, om valproceduren utsträcktes till två månader, detta 
verka därhän, att äfven valagitationen förlängdes. Sistnämnda 
sida af saken har naturligtvis ingen som helst afgörande betydelse, 
men torde dock vara af beskaffenhet, att man kanske icke bör lämna 
den helt och hållet obeaktad.

På grund af dessa skäl anser jag önskligt, att tiden för 
valet förlägges så nära representantombytet som möjligt. Om vidare 
magistraten i Göteborg och i Malmö känner sig besvärad af för
hållandena, sådana som de nu äro, och man dessutom äfven med 
hänsyn kanske till julbrådskan önskar, att valtiden måtte flyttas 
tillbaka till november månad, så har man ju anledning förmoda, 
att dessa magistrater också därom komma att göra framställning, 
såsom en föregående talare redan nämnt, och att Kungl. Maj :t, 
om förhållandena därtill gifva anledning, sedan också framlägger 
ändringsförslag.

På grund af dessa skäl tillåter jag mig, herr talman, att yrka 
bifall till utskottets hemställan.

Herr Tengdahl: Herr talman! Beträffande den gjorda an
märkningen, att det vore olämpligt, att vissa representanter sutte 
kvar, fastän de rätteligen icke borde göra det, ber jag få såga,-, 
att detta förhållande icke kan spela så stor roll, när det i vårt 
politiska lif inträffar, att hela Riksdagen sitter kvar i åratal, 
fast grunderna för ledamöternas mandat äro underkända.

Herr Nilsson i Malmö: Herr talman! Herr af Callerholm 
nämnde, att både teori och praxis gåfve vid handen, att det icke 
behöfdes en hel månad för val af stadsfullmäktige, ja, att dessa 
val kunde gå för sig på 14 dagar eller en vecka. Ja, det kan herr 
af Callerholm ha rätt i. Till och med i en stad med 3 valkretsar

Om ändring af 
14 § 2 mom. 

i förordningen 
om kommunal- 

styrelse i stad.
(Forts.)
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Om ändring af kan valet stökas undan på mindre än en vecka, om det f örsta valet 
u § 2 mom. finge äga rum på en måndag, det andra påföljande tisdag och! 

'om kommunal-^ tredje på onsdagen. Men det är ju så, att magistraten* som 
^yrelseTstad. skall ha hand om valbestyret, behöfver tid på sig för att samman

förts.) räkna rösterna. Visserligen kunde det ju anstå med uträkningen, 
tills valen förrättats i alla kretsarna. Men jag ber att få fästa upp
märksamheten på, att det är icke allenast för magistraternas skull, 
denna motion framkommit, utan äfven till förmån för valmännen* 
för hela valarbetet och för de olika partierna. Ett parti, som 
placerat sina bästa kandidater i en viss krets, önskar kanske, om 
dessa där fallit, sedan placera dem i en annan krets, och då är 
det gifvet, att ett sådant parti behöfver tid på sig för att reda) 
ut den saken.

Det är sålunda både för valmännens och valförrättarnas skull, 
som denna motion framkommit. Tager man båda dessa synpunkter 
i beaktande, är det icke riktigt, som herr af Callerholm säger* 
att valet kan förrättas på en vecka. Jag ber, herr talman, att 
få vidhålla mitt yrkande om bifall till reservationen.

öfverläggningen förklarades härmed vara afslutad. Herr tal
mannen framställde nu propositioner först på bifall till utskottets 
hemställan och vidare på afslag å berörda hemställan och bifall 
i stället till den af herr Nilsson i Malmö vid utlåtandet afgifna 
reservationen; och förklarade herr talmannen sig anse den först
nämnda propositionen vara med öfvervägande ja besvarad. Som 
emellertid votering begärdes, blef nu uppsatt, justerad och an
slagen följande voteringsproposition:

Den, som vill* att kammaren bifaller konstitutionsutskottets 
hemställan i utskottets förevarande utlåtande n:r 9, röstar

Ja;

Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, har kammaren, med afslag å utskottets berörda 
hemställan, bifallit den af herr Nilsson i Malmö vid utlåtandet 
afgifna reservationen.

Omröstningen utföll med 99 ja mot 91 nej, vid hvilken utgång 
kammaren bifallit utskottets hemställan.

§ 4.
Till afgörande företogs nu statsutskottets utlåtande n:r 2, an

gående regleringen af utgifterna under riksstatens andra huf- 
vudtitel, innefattande anslagen till justitiedepartementet.
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Punkten 1.

Utskottets hemställan bifölls.

Punkten 2, angående fångvårdsstyrelsen.

Kungl. Maj:t hade under denna punkt i statsverkspropositio
nen föreslagit ny aflöningsstat för fångvårdsstyrelsen.

I sammanhang härmed hade utskottet till behandling före- 
haft en inom Andra kammaren af herr Beckman väckt motion,; 
n:r 117, däri föreslagits, att Riksdagen ville åt fångvårdsstyrel
sens skrifhiträde, som enligt Kungl. Maj:ts förslag skulle åtnjuta: 
lön 700 kronor, tjänstgöringspenningar 350 kronor samt ortstill- 
lägg 150 kronor jämte två ålderstillägg, hvartdera å 150 kro
nor,- efter respektive 5 och 10 år, bevilja följande aflöningsförmåner, 
nämligen: lön 600 kronor, tjänstgöringspenningar 450 kronor och 
ortstillägg 150 kronor med 3 ålderstillägg, hvart och ett å 200 
kronor, efter respektive 5, 10 och 15 år.

Utskottet hemställde, att Riksdagen, i anledning af Kungl. 
Maj:ts förslag samt med afslag å herr Beckmans ofvan omför- 
mälda motion, måtte

a) godkänna följande aflöningsstat för fångvårdsstyrelsen:

K r o n o r

Lön Tjänst-
görings-

Orts
tillägg.mot

sva
rande.

pennin
gar eller 
motsva
rande.

Summa.

Generaldirektören och che-
fen.................................... 7,000 3,000 1,000 11,000

1 byråchef ........................
1 byråchef........................

5,000
5,000

2,500
2,500

600
600

8,100
8,100

(Efter 5 år kan lö- 
< nen höjas med 600 
( kronor.

1 arbetsintendent, arfvode
1 andra gradens tjänste-

5,000 2,000 — 7,000

man (sekreterare) . . . 3.600 1,800 400 5,800 (Efter 5 år kan lö-
1 andra gradens tjänste- i nen höjas med 500

man (sekreterare) . . . 3,600 1,800 400 5,800 , kronor och efter
1 andra gradens tjänste- 10 år med ytter-

man (kamrerare) . . . 3.600 1,800 400 5,800 ( ligare 500 kronor.
1 första gradens tjänste

man (registrator, tillika
aktuarie)........................

3 första gradens tjänste
män (kassör, tillika bok
hållare, samt revisorer) .

2,200

6,600

1.500

4.500

300

900

4,000

12,000

Efter 5 år kan lönen 
höjas med 500 kro
nor, efter 10 år med 

! ytterligare500kro- 
| nor och efter 15 år
1 med än ytterligare 
( 500 kronor.

Transport 67,600

Ang. fång- 
vårdsstyrelsen.
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Ang. fång
vårdsstyrelsen. 

(Forts.)
Lön
eller
mot
sva

rande.

Tjänst- 
görings- 
pennin- 
gar eller 
motsva
rande.

Orts
tillägg. Summa.

Transport 67,600
1 skrifbiträde................ 700 350 150 1,200

1 förste vaktmästare . . 900 450 150 1,500

1 vaktmästare................
1 vaktmästare................

700
700

350
350

150
150

1,200
1,200

Till arfvoden och flitpen
ningar åt extra biträden, 
vikariatsersättningar 
m. m................................ 19,000

Summa — — — 91,700

Efter 5 år kan lönen 
höjas med 150 kro
nor och efter 10 
år med ytterligare 
150 kronor.

Efter 5 år kan lönen 
höjas med 100 kro
nor.

Efter 5 år kan lönen 
höjas med 100kro
nor och efter 10 
år med ytterligare 
100 kronor.

Anm. Därest vaktmästare i sådan egenskap åtnjuter fri bostad samt bränsle, 
skall, så länge denna förmån kvarstår, ortstillägg ej till honom utgå äfvensom å lö
nen afdragas 100 kronor årligen.

b) besluta, att under ofvanstående aflöningsstat skulle in
föras följande bestämmelse:

Denna lönestat träder i kraft den 1 januari 1911 under för
utsättning, att Kungl. Maj:t dessförinnan meddelat föreskrift där
om, att samtliga ordinarie tjänstemän och betjänte skola, i den 
män ej undantag kunna anses böra stadgas eller för särskilda 
fall efter pröfning medgifvas, vara å tjänsterummet tillstädes minst 
6 timmar hvarje söckendag;

c) godkänna vissa närmare angifna villkor och bestämmelser 
för åtnjutande af de i staten upptagna aflöningsförmåner;

dl förklara ej mindre att enhvar,; som med eller efter in
gången af år 1911 tillträdde befattning i fångvårdsstyrelsen, skulle 
vara pliktig att underkasta sig ofvanberörda villkor och bestäm
melser, än äfven att de förutvarande innehafvare af befattnin
gar i fångvårdsstyrelsen, hvilka icke före den 1 november 1910 
anmälde, att de ville underkasta sig den nya aflöningsstaten samt 
nämnda villkor och bestämmelser, och som icke lagligen kunde 
därtill förbindas, skulle varda bibehållna vid dem dittills tillkom
mande aflöningsförmåner äfvensom, i den mån ej annat föran
leddes af bestämmelserna i gällande lag angående civila tjänst- 
innehafvares rätt till pension, vid den rätt till pension, som dit
tills tillkommit dem; samt

e) höja det i riksstaten uppförda anslaget till fångvårdssty-
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relsen från 63,000 kronor med 28,700 kronor,- eller sålunda till 
91,700 kronor.

Den af utskottet föreslagna aflöningsstaten öfverensstämde 
med Kungl. Maj:ts förslag utom beträffande förste vaktmästarens 
och vaktmästarnes ålderstillägg, hvilka Kungl. Maj:t ansett böra 
bestämmas till 200 kronor för förste vaktmästaren och 150 kro
nor hvartdera för vaktmästarne.

Mot utskottets förslag hade reservationer afgifvits af
herrar Andersson i Skifarp, Wiklund, Sjö, Odqvist, Ekman i 

Mo gård, Ström i Transtrand, Nilson i Örebro och ifvarsson, hvilka 
föreslagit, att chefen för fångvårdsstyrelsen skulle benämnas öfver
direktör samt åtnjuta lön 6,200 kronor, tjänstgöringspenningar 2,800 
kronor och ortstillägg 1,000 kronor eller sammanlagdt 10,000 
kronor;

herrar Thorsson och Rydén, hvilka ansett, att utskottet bort 
föreslå Riksdagen att godkänna följande aflöningsstat för fång
vårdsstyrelsen:

K r o n o r.

Tjänst-
Lön görings-
eller pennin- Orts- Summa.motsva- gar eller tillägg.

rande. motsva-
rande.

Öfverdirektören och chefen 6,200 2,800 1,000 10,000 (Efter 5 år kanlönen
1 byråchef ........................ 5.000 2,500 600 8,100 < höjas med 600
1 arbetsintendent, arfvode 5,000 2,000 — 7,000 kronor.
1 andra gradens tjänste- Efter 5 år kan lönen

man (sekreterare) . . . 3,600 1.800 400 5,800 höjas med 500
1 andra gradens tjänste- kronor och efter

man (sekreterare) . . . 3,600 1,800 400 5,800 10 år med ytter-
1 andra gradens tjänste- ligare 500 kro-

man (kamrerare) . . . 3,600 1,800 400 5.800 nor.
Efter 5 år kanlönen

1 första gradens tjänste- ) höjas med 500
man (registrator, tillika kronor, efter 10
aktuarie)........................ 2,200 1,500 300 4,000 1 år med ytterli-

3 första gradens tjänste- gare 500 kronor
män (kassör, tillika bok- och efter 15 år
hållare, samt revisorer) 6,600 4,500 900 12,000 med än ytterli

gare 500 kronor.
Efter 5 år kan lönen

höjas med 150 
kronor, efter 10

1 skrifbiträde.................... 600 450 150 1,200 år med ytterli
gare 150 kronor 
och efter 15 år 
med än ytterli
gare 150 kronor.

Transport 59,700

Ang. fång- 
vårdsstyr el un. 

(Forte.)
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■Ang. fång
vårdsstyrelsen. 

(Forts.)
Lön Tjänst-

görings-
Orts

tillägg.mot
sva

rande.

pennin
gar eller 
motsva
rande.

Summa.

1 förste vaktmästare . . 900
T

450
ransport

150
59,700

1,500
Efter 5 år kan lönen 

höjas med 200 
kronor.

Efter 5 år kan lönen
höjas med 150

1 vaktmästare................ 700 350 150 1,200 kronor och efter
1 vaktmästare................ 700 350 150 1,200 10 år med ytter

ligare 150 kronor.
Till arfvoden och flitpen-

ningar åt extra biträden, 
vikariatsersättningar
m. m................................ — — — 19,000

Summa — — — 82,600

Anm. Därest vaktmästare i sådan egenskap åtnjuter fri bostad samt bränsle, 
skall, så länge denna förmån kvarstår, ortstillägg ej till honom utgå äfvensom å 
lönen afdragas 100 kronor årligen.

och i öfverensstämmelse därmed höja det i riksstaten uppförda 
anslaget till fångvårdsstyrelsen från 63,000 kronor med 19j600 
kronor till 82,600 kronor,

hvar järn te dessa reservanter föreslagit, att Riksdagen skulle 
besluta att icke godkänna den af departementschefen uttalade upp
fattningen, att kompetensfordringama för vissa tjänstemän inom 
fångvårdsstyrelsen borde höjas utöfver de nuvarande;

herr Starbäck, som instämt i herrar Thorssons och Rydéns 
förslag i fråga om de i aflöningsstaten för öfverdirektören och 
chefen samt för skrifbiträdet upptagna löneförmåner; samt

herrar Starbäck och Ekman i Mo gård, hvilka beträffande 
motiveringen till utskottets hemställan framställt ett särskild! 
yrkande.

Sedan nu föredragits utaf den i mom. a) upptagna aflönings
staten utskottets förslag till chefens för fångvårdsstyrelsen benäm
ning och aflöning, lämnades ordet till

Herr Ström i Transtrand, som yttrade: Herr talman! Som 
herrarna behagade finna af det föreliggande utskotts be tänkandet,’ 
ha 11 ledamöter från denna kammare reserverat sig i andra punk
ten, beträffande chefens lön.

När man skall reglera ett verk, så söker man naturligtvis» 
såvidt man kan, att göra jämförelser med andra verk och att där
efter bestämma hvad som kan vara rättvist med afseende på löner 
såväl för den ene som den andre. När reservanterna gjort dessa 
jämförelser med afseende på chefen, så ha de icke kunnat komma
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till annat resultat än att chefen för fångvårdsstyrelsen skulle kunna Ang. fång- 
vara jämförlig med cheferna för sådana verk, i hvilka chefens vårdsstyrelsen. 
lön är bestämd som öfverdirektörslön, eller till 10,000 kronor. (Forts.) 
De ha på denna grund ansett, att chefen för detta verk icke herde 
ha större lön än 10,000 kronor, fördelade i lön 6,200 kronor, 
tjänstgöringspenningar 2,800 kronor och ortstillägg 1,000 kronor, 
klan har framhållit, att chefen här dock är generaldirektör och 
därför bör ha generaldirektörs lön; vi ha icke kunnat finna något 
annat skäl för förslaget att höja lönen, än det som kan ligga f 
detta namn.^ M]en icke kan man väl härefter bestämma lönen, 
utan man får väl se på verket i dess helhet. Och när man då 
jämför fångvårdsstyrelsen med andra verk, exempelvis landtbruks- 
styrelsen, sa kan man alldeles icke finna, att ifrågavarande chef 
har mera att göra än chefen för landtbruksstyrelsen, ja, han har 
snarare mindre att göra än denne, hvars lön är bestämd till 10,000 
kronor. När vi komma till fångvårdsstatens ordnande, så skola 
vi finna, att man har särskilda tjänstemän för hvarje fängelse 
med sin så att säga mera själfständiga styrelse. Chefen i fång
vårdsstyrelsen har därför icke en sådan skyldighet beträffande 
särskild! fangvardsstaten, som cheferna i de verk hvilka äro att 
betrakta mera såsom affärsverk, något som landtbruksstyrelsen 
onekligen är.

På grund af dessa förhållanden ha vi ansett, att lönen för 
fångvårdsstyrelsens chef borde sättas till det belopp, som här är 
antydt, och jag ber därför, herr talman, att, hvad chefen beträf
far fa yrka bifall till vår reservation, som innefattar, att chefen 
matte benämnas öfverdirektör och erhålla den lön, som i reserva
tionen är föreslagen.

Häruti instämde herrar Starbäck, Ekman i Mo gård och Wib
land.

Vidare anförde:
-r, o Chefen för justitiedepartementet, herr statsrådet Petersson: 
h ragan här gäller, huruvida detta verks chef skall erhålla karak- 
tar af generaldirektör och lön såsom sådan med 11,000 kronor, eller 
om han skall vara öfverdirektör med 10,000 kronor. J ag förstår 
mycket val, att det kan råda olika meningar om denna 'sak: det 
är en fråga, i hvilken det är omöjligt att saga,; att det ovill
korligen bör vara på det ena eller andra sättet. Det beror på, 
hvad man anser vara skäligt och lämpligt. Jag förstår också mycket 
väl reservanternas tankegång. De mena: nog står det att få en 
man med nödig kvalifikation för att sköta detta verk, äfven om 
han blir öfverdirektör med endast 10,000 kronor i lön; och då 
bör man naturligtvis välja det billigaste. Men, mina herrar, det 
linns åtskilliga skal, som tala för det af Kungl. Maj:t framställda 
och af utskottet biträdda förslaget, ehuruväl dessa skäl äro vä
sentligen, om jag så får säga, af ideell art

Att börja med ligger det i öppen dag, att det förefinnes en 
Andra kammarens prof. 1910. Nr 30. 2
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Ang. fång- vida större möjlighet och sannolikhet att kunna till platsen för- 
vårdsstyreUen. värfva just den kraft, som man anser vara lämplig och för ett 

(Forts.) sådant värf skickad, om man kan gifva honom den högre tjänste- 
graden och den högre lönen. Och jag ber att få uttala, att för 
detta ömtåliga och mycket grannlaga ämbete, fordras — om det 
skall skötas väl — en person med synnerligen hög kvalifikation. 
Det är icke heller att förbise, att tjäns tegraden såsom general
direktör skänker innehafvaren ett tillskott af auktoritet, som 
tvifvelsutan på en plats som den ifrågavarande är både af värde 
och önskvärd.

Det är icke heller så med detta verk, som herrar reservanter 
velat göra gällande, att det är att anse som ett väsentligen litet 
verk; jag skulle snarare vilja karakterisera det i motsatt riktning'. 
Chefen har under sig ungefär 750 underordnade tjänstemän, och 
det människomaterial, med hvilket verket, har att arbeta jag 
tänker på de fångar, som sta under dess vard och ledning upp- 
går till ungefär 25,000 om året. Det synes mig verkligen, som 
om den man, som sättes i spetsen för ett sadant verk, ganska väl 
skulle behöfva det stöd och den auktoritet, som ligger i en högre 
tjänstemannaställning, och detta såväl i förhållande till de under
ordnade inom verket som med hänsyn till de fångar, som han 
har att göra med. . i

Det är också en annan sak, som här bör tagas i betraktande. 
Det är nämligen så, att fångvårdsstyrelsen står i en ganska lif
lig förbindelse med Konungens befallningshafvande, och har att 
utfärda föreskrifter och meddela beslut, som Konungens befallnings
hafvande skola rätta sig efter, i åtskilliga frågor, som röra fång
vården. Det är då, såvidt jag kan förstå,- icke synnerligen lämp
ligt, att chefen för det centrala verk, som har denna myndig
het, beklädes med en tjänstemannavärdighet, som är lägre än den 
en landshöfding har.

Dessa skål ha säkerligen varit beaktade och bestämt löne- 
regleringskommittén, då den stannat vid det förslag, som seder
mera af Kungl. Maj:t framlagts. Med kännedom om lönereglerings- 
kommitténs ådagalagda tendens att icke använda öfverkvalifice- 
rad arbetskraft och att i allmänhet tillse, att ingå flera eller 
högre tjänster inrättas, än som verkligen äro behöfliga, tror jag, 
att kammaren kan vara öfvertygad om, att lönere^leringskommitten 
icke kommit med sitt förslag, om icke kommittén ansett, att tull
giltiga skäl därför förelegat. Dessa synpunkter ha också varit 
de, som varit bestämmande för regeringen. Jag tror, att det skulls 
vara lyckligt, om kammaren ville följa löneregleringskommittens 
och Kungl. Maj:ts förslag och vågar uttala den förhoppningen, 
att kammaren trots de många reservanterna icke skall ställa sig 
afvisande mot detsamma.

Herr Persson i Stallerhult: Herr talman, mina herrar!
Den förste talaren upplyste, att det var icke mindre ;än 11 ut- 
skottsledamöter från denna kammare, hvilka reserverat sig i denna
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punkt; det är endast en ledamot från denna kammare, som icke Ang. fång- 
deltagit i reservationen, och då får jag väl erkänna, att jag är vårdsslyrelsm. 
denne ende. När det förhåller sig så, är det väl tämligen frukt- (Forts.) 
löst att taga utskottsmajoriteten i försvar för dess gärning, men 
jag skall i alla fall försöka göra det, så godt jag kan.

Reservationen sönderfaller, som man ser, i tre delar. Dels 
har man yrkat, att rang och löneförmåner skola nedsättas för 
chefen för detta verk, dels har man i en annan reservation yrkat 

ännu har ingen yrkat bifall till denna reservation, men jag tager 
för gifvet, att så kommer att ske — a.tt den ena byråchefsbefatt
ningen skulle strykas, så att det endast blefve en byråchef, och 
slutligen bär yrkats förändringar i löneförmånerna för skrifbi- 
träden och vaktmästare.

Hvad ,nu beträffar frågan om chefskapet för detta verk, så 
framhalles det ju, att man genom att göra honom till öfverdirek
tör i stället för generaldirektör skulle kunna åstadkomma en be
sparing i löneförmåner, uppgående till 1,000 kronor. Det är sant, 
att man bör spara på alla hall, men man bör också se till, vid jäm
förelser .med andra verk att man icke åstadkommer någon orätt
visa genom att man nedsätter lön och rang för denna tjänstebefatt- 
mng. Jag för min del kan icke tro, att detta är så alldeles klokt; 
kanhända, har jag denna uppfattning därför att jag deltagit i be- 
handlingen af denna fråga pa ett förberedande stadium, nämligen 
som medlem i löneregleringskommittén. Kungl Maj:ts förslag och 
utskottets förslag sammanfalla nämligen med denna kommittés 
förslag.

Nu kan man visserligen säga, att detta verk icke är så stort, 
när man ser pa dess styrelse och personal. Det finnes verk med 
öfverdirektörer,. där chefen har väl så många tjänstemän under 
sig som chefen i denna institution har. Men denna omständighet, 
huruvida det är ett större eller mindre antal tjänstemän i ett 
verk, far icke vara ensamt bestämmande, da det gäller en sådan 
fråga som denna. J a g tror, att på detta område får man se 
fragan något annorlunda. Man får ju betänka, att denna styrelse 
också har sig förelagdt att se till, att hvar och en tjänsteman 
pa fångvårdsstyrelsens stat gör sin plikt och uppfyller sina skyl- 
digheter. Och om man ser efter, huru många dessa tjänstemän 
äro, så finner man, att de under detta verk lydande sannerligen 
icke äro fåtaliga. Vi komma under behandlingen af denna stat 
i ^ en senare punkt till detta ämne. Jag tror därför, att skall 
något verk ha en chef med generaldirektörs lön och rang, så hör 
detta verk till dem, som i första hand böra komma i åtanke. Det 
är härvidlag icke nog med personalen på stat, — de tjänste
man och bet] än te på fångvårdsstyrelsens stat, som denna chef 
har under sig — utan man får äfven räkna med alla dessa män
niskor, som fångvårdsstyrelsen har under sin vård. Ser man efter, 
så skall man finna, att detta antal är så stort, att man blir rätt 
ledsen öfver, att det verkligen skall vara så många människor, 
hvilka råkat i kollision med Sveriges lagar och därför komma
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Ang. fång
vårdsstyrelsen

(Forts.)

att stå under denna styrelses vård och inseende. Ser man efter i 
statistiken, så skall man finna, att det är ett icke mindre antal 
än 3,000 personer, som ständigt sitta inburade här och hvar pa 
spridda platser i vårt land, och omsättningen är så stor, att det 
är 24 å 25,000 personer om året, Indika egentligen stå under 
donna chef i första hand. Nu är det alldeles gifvet, att för 
dessa människor, (Slom råkat bryta mot Sveriges lagar och som 
därför blifvit inburade på en eller annan plats i landet, betyder 
det mycket, hvilken person, som istår i spetsen för fångvården. 
De ha ju icke rätt att mottaga besök af andra, som kunna kon
trollera deras behandling, utan de äro i detta afseende beroende 
af det sätt, på hvilket högste chefen uppfyller sin plikt att se 
till huru de bli behandlade, och att de bli behandlade såsom Sve
riges lagar föreskrifva. Om man icke här får den rätta perso
nen till chef, så kan man befara, att berättigade klagomål skola 
uppstå med anledning af att dessa fångar blifva behandlade på ett 
sätt, som det svenska folket icke önskar, i det att både den ene 
och den andre anser sig kunna göra hvad han vill emot dessa 
människor, som sitta inom lås och bom. Tager man med allt 
detta i beräkningen, tror jag, att man borde bortse från den skill- 
nåd i statsutgift, som uppstår vid ett bifall till reservationen, mot 
om man antar utskottets förslag. Jag tror för min del, att man 
i detta, fall med lugn bör gå med på den högre lön med den 
därmed förenade högre rangen, ty ingenting skulle därigenom för
loras ifrån principiell sparsamhetssynpunkt utan tvärtom.

När vi komma öfver till den andra reservationen, till hvil
ken jag förmodar, att man här kommer att framdeles, yrka bifall, 
nämligen den, som afser indragandet af den ena byråehefsplatsen 
i fångvårdsstyrelsen, så skall jag tillåta mig att äfven där ställa 
mig på utskottets och Kungl. Maj :ts sida.

Det kan väl hända, när man ser förteckningen öfver det ar
bete, de mål och ärenden, som denna styrelse har att befatta sig
med’ att icke antalet går upp så högt, som det gör i åtskilliga 
andra verk. Men, mina herrar, skall man endast döma efter det 
antal ärenden, som statistiken visar förekomma hos hvarje verk, 
då tror jag icke man har funnit den rätta grunden. Ty huru stäl
ler det sig i åtskilliga verk, där man skyltar med många tusental 
af ärenden ? Jo, där sönderdelas ärendena i så många delar, att
man på detta sätt kommer upp till ett mycket högt antal. Men här
är det icke så, utan, såsom kommittén också antydt med nagra 
få ord, innehåller den tabell, som finnes intagen i lönereglerings- 
kommitténs utlåtande, allenast ärendenas1 antal utan någon sönder- 
delning med hänsyn till däri inkomna handlingar Det säges näm
ligen på ett ställe där: »I tabellen har icke någon sönderdelning 
blifvit gjord af de enskilda numren efter antalet åt därunder 
inkomna handlingar.» Om man följt samma princip här, som på en 
del andra håll, skulle man med lätthet fatt upp numerären till 
samma höjd som i åtskilliga andra verk af generaldirektörs värdig
het. Man får således icke döma efter numerären. Jag tror där-
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för,; att det skulle vara betänkligt, om man hölle på reservationen Ang. fång- 
och således inskränkte personalen, så att man endast finge en vårdsstyrelsen. 
byråchef. (Forts.)

Om man läser arbetsinstruktionen för fångvårdsstyrelsen, så 
skall man se, hvilka ofantligt stora uppgifter, som både che
fen och ledamöterna hafva att utföra. Ser man således på ar
betsprodukten och arbetsmängden, så sannerligen man borde 
våga sig på att låta en byråchef utföra allt det arbete, som de 
två nuvarande ha sig förelagdt. Det är naturligt, att man bör se 
till, när man reglerar löner, att icke kostnaderna springa upp för 
mycket, men jag tror knappast, att man kan uppvisa något verk, 
där vid en ny reglering .utgiftsstegringen Varit så sparsam som 
här. Jag skall icke draga fram några jämförelser, men jag skall 
i alla fall antyda, hur det ställer sig på denna stat.

Om herrarna ha med sig kommitténs utlåtande angående denna 
lönestat, så kunna herrarna se, huru man där med största nog
grannhet uträknat, huru allt ställer sig. Däraf framgår, att höj
ningen i utgifter för fångvårdsstyrelsen endast skulle uppgå till 
9,625 kronor, och skulle man nu nedsätta detta belopp med 1,000 
kronor, så blir^ det 8,625 kronor. Går man sedan öfver till fång- 
vårdsstaten, så kommer man där upp till en anslagsökning af 
19,948 kronor — detta för hela den stora fångvårdsstaten. Detta 
är således allt hvad som skulle erfordras för en py reglering 
af ett verk, där nya principer blifvit tillämpade. Nu är att 
märka, att man anser äfven detta verk för ett — jag hade så 
när sagt — industriellt verk. Ty vi veta, att fångvårdsstyrel
sen har till uppgift att se till, att dessa fångar hållas till ständigt 
arbete, hvar och en på det område, hvartill han är bäst lämpad.
Ser man efter, hur d»et ställer sig i fångvårdsstatistiken med 
denna arbetsdrift, som öfvertagits af fångvårdsstyrelsen, så finner 
man mycket gynnsamma siffror i afseende på inkomsterna. Men att 
detta icke så mycket synes i själfva staten beror därpå, att fång
vårdsstyrelsen för det arbete, som den utför åt andra verk — för 
landt-och sjöförsvarets räkning eller för hvilket verk det vara må — 
icke får betalt i vidare mån än för materialiema; men själfva arbets
kostnaden eller arbetsförtjänsten få de andra verk, som förse fång
vårdsstyrelsen med arbete, draga nytta af. Jag tar för gifvet, att 
man icke länge kan låta sig nöja med detta, ty i hvarje verk och 
hvarje institution böra såväl debet som kredit få de rätta siffrorna.
Om fångvårdsstyrelsen finge betalt efter det vanliga värde, som här 
i landet gäller för hvarje vara, skulle fångvårdsstyrelsen haft en 
inkomst af 445,290 kronor pa det myckna arbete, fångvårdsstyrelsen 
med fangames anlitande utför åt andra verk, ehuruväl fångvårds
styrelsen icke får ett öre med af denna summa. Jag tror, att man 
bör taga äfven detta med i beräkningen ifråga om denna stat, och att 
det äfven med hänsyn härtill är af vikt att få de rätta personerna 
både pa chefs- och byrachefspjatserna, pa det att de må kunna leda, 
ordna och planera arbetet, så att fångarnes arbetsprodukt blir så 
god som möjligt. Med detta för ögonen tror jag, att man icke borde
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Ang. fång- hålla så hardt på en nedsättning i afseende på chefens löneförmåner, 
vårdsstyrelsen, såsom reservanterna här gjort.

(Forts.) Jag ber dessutom att få påpeka, att kommittén här tänkt sig,
att fångvårdsstyrelsen skulle få sig ålagdt ett ytterligare arbete, 
i händelse denna personal skulle anse sig kunna utföra det. Det 
skulle sålunda vara möjligt att de skulle hinna med att föra detta 
straffregister, hvarom Riksdagen en gång fattat beslut, och som 
under några år har förts inom justitiedepartementet. Om herrarna 
se efter här i den kungl. propositionen, så finna herrarna, att äf
ven denna sak där upptagits, och därför anser jag, att man får taga 
densamma med i beräkningen, när man har att yttra sig om och fat
ta beslut ifråga om denna personal inom styrelsen. Kommittén ha
de allvarligt ifrågasatt, att straff registrets förande borde öfver- 
flyttas till fångvårdsstyrelsen, för att på detta sätt ernå förenklin
gar och undslippa åtskillig omgång. Men kommittén hade. sig 
icke förelagd denna fråga och kunde icke fatta något positivt 
beslut däri redan af denna orsak. Fångvårdsstyrelsen bär i sitt 
utlåtande öfver denna del af löneregleringskommitténs förslag bi- 
trädt förslaget att förlägga straffregistrets förande till fångvårds
styrelsen, och Kungl. Maj :t har beträffande denna sak här i propo
sitionen sagt följande: »Gifvet är emellertid, att med denna dra
gas vidare behandling bör anstå, tills statistiska kommitténs be
tänkande afgifvits.» Således står fortfarande frågan öppen att 
för vinnande af förenklingar och för undslippande af onödig om
gång förlägga denna uppgift till fångvårdsstyrelsen. Men sker 
detj så är det alldeles säkert att knappast den personal, som här 
är föreslagen, skall räcka till.

Jag tror därför, att kammaren och Riksdagen gjorde klokt i 
att lämna sitt bifall till hvad utskottet föreslagit. Jag ber dock 
att få tillägga, att för den händelse kammaren och Riksdagen 
skulle beträffande chefen godkänna reservationen, så lärer nog 
Kungl. Maj :t ändock kunna finna en person, som åtager sig detta 
höga uppdrag äfven med af reservanterna föreslagen lönegrad och 
löneförmån. Men jag tror, att vill man finna den rätta personen, 
som vill ägna sig åt detta verk med hela sitt inflytande och all den 
insikt, som borde stå honom till buds,, borde man här icke nedsätta 
lönen under hvad utskottet föreslagit.

Jag skall därför, herr talman, be att få yrka bifall till ut
skottets förslag.

Herr af Callerholm instämde häruti.
Herr Rydén: Den föredragna punkten gäller endast.gene

raldirektören, och jag skall därför här vid detta tillfälle icke ingå i 
något bemötande af hvad den ärade föregående talaren yttrade angå
ende byråcheferna.

Hvad då således beträffar chefens ställning, så är det klart, 
att, när vi härifrån Andra kammaren, med undantag af herr Carl 
Persson, ställt oss på denna linje, och vi mot oss ha den sakkunskap, 
som herr justitieministern och herr Carl Persson i detta afseende
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representera, så är det ju icke utan en viss tveksamhet vi våga för
svara vår ståndpunkt.

Emellertid vill jag ange några skäl för att sätta chefen å denna 
tjänstelinje.

Om man försöker att rent och utan förutfattad mening gorå en 
jämförelse mellan chefen för fångvårdsstyrelsen och chefen för åt
skilliga ämbetsverk och utgår från den tanken, att det här gällde 
ett nyskapadt verk och att man icke behöfde taga hänsyn till, att 
det funnes en generaldirektörsgrad för denna chef, är jag öfvertygad 
om och vågar förutsätta med absolut bestämdhet, att hvarken 
Kungl. Maj:t eller någon annan skulle fallit på den idén att för det
ta lilla obetydliga — jag vidhåller uttrycket lilla obetydliga verk 
— bestämma en högre grad än öfverdirektörsgraden. Här har af 
herr statsrådet och chefen för justitiedepartementet såsom skäl för 
påståendet att fångvårdsstyrelsen icke är ett litet verk anförts^ 
att chefen hade under sig inalles 750 tjänstemän och 3,000 fån
gar, sittande ständigt, såsom herr Carl Persson sade, inom lås och 
bom, och genom att medtaga den ström af bötesfångar, som flyter 
in i och ut ur fängelserna, så lyckades' justitieministern få upp 
siffran till 25,000. Dessa siffror finner jag icke bevisa något 
annat än raka motsatsen till hvad man här sökt bevisa genom dem.

Låtom oss taga ett annat verk t. ex. öfverstyrelsen för rikets 
allmänna läroverk. Där är chefen öfverdirektör med en lön af 
10,000 kronor. Han har en stab af lärare under sig, som många 
gånger öfverstiger det antal tjänstemän, som finnes inom fång
vården, och skulle jag därvidlag medtaga alla lärjungar, som 
finnas inom läroverken, finna vi analogivis, att jämförelsen all
deles uppenbart talar mot justitieministerns uppfattning. Jag skall 
såsom ett annat exempel taga folskolebyrån inom ecklesiastik
departementet. Såsom chef för denna byrå sitter en ämbetsman 
i tredje gradens tjänst, d. v. s. med lägre grad än både en öfver
direktör med 10,000 kronors lön och en öfverdirektör i den nor
mala graden, hvilken uppbär 9,000 kronor i lön. Han har under 
sig en stab af tjänstemän, som åtminstone tjugo till trettio gånger 
öfverstiger det antal, som finnes inom fångvården. Och det sy
nes mig vara alldeles klart, när man genomgår dessa handlingar, 
att, om detta verk skulle nyskapas, det icke skulle ifrågakomma att 
sätta chefen i annan grad än öfverdirektörs.

Hur har då en gång i tiden chefen för detta verk kommit 
att blifva generaldirektör? Jo, det beror på själfva den histo
riska upprinnelsen af denna styrelse. I början af 1800-talet hade 
vissa myndigheter, såsom kommerskollegium och krigskollegium, 
öfverinseende hvar och en öfver sina fångar, och det fanns ingen 
gemensam myndighet för hela fångvården. På 1820-talet försökte 
man genomföra en centralisation i detta hänseende, och man tänkte 
sig saken då ordnad så, att det skulle finnas ett frivilligt säll
skap, som omfattade hela fångvården, och detta sällskap skulle 
stå under ledning af en kommitté, bestående af tre personer. Till 
aflönande af denna centralkommitté beslöto ock på 1850-talet rik-

Ang. fång- 
vård» styreis en 

(Forts.)
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Ang. fång- sens ständer att bevilja penningar. Det frivilliga sällskapet kom 
vårdsstyrelsen, däremot icke,- såsom man tänkt sig till stånd, utan den treman- 

(Forts.) nakommité,. som tillsattes, fick själf hafva ledningen af fång- 
vårdsväsendet. På 1850-talet öfvergick denna kommitté; till att 
benämnas »fångvårdsstyrelsen». Vi skola komma ihåg, mina her
rar,- att detta skedde på en tid, då fångvården var en så popu
lär angelägenhet, att dåvarande kronprinsen författade artiklar 
angående fångvårdsväsendet, och de tre personer, som sutto i nämn
da kommitté, tillhörde spetsarna inom societeten. Då staten för 
fångvårdsstyrelsen fastställdes, kunde man således icke sätta des
sa personer i lägre grad, än att man gjorde den förnämste till gene
raldirektör och de två andra till departementschefer, såsom de 
då kallades. Där hafva vi upprinnelsen till fångvårdsstyrelsen, 
upprinnelsen till att den fått en generaldirektör och upprinnel
sen till att den fått två byråchefer. Hade verket tillkommit på 
en senare tid, hade vi säkerligen icke haft det så. Löneregle- 
ringskommittén redogör för hvad generaldirektören i fångvårds
styrelsen har att göra, och vi finna då på sid. 12 i kommitténs be
tänkande, att det i § 30 i instruktionen för fångvårdsstyrelsen 
nämnes angående generaldirektörens skyldigheter: »att han är i 
första rummet Kungl. Maj:t ansvarig för uppfyllandet af styrel
sens åligganden och bör i sådant afseende tillse, att fångvårdens 
tjänstemän med nit och drift fullgöra sina skyldigheter. General
direktören öppnar till styrelsen kommande bref och bestämmer tid 
för styrelsens sammanträden.» Detta är nu hvad generaldirektö
ren har att gorå,- och jag får säga, att detta i och för sig icke moti
verar en högre grad än öfverdirektörs.

Det enda skälet för att sätta honom i generaldirektörs grad 
skulle vara det af justitieministern anförda,- nämligen att chefen 
för fångvårdsstyrelsen har att göra med Konungens befallnings
hafvande och att därför denna befattning icke kunde besättas med 
en person, som hade lägre rang än landshöfding.

Nu trodde jag, att regeringen hade afskaffat rangrullan, så 
att den icke skulle komma fram här i debatten. Men det har den 
ändå gjort. Jag undrar dock, om man alltid skall upprätthålla 
den ordningen, att därest chefen för en viss styrelse har att göra 
med Konungens befallningshafvande, det skall vara nödvändigt 
att tillskapa en tjänstebefattning i en grad högre än den en 
landshöfding har. .Jag tror åtminstone icke att herr Carl Pers
son skulle vilja vara med om att taga konsekvenserna häraf öfver 
hela linjen vid den omorganisation af förvaltningen, som nu för
siggår.

Jag ber också att få erinra om, att i det land, hvars fång
vård anses bäst utvecklad,; nämligen i Preussen, hela fångvårds
väsendet är anordnadt såsom en byrå under inrikesministeriet. Så
ledes finnes det icke någon motsvarighet mellan den ställning, som 
chefen för den preussiska fångvården har, och den ställning, som här 
är ifrågasatt för den svenska fångvårdschefen. Såsom herrarna 
kanske veta, har Preussens fångvårdschef anseende såsom den främste
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fångvårdsman,- som i detta ögonblick finnes i Europa, och ändå Ang. fäng
hål han icke en tjänsteställning, som är jämförlig med den man vill vårdsstyrelsen. 
tilldela vår svenska fångvårdsclief. (Forts.)

Jag tror, mina herrar, att det är nyttigt, att vid detta tillfälle, 
då det är påtagligt, att en besparing kan göras, man icke skattar så 
mycket åt gamla traditioner och historiska förhållanden, utan att 
man bör göra en förenkling och en besparing, då sådant utan olägen
het kan låta sig göra.

Dessa äro de skål,- som för mig varit afgörande, då jag, vid 
den votering, som skedde inom statsutskottet, anslöt mig till yr
kandet att sätta chefen för fångvården i öfverdirektörs grad med 
10,000 kronor i lön. Jag yrkar därför bifall till den vid den
na punkt afgifna reservationen.

HerrSchotte: Herr talman! Jag begärde ordet endast för att 
yttra några ord rörande chefens för fångvårdsstyrelsen ställning.

Det har af den föregående talaren påpekats, att rangförhål
landena äro upphäfda, och statsrådet och chefen för justitiedeparte
mentet har ej heller på grund af rangordningen åberopat, att chefen 
för fångvårdsstyrelsen borde vara generaldirektör, utan han har 
yttrat, att nämnda chef af vissa anledningar borde äga tjänsteställ
ning af generaldirektör. För mig synes det riktigaste vara, att alla 
chefer för de förvaltande centrala verken äga samma tjänsteställ
ning, och det borde ej inom Andra kammaren behöfva tvistas 
olja!, huruvida den ene eller andre af dessa chefer borde hafva 
en tjänsteställning öfver den andre.

Förr hade man den meningen, att sådana verks chefer, som hade 
en underlydande personal, borde vara generaldirektörer, och att 
de, som ej hade dylik personal, borde vara öfverdirektörer. Enligt 
denna uppfattning skulle således phefen för fångvårdsstyrelsen 
vara generaldirektör. Men man har redan kommit från denna 
uppfattning, och det finnes numera centrala verk med underly
dande förvaltande personal, hvilka verks chefer äro öfverdirektörer.

Då man emellertid icke ^ynes kommit så långt, att det är 
möjligt att benämna nu ifrågavarande chefsbefattning endast 
chefen för fångvården, utan man skall ha en ytterligare benämning 
för att beteckna hans tjänsteställning, gäller det väl här att pröfva; 
om chefen bör benämnas generaldirektör eller öfverdirektör. Men 
äfven om Riksdagen antager sistnämnda benämning, kan ju Kungl.
Maj:t, om det nu verkligen är som herr justitieministern — om 
jag förstår honom rätt — yttrade, eller att chefen för fång
vårdsstyrelsen för att gent emot fångarna hafva all möjlig auk
toritet bör bli generaldirektör, ge chefen denna ställning genom 
att tilldela honom titeln af generaldirektör. Så har skett flora 
gånger förut, senast vidkommande patentverket.

Gradationen mellan cheferna för de olika verken sker bäst 
genom aflöningen. För de mest maktpåliggande och kräfvande ver
ken måste chefen gifvetvis hafva högre lön än för de andra. Vill 
man sedan tillägga särskilda titlar, så må det vara Kungl. Maj:ts
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Ang. fång- ensak; Riksdagen bör icke lägga sig däruti. Huruvida i nu före- 
vårdsstyrehen. varande fall chefens aflöning bör vara 10,000 eller 11,000 kronor^ 

(Forte.) det kan man ju tvista om. Jag tycker, att det är en icke alltför 
veklig fråga. Jag föreställer mig, att för hvilken af nämnda 
summor man än bestämmer sig, en fullt duglig person kan er
hållas. Och då jag finner, att, i jämförelse med andra verks che
fers aflöning, 10,000 kronor bör vara ett skäligt belopp för che
fen för fångvårdsstyrelsen, får jag yrka bifall till reservationen.

Chefen för justitiedepartementet, herr statsrådet Petersson: 
Jag vill icke lämna herr Rydéns anförande utan några ord till 
svar. Jag har redan i viss mån fått understöd af herr Schotte, 
då han fäste uppmärksamheten på, att jag i denna sak icke talat 
om rang; men det finnes något, som innebär tjänsteställning, tjän- 
stegrad, något som man icke lär komma ifrån. Det kan näm
ligen icke undgås, att någon måste vara underordnad och någon 
öfverordnad inom de stora tjänstemannakretsarna.

Hvad chefens för fångvårdsstyrelsen ställning beträffar, så 
har herr Rydén gjort en jämförelse med några andra verk. Men 
det är ju så, att alla jämförelser halta, och hvad särskildt de 
af herr Rydén framdragna beträffar, får jag säga, att de verk, som 
han omnämner, enligt min mening icke äro jämförliga med fång
vårdsstyrelsen. Han talade om öfverstyrelsen för rikets läroverk 
och sade, att chefen för sistnämnda styrelse hade en större lä
rarepersonal under sig och att han kan sägas hafva alla lärjungar 
i statens skolor under sig. Men det känner herr Rydén lika val som 
jag, att öfverstyrelsen för rikets allmänna läroverk står i eu 
helt annat förhållande till lärare och lärjungar än hvad fång
vårdsstyrelsen gör till sina underordnade. Öfverstyrelsen har icke 
alls den personliga, i en mängd detaljfrågor ingripande beröringen 
med de underlydande lärarne, som fångvårdsstyrelsen måste haf
va med de tjänstemän, som lyda under densamma. Det finnes 
mellan öfverstyrelsen för läroverken och lärarna en mellangrad, 
nämligen rektorerna vid läroverken, som i afseende på förhållan
det till de underordnade har en helt annan ställning och bety
delse än föreståndarna för de särskilda fängelserna.

Och detsamma gäller äfven folkskolans öfverstyrelse. Äf
ven där är förhållandet mellan öfver- och underordnade ett annat 
än vid fångvården. Det är för ifrigt så, mina herrar, att fång
vård är ett mycket grannlaga och lrräfvande värf, där det mer 
än på andra håll är af nöden att chefen har den ledande handen 
öfver det hela. Han måste genom inspektioner göra sig under
kunnig om förhållandena vid hvarje af rikets fängelser och se 
till, att fångvården där drifves på ett rationellt sätt och att 
den, å ena sidan, fyller statens kraf på, att straffen skola vara 
allvarliga, men å andra sidan att straffverkställigheten sker jämnt 
och likartadt öfver hela linjen, så att icke något sken uppkommer 
att större friheter eller lättnader beredas på ena stället än på 
det andra och att ej heller någon mannamån förekommer inom
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ett fängelse — därför kan det icke heller blifva tal om sådan. Ang. fång- 
deeentralisation, som herr Rydén i ett annat sammanhang påyr- »årdutgreUm. 
kat. Tvärtom bör, enligt mitt förmenande, chefen för fångvårds- (Forts.) 
styrelsen själf, mer än chefen för något annat verk, med sitt in
flytande och sin verksamhet så att säga tränga ut ända i de allra 
yttersta delarna af verkets lemmar och leder. Utaf detta följer, 
att, såsom jag förut uttalat, till chefsplatsen för fångvården be- 
höfves en man utaf särskild! höga kvalifikationer. Det är så 
många egenskaper, som kräfvas hos honom, både såsom chef och 
insiktsfull fångvårdsman, att det sannerligen icke är lätt att finna 
honom, och jag tror verkligen, att både tjänsteställningen och 
de 1,000 kronornas ökning i lön behöfvas, för att man alltid skall 
kunna göra räkning på den rätte mannen, om man vet, hvar han 
finnes att tillgå.

Hvad angår herr Schottes yttrande om, att Kung!. Maj :t ju 
kan tillägga ifrågavarande chef en högre värdighet genom att 
gifva honom generaldirektörs titel, så vet jag icke ens, om jag 
behöfver svara på detta. Det lär väl säga sig själf t, att titeln 
bör vara den, som tjänsteställningen gifver, och icke någon annan.
Det äx för öfrigt, som herrarna veta, en ekonomisk affär att mot
taga en sådan där högre titel, som kanske icke många vilja un
derkasta sig.

De skal, som jag anfört och fortfarande håller på,. tror jag 
verkligen tala för, att man i detta fall skulle kunna följa Kung!.
Maj:ts, på löneregleringskommitténs förslag grundade hemställan.

Herr Starbäck: Herr talman, mina herrar! Jag hade icke 
tänkt att yttra mig vid denna punkt uti det föreliggande betän
kandet, men jag nödgas gorå det på grund utaf ett yttrande af 
herr statsrådet och chefen för justitiedepartementet, öfver hufvud 
taget förefaller det mig mindre lyckligt att jämföra fångvårds- 
staten med läroverksstaten. Men eftersom jämförelsen en gång 
har börjats och herr justitieministern drog ut konsekvenserna, så 
må det tillåtas en gammal lärare att säga några ord gent emot 
honom.

Nu är det väl i alla fall på det sättet att, om öfverdirektören 
och chefen för öfverstyrelsen för rikets allmänna läroverk har 
rektorer mellan sig och lärjungarna^ så är väl generaldirektören
— eller eventuellt öfverdirektören — för fångvårdsstaten icke 
heller utan mellanhänder mellan sig och fångarna. Det får jag 
lof att säga, att det förefaller mig vara ett något hastigt på
stående, — jag ber om ursäkt för uttrycket — då justitieministern 
säger, att öfverdirektören för rikets allmänna läroverk, han har 
rektorer att lita till; generaldirektören för fångvårdsstaten, han 
står i direkt förhållande till fångarna. Nej, så är det ju icke.
Han har ju åtskilliga mellanhänder, och det är ju det, som jagt, 
liksom jag förmodar också justitieministern, anser vara lyckligt 
och alldeles riktigt. Så i det fallet gäller jämförelsen icke alls
— såsom! den af honom utförde^.
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Ang. fång- Jag tror för resten, att det är synnerligen olyckligt att öfver 
vårdsstyrelsen, liufvud taget draga upp jämförelser mellan olika styrelser, när 

(Forts.) det gäller löneregleringar. Och om vi skulle fortsätta med det 
här under riksdagens lopp och taga läroverksstaten såsom jäm
förelsepunkt med åtskilliga andra kommande löneregleringar — 
jag tänker särskildt på den blifvande prästlöneregleringen — så 
torde det blifva fråga om, huruvida jämförelsen kommer att ut
falla till belåtenhet för en del intresserade medlemmar vare sig 
utaf regeringen eller riksdagen eller de olika kårerna. Nej, vi 
få väl försöka se saken sådan som den är. Kunna, vi få en kvali
ficerad kraft såsom chef för ett ämbetsverk, så skola vi hålla 
på en viss grad utaf aflöning; kunna vi icke få det, så få förhållan
dena utvisa, huru yi skola ställa oss.

Jag tror icke, att faran är så stor; jag tror, att vi mycket 
väl kunna ställa denna post på öfverdirektörs ställning.

Jag ber således att få yrka bifall till reservationen.

Herr Rydén: Herr talman! Den föregående talaren har 
redan besvarat en del af hvad jag tänkte bemöta af justitiemi
nisterns anförande, så jag hade icke tänkt yttra mig vidare i 
denna fråga. Enligt min uppfattning är den uppdragna paral
lellen fullt riktig i så måtto, att den chefsställning, som rekto
rerna vid allmänna läroverken hafva, motsvarar den chefsställ
ning, som fängelsedirektörerna i detta fall hafva.

Jag vill emellertid just med hänsyn till det yttrandet, att 
man borde sätta graden och lönen högre för att därigenom kunna 
förvärfva en särskild framstående kraft, uttala den uppfattning, 
att det äfven kan ligga i viss mån en fara uti att sätta graden 
och lönen allt för höga. Ty det blir ofta så, att till dessa topp
ämbeten, högt aflönade med ringa göromål, sikta en hel de! äm
betsmän, som litet haft att göra med det verk, för hvilka de 
sättas såsom chefer. Och jag tror för min del, att det kan vara 
särskildt för fångvården gynnsamt, att fångvårdsstyrelsen en gång 
kommer att förestås af en fångvårdsman och icke utaf eu högre 
juridisk ämbetsman —, sona antagligen annars kommer att hamna 
på den posten. Det är för min ringa del ett ytterligare skäl 
för att rösta bifall till reservationen.

Herr Le an der: Herr talman, mina herrar! Oaktadt jag 
är af åtskilliga skäl förhindrad att i denna fråga göra något 
yrkande, vill jag dock bemöta det .påstående, som gjorts därom, 
att fångvårdsstyrelsens chef just icke skulle hafva något att göra. 
Går man ut från den förutsättningen, att han är likgiltig för 
sitt kall, så kan visserligen han, i likhet med cheferna för andra 
centrala ämbetsverk, draga sig undan när han vill. Ty dessa 
chefer äro ju tämligen okontrollerade. Men vi skola väl icke gå 
ut från den förutsättningen, utan tvärtom från den,: att han är 
lämplig och intresserad för sitt kall. Är han det, har han san
nerligen fullt upp att göra. Om man nu tänker på, att han bär
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följa med deri digra litteratur på det straffrättsliga och synner
ligas! på det penitentiära området, som i våra dagar utgifves, 
så kräfves det helt visst ganska mycken tid för honom att följa 
med denna litteratur, för att på sådant sätt tillgodogöra sig de 
rön och uppslag, som kunna finnas i omnämnda litteratur, och 
göra dem fruktbärande för fångvården.

För öfrigt skall jag anföra ett exempel på att det kan med
föra ekonomiskt gagn för statsverket, att chefen för fångvården 
icke alltid behöfver syssla med de löpande göromålen, utan att 
han kan hafva tid att göra forskningar. För några år sedan, 
indrogs, såsom vi alla veta, det s. k. spinnhuset på Norrmalm 
och i sammanhang därmed flyttades länsfängelset bort till Öster
malm. Båda dessa fängelser voro, såsom också är bekant, belägna 
intill hvarandra. Man hyste allmänt den uppfattningen, ätt det 
var staden, som ägde tomterna. Men just därigenom att general
direktören i fångvårdsstyrelsen hade tid och tillfälle att forska 
rörande denna sak, så fann han, att det var statensom ägde 
dessa tomter, och på så sätt erhöli staten omkring 200,000 kronor.

För öfrigt är det ju redan anmärkt, att fångvården börjar 
på att blifva ett industriellt verk. Under år 1908 utfördes inom 
fångvårdsanstalterna arbete för andra statsförvaltningars räkning 
för icke mindre värde än 445,290 kronor 74 öre, såsom vi finna 
i löneregleringskommitténs betänkande, sid. 277. Förlidet år steg 
denna siffra afsevärdt, så att den säkert gick upp till tyg million 
kronor, fastän jag nu icke är i tillfälle att angifva denna siffra 
riktigt exakt.

Men framför allt har chefen för fångvårdsstyrelsen också en 
social uppgift. Man börjar alltmer inom fångvården ägna sig åt 
skyddsverksamheten, d. v. s. omvårdnad om de frigifna fångarna,, 
på det att dessa icke måtte återfalla i brott. Och äfven härvidlag 
bör chefen stå i spetsen för arbetet och söka leda detta på det 
allra bästa sätt. Nu kan man ju säga, att detta arbete kan ut
föras af en öfverdirektör likaväl som af en generaldirektör; och 
det vill jag för min del icke bestrida, man kan ju få en intres,- 
serad karl, äfven om man nu tager en öfverdirektör i stället för en 
generaldirektör. Men det är det jag velat framhålla, att hans 
arbete och hans uppgift är lika betydelsefull som hvilken chefs 
inom öfriga centrala ämbetsverk som helst. Och för öfrigt, ‘mina 
herrar, gäller det just nu att modernisera vår fångvård. Pa grund 
däraf blir det alldeles nödvändigt, att man i spetsen för fång
vården får en person, som är skolad på sitt område och insikts
full, men att -— han må nu heta öfverdirektör eller generaldirek
tör — denne man skulle hafva en mindre uppgift att fylla än 
någon annan chef, det bestrider jag på det bestämdaste.

Herr Thorsson: Herr talman! Man kan ju tvista om den 
mängd arbete, som hvilar på en person i den ställning som chefens 
för fångvårdsväsendet. Det har här såsom skäl för att general
direktörens eller den blifvande chefens lön skall sättas till 11,000

Ang. fång
vårdsstyrelsen. 

(Forts.)
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Ang. fång- kronor framhållits det stora uppsving, som fångvården under den 
vårdsstgrehen. senare tiden har gjort i fråga om rent ekonomisk utveckling, 

(Forts.) eller, rättare sagdt, det erhållna utbytet i ekonomiskt hänseende 
af fångvårdens verksamhet. Nu är det att märka, att alla dessa 
siffror, herrarna röra sig med för att motivera fram 11,000 kronors 
lön åt den blifvande chefen, grunda sig på ett förhållande, under 
hvilket den nuvarande chefen har haft 9,000 kronor; och äfven 
alla de andra tjänstemännen ha haft mindre lön, än hvad nu föreslås. 
Det synes, som om man då icke har någon giltig anledning ätt 
framhålla den högre lönen som den afgörande drifkraften för 
att få en praktisk och duktig karl till chefsposten för detta verk.

Chefen för justitiedepartementet förnekade visserligen nyss,- 
att han under ett föregående anförande skattat åt rangordningen. 
Men i samma andetag säger han ändå, att af en person, som icke 
har generaldirektörs rang och icke har 11,000 kronor i lön om året, 
kan man icke pretendera tillräckliga kvalifikationer för att han 
skall öfva det nödiga inflytande, som en chef behöfver utöfva 
öfver sina underordnade. Nu är min lifliga uppfattning den, att 
om det är en duktig karl i spetsen för ett verk så, — må han ha 
9,000, 10,000 eller 11,000 kronor i lön — gör denna karl sig gällande 
oberoende af de variationer, som finnes mellan 9,000 och 11,000 
kronor. Sedan en person kommit till en sådan hög årsinkomst, kan 
man icke värdesätta hans kapacitet med en så enkel måttsticka 
som 1,000 kronor mer eller mindre, han har väl under sin tjänste- 
bana med lägre lön förvärfvat en viss rutin, och den stoppas väl 
icke i kappsäcken- därför att han blir befordrad från en underord
nad ställning till en chefsjdats, och det lyckligaste blir väl att få 
en fångvårdsman till chef. Jag har sålunda den öfvertygelsen, 
att, oberoende af om man sätter lönen till 10,000 eller 11,000 kro
nor, det skall vara Kungl. Maj:t förunnadt att skaffa en chef, som 
kan föra fångvårdsväsendet ytterligare framåt. Det är visserligen 
sant, att det på denne chef hvilar en stor arbetsbörda, men jag 
skulle nästan vilja påstå, att denna arbetsbörda mera är beroende 
af hans ställning såsom ledare af hela fångvården som sådan än 
som ledare af den rent ekonomiska sidan af fångvårdsverksam- 
heten, fast det naturligtvis är bra, om man har en person i spet
sen för fångvården, som äfven begriper något i det afseendet. 
Men helt 'naturligt måste den rent ekonomiska ledningen anförtros 
åt en fack- och affärsutbildad ledare. Det har anförts, att den nya 
arbetsmetoden, hvarigenom fångvården direkt utför arbete till en; del 
andra statsverk, skulle kräfva betydligt mera arbete af fångvårds- 
tjänstemännen, men jag tror, att det skall bli lättare att under 
dessa nya förhållanden administrera den ekonomiska sidan af fång- 
vårdsverksamheten. Ty då får fångvården endast att göra med be
ställningar från några andra statens ämbetsverk och kan därigenom 
lättare uppdela arbetet, hvilket blir till fördel och lättnad för dess 
skötsel. Det kan väl sättas i fråga, om icke arbetet var lika svårt, 
då exempelvis några fångar skulle utackorderas till en arbetsgif- 
vare och några dito till en annan.
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Jag kan icke få för mig, — jag upprepar det — att fångvår
den skall bli i saknad af en duglig ledare, om Riksdagen bestäm
mer lönen till 10,000 kronor, och jag vill understryka, hvad herr 
Rydén förut sagt, nämligen att orsaken till att lönerna för de 
högsta ämbetsmännen inom fångvården kommit upp till en sådan 
höjd väsentligen är den, att fångvårdsstyrelsen, i likhet med en 
de! andra äldre styrelser och verk, har sedan gammalt fått sig till
mätt en jämförelsevis rundlig aflöning åt sina öfverordnade, i för
hållande till hvad dessa skulle fått genom en lönereglering under 
de senare åren.

Herr Carl Persson sade, att vi behöfva en duglig man i spet
sen för fångvården för de stackars människors skull, som sitta 
inom fängelsernas murar. Ja, jag medger det, men den närmaste 
beröringen få väl ändå fångarna med fångvårdspersonalen från 
vaktkonstapeln och upp till direktören, och det kan icke sättas 
i fråga, att jnan af generaldirektören eller öfverdirektören, hvad 
han nu skall heta, om han än är i besittning af en eminent arbets
förmåga, skall kunna kräfva en rent personlig beröring med dessa 
personer, som sitta inom fängelsets murar eller att han skall 
ägna sin uppmärksamhet åt hvar och en af dem särskilda

Jag- är af den öfvertygelsen, att reservanternas1 förslag är sä 
tilltaget, att det icke pa något som helst sätt omöjliggör för 
Kungl. Maj :t att på denna post få en lämplig person. Jag ber där
för, herr talman, att på anförda skäl få yrka bifall till reserva
tionen.

Herr Lindberg: Herr talman! Jag ber endast att få säga 
ett par ord med anledning af herr Leanders yttrande för en stund 
sedan. Han ville föra oss till minnes mängden af det arbete, som 
fångvården utför för vissna andra verks räkning, och han ville 
därmed ådagalägga, hvilket arbete generaldirektören skulle ha 
sig ålagdt. Jag vill emellertid göra herrarna uppmärksamma där
på, att det i den nu förevarande staten är upptagen en arbets- 
intendent med en lön af 7,000 kronor, hvars göromål naturligt
vis äro att i första hand sörja för dessa fångarbetens utförande.

Därjämte förmenade herr Leander, att vården om de frigifna 
fångarna också skulle kräfva en del af generaldirektörens arbete. 
Det torde emellertid icke vara herrarna obekant, att det finnes ett 
sällskap, som har åtagit sig detta b ehj ärtans värda arbete, och jag 
tror mig veta, att en del af fängelsernas präster och lärare däri 
taga en ganska verksam del. Dessutom har jag mig bekant, att 
detta sällskap inom kort ämnar inkomma till Kungl. Maj:t med 
en anhållan om att af statsmedel få understöd för sitt arbete. 
Och om Riksdagen beviljar detta, torde sällskapet i ännu högre 
grad än hittills kunna fortsätta sin gagneliga verksamhet.

Jag kan därför, herr talman, icke annat än sluta mig till 
den af herrar Thorsson och Rydén afgifna reservationen.

Ang. fång
vårdsstyrelsen. 

(Forts.)
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Ang. fång- Sedan öfverläggningen härmed förklarats vara afslutad, fram- 
vårdutyreisen. ställde herr talmannen propositioner på dels godkännande af ut- 

("Forts.) skottets förslag till chefens för fångvårdsstyrelsen benämning och 
aflöning och dels godkännande af det förslag, som innefattades 
i den af herr Andersson i Skifarp m. fl. vid punkten afgifva 
reservationen; och förklarade sig herr talmannen anse den sist
nämnda propositionen vara med öfvervägande ja besvarad. Som 
emellertid votering begärdes, blef nu uppsatt, justerad och an
slagen en så lydande omröstningsproposition:

Den, som vill, att kammaren beträffande chefens för fång
vårdsstyrelsen benämning och aflöning godkänner det förslag, som 
innefattas i den af herr Andersson i Skifarp m. fl. vid punkten 2 
af statsutskottets utlåtande nr 2 afgifna reservationen,

röstar Ja;

Den det ej vill,

röstar Nej;

Vinner Nej, har kammaren godkänt utskottets förslag i före- 
nämnda afseende.

Omröstningen utföll med 161 ja mot 41 nej, hvadan kammaren 
alltså godkänt det förslag, som innefattades i den af herr Anders
son i Skifarp m. fl. vid punkten afgifna reservationen.

Byråcheferna.

Sedan utskottets förslag i förevarande afseende föredragits, 
yttrade

Herr Rydén: Herr talman, mina herrar! Vid denna del af 
punkten har min kamrat i statsutskottet, herr Thorsson, och jag af-

fifvit en reservation, för hvilken vi naturligtvis icke våga påräkna 
et understöd, som kammaren nyss lämnat de elfva reservanterna in

om statsutskottet. Emellertid ber jag att få ange de skäl, som varit 
för mig bestämmande, då jag ansett, att ett byråchefsämbete kan 
indragas. Jag ber att först erinra om den rent historiska Redo
görelse jag nyss lämnade angående fångvårdsstyrelsens uppkomst. 
Ursprungligen fanns en tremannakommitté, och när den upphöj
des till fångvårdsstyrelse, blef en af ledamöterna generaldirek
tör, och de två andra blefvo departementschefer. Vid lönereg
leringen på 1870-talet ändrades departementschefsämbetena till by
råchefsämbeten. Här ha vi sålunda upprinnelsen till dessa två 
ämbeten. Vill man sedan se till, hvad dessa byråchefer ha att 
göra i fångvårdsstyrelsen, så vågar jag hålla på den uppfatt
ningen, trots det anförande, vi nyss hörde af herr Carl Persson? 
att de under dem lydande fångvårdsbyråerna icke på något sätt



Lördagen den 9 April, e. m. 33 Nr 30.

kunna sägas vara hvarken stora eller hardt belastade med arbete. 
Herr Carl Persson yttrade, att den statistik, som lämnas på si
dan 23 af löneregleringskommitténs betänkande och som ånger 
arbetsbördan inom fångvårdsstyrelsens byråer skulle skilja sig 
från motsvarande statistik inom andra ämbetsverk, därför att man 
beträffande dessa senare fördelat arbetet i en mängd olika punk
ter, och därigenom fått upp nummerstyrkan mycket högt. Jag 
ber emellertid att få framhålla, att därest herr Carl Persson går 
igenom de olika punkterna i den nämnda statistiken, skall han 
nog finna, att det stora flertalet af de diarieförda ärendena ut- 
göres af sådana enkla mål, som framkommit genom sönderdelning 
af de stora ärendena. Under rubriken »Kungl. remissdiariet» i 
diarierna för kansliärenden gtår sålunda bl. a. upptaget »Kungl. 
bref och utslag» till ett antal för år 1908 af 192. I kanslidiariet 
märka vi vidare »Rapporter enligt formulär» med en numerär 
af 2,926, »Tjänsters tillsättande,' afsked, tjänstledighet in. m.» med 
en numerär af 864 o. s. v. I postsparbanksdiariet har under år 
1908 diarieförts 785 ärenden. Det är, som sagdt, genom att dela 
upp en hel del ärenden, där sådant kan ske, i smärre punkter,: 
som man kunnat komma upp till de höga siffror, som jag nu 
anfört. Om vi gå öfver till sid. 25 och se efter, huru det i verk
ligheten ställer sig med arbetet inom fångvårdsstyrelsen, finna 
vi af den där intagna tabellen, att antalet diarienummer i kamsli- 
diariet år 1908 uppgick till 1,200. Såsom jag nyss nämnde, visar 
den å: sid. 23 återgifna tabellen, att af de 1,200 ärenden,: som 
sålunda upptagits i kanslidiariet, icke mindre än 864 berörde tjän
sters tillsättande,' afsked, tjänstledighet m. m. Jag kan för min 
del icke finna annat, än att dessa siffror bevisa raka motsatsen 
till hvad herr Carl Persson här ville bevisa. Det framgår ju här 
alldeles tydligt, att det är små frågor, bagatellärenden,• som ut
göra den ojämförligt största delen af de ärenden, som handläg
gas af fångvårdsstyrelsen. Jag bär för jämförelsens skull gjort 
en liten undersökning rörande den arbetsbörda, som på andra håll 
påhvilar de olika byråerna inom verken och därvid ha de re
dogörelser, som lämnats i sammanhang med vederbörande verks 
löneregleringar, tjänat mig till ledning. Resultatet af denna un
dersökning —- jag vill nu icke upptaga tiden med att nämna 
några siffror — har blifvit det, att jag stärkts i den uppfattnin
gen, att här föreligger ett fall, där man har mycket små byråer.

Såsom bär förut nämnts i kväll, tillkom för några år sedan 
en ny byrå inom fångvårdsstyrelsen, nämligen den s. k. arbets- 
byrån, med en arbetsintendent som chef. Det är på denna byrå,, 
som den ökade arbetsbördan faller, och icke på någon af de två 
förutvarande byråerna, kanslibyrån och kameralbyrån. Jag har 
kommit till den öfvertygelsen, att det är alldeles orimligt, att 
f ångvårdsstyrelsen skall sitta här i Stockholm och handlägga en 
del bagatellärenden, som röra de olika fängelserna och som vederbö
rande fängelsedirektör mycket väl skulle kunna utan vidare själf 
afgöra. År det verkligen rim och reson, att sådana frågor som 

Andra kammarens prut. 1910. Nr 30. 3

Ang. fång
vårdsstyrelsen. 

(Forts.)
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Ann fana t. ex. rörande en vaktkonstapels tjänstledighet skola, försedda med 
vårdsstyrelsln. yttrande af vederbörande fängelsedirektör, gå upp till fångvånLssty- 

(Forts.) relsen för att pröfvas af denna och då naturligtvis i 99 fall a* 
100 af gör as i enlighet med fängelsedirektörens förslag samt seder
mera remitteras tillhaka till denne. Jag kan icke finna annat, 
än att en dylik omväg medför onödigt slöseri både med arbetskraft, 
och papper. Fängelsedirektören måste arbeta ut ett skriftligt utlå
tande, och sedan skall frågan diarieföras hos fångvårdsstyrelsen 
här i Stockholm såsom ett särskildt nummer samt följaktligen 
äfven upptagas såsom en särskild punkt pa styrelsens föredrag
ningslista. Men på detta sätt anhopar man ju i allt för orim- 
lig grad bagatellärenden uppe hos fångvårdsstyrelsen. Jag har 
därför för min del kommit till den meningen, att dessa bagatell
ärenden icke längre skulle handläggas af fångvårdsstyrelsen, utan 
af vederbörande fängelsedirektör. I realiteten är det nog också. 
redan nu så, att det är fängelsedirektörerna, som afgöra dessa 
ärenden, ty det är ju i allmänhet deras utlåtanden, som bli be- 
stämmande för styrelsens beslut.

Det är den af mig nu påpekade omständigheten, som för mig 
utgör ett skäl att hålla på den uppfattningen, att det är alldeles, 
öfverflödigt att jämte arbetsbyrån ha ytterligare två andra byråer.

Nu vet jag mycket väl, att jag i fråga om hvad jag nu vill 
framhålla får mothugg af herr justitieministern. Jag vill emeller
tid säga, att herr justitieministern alldeles uppenbart visat, att 
han vid behandlingen af detta ärende icke ledts af de synpunk
ter, som Riksdagen för sin del framhållit, nämligen att man bör 
söka att så långt som löjligt undvika öfverkvalificerad arbets
kraft samt att indraga öfverflödiga tjänster. Till den förstnämn
da frågan kommer jag emellertid tillbaka i samband med fragan 
om kompetenskrafven och behöfver således icke nu närmare inga

äl-PJag har nu äfven ett rent praktiskt skäl för min åsikt att 
Riksdagen borde biträda den mening, som jag här gjort gällande, 
och gå med på bibehållande endast af en byråchef inom fångvårds
styrelsen förutom arbetsintendenten, som ju i viss mån också kan 
sägas vara byråchef. Om, såsom jag hoppas, Riksdagens beslut 
i den gemensamma voteringen utfaller så, att Andra kammarens 
beslut, att en öfverdirektör skall stå som chef för fångvårds
styrelsen, blir antaget, kommer säkerligen denna fråga att lätt 
kunna vinna sin lösning utan att man fördenskull behöfver sätta 
den ena af dessa byråchefer på indragningsstat, såsom med all 
sannolikhet skulle blifva fallet, därest chefen finge generaldirek- 
törslön, då en utanför fångvården stående komme _ att tagas som , 
chef för fångvårdsstyrelsen. Detta är ett praktiskt skäl, som 
talar för bifall till min reservation.

Herr Carl Persson yttrade här något om, att sträf t registrets 
förande skulle öfverflyttas från justitiedepartementet till fång
vårdsstyrelsen. Jag vill då endast erinra om, att den fragan 
föreligger ju icke nu i dag, och vi ha för öfrigt ännu icke sett*
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om den flyttningen blir verklighet. Men antag i alla fall, att Ang. fång. 
sa sker, så kan mantal ändå icke åberopa den omständigheten som vårdsstyrelsen. 
skäl för att bibehålla båda dessa byråchefer i fångvårdsstyrel- (Forts.) 
sen. Det anslag, som nu utgår till straffregistrets förande, är,: 
vill jag minnas, 5,000 kronor, och däraf är det tydligt, att ar
betet _ med straffregistrets förande icke är af den art och om
fattning, att det motiverar ett särskildt byråchefsämbete.

Herr talman! Pa grund af hvad jag nu anfört vågar jag 
hålla före, att det vore klokt och riktigt att se till, om man 
icke härvidlag kunde fa till stånd någon förenkling genom att 
flytta öfver på de lokala cheferna handläggningen af den stora 
mängden bagatellärenden, som sålunda då icke längre skulle an
hopas hos styrelsen. Därigenom skulle man beredas möjlighet att 
indraga ett byråchefsämbete och göra en verklig besparing, verklig 
därför att vi i detta ögonblick befinna oss inför ett ombyte af 
chef för fångvårdsstyrelsen, hvilket gör det möjligt att utan svå
righeter realisera förslaget i fråga.

Jag yrkar således, herr talman, att den ena af de i det nu 
föreliggande förslaget till stat för fångvårdsstyrelsen upptagna 
byrachefsbefattningarna måtte alldeles indragas.

Herr Persson i Stallerhult: Herr talman, mina herrar!
I den föredragna punkten äro reservanterna endast två, nämligen 
herr Thorsson och herr Rydén, men det är icke sagdt, att de°ha 
mindre rätt för det; och kammaren kan ju följa dem, fastän de icke 
äro fler än två. Jag ber att få uppträda till förmån för utskottets 
förslag, och jag får säga, att det språk, som här är fördt i reserva
tionen, är väl icke alls att rekommendera, så klandrande som det 
är mot hufvudsakligen löneregleringskommittén.

Det påstås här allra först:
»Då löne-. och omregleringarna af ämbetsverken vid 1907 års 

riksdag togo sin början, var ett af de hufvudönskemål, som fram
ställde sig för desamma, att söka genomföra förenklingar i arbets
sättet inom verken, att åstadkomma ökad arbetsprestation genom 
utsträckning af tjänstemännens arbetstid å ämbetsrummet samt att 
inbespara arbetskraft, så långt detta kunde ske utan skada för stats
förvaltningen.»

Och sedan säges. det, att man icke kan värja sig för det in
trycket, att här förelig'ger ett fall, då vissa af dessa grundsatser i 
hög grad åsidosatts.

Jag ber att få upplysa, att dessa här anförda regler utgjorde 
en af^ de hufvudgrunder, som kommittén hade att arbeta efter. I 
statsrådsprotokollet rörande kommitténs tillsättning heter det näm
ligen, att det skulle tillses, huruvida genom förenklingar i förvalt
ningen statstjänster skulle kunna indragas utan men för statsför
valtningen, °och jag ber för min del att få säga, att då kommittén 
hade fångvårdsstyrelsen och fångvårdsstaten under behandling, var 
kommittén lika noggrann, som när det gällde regleringen af öfriga 
verk, att se till, att dessa grundsatser skulle kunna läggas helt
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Ang. fång- och hållet till grund för kommitténs blifvande förslag. Jag tror 
vårdsstyrelsen, också, att kommittén med lugn och säkerhet kan försvara, hvad den 

(Forts.) har gjort.
Det är val möjligt, att ett ämbetsverk icke stannar af helt och 

hållet, om en eller annan tjänst indrages, ty skulle de ordinarie ar
betskrafterna finnas otillräckliga, finge man anlita anslag för aflö
nande af erforderliga extra arbetskrafter. Men ser man efter i in
struktionen, hvad arbete dessa byråchefer ha att utföra, och tänker 
man på, hvad de ytterligare få att göra, så tror jag, att de två före
slagna byråcheferna ha fullt upp att göra äfven med den längre 
arbetstid, som är föreslagen för detta verk. Det är möjligt, att 
herrar Rydén och Thorsson hafva ägnat denna fråga en bättre och 
mycket grundligare behandling, än kommittén gjort, men i alla fall 
tror jag, att om reservanterna på ort och ställe satt sig så noga in 
i förhållandena-, att de verkligen kände, hvad arbetsprodukten och 
arbetet är, skulle knappast ett sådant yrkande hafva framkommit, 
som reservationen i denna del innehåller. Jag ber att fa säga 
detta till försvar för kommittén, och då Kungl. Maj:t i denna del 
följt kommitténs förslag, kan jag icke annat än yrka bifall till ut
skottets hemställan.

Nu säges äfven i reservationen, att om Kungl. Maj:t utfärdar 
föreskrift angående en del bagatellfrågors afgörande af vederbö
rande fängelsedirektörer och om i öfrigt arbetskraften inom fång
vårdsstyrelsen utnyttjas, synes den nuvarande kameralbyrån kunna 
utan allvarlig olägenhet sammanslås med kanslibyrån, och följakt
ligen skall en byråchef hinna med dessa arbeten. Ja, det går myc
ket lätt att uttala sådant, men det går väl icke lika lätt, att få arbe
tet gjordt bara med att man gör sådana uttalanden, utan man får 
väl också taga arbetets art och mängd i betraktande. Då frågas: 
Kan verkligen, såsom reservanterna påstå, det arbete, som dessa båda 
byråchefer ha att utföra, verkställas af endast en? — Först sedan 
en grundlig undersökning gjorts af reservanterna, kan man sätta tro 
och tillit till deras uttalanden, men jag tror icke, att reservanterna, 
efter att noga ha satt sig in i förhållandena, skulle kunna vidhålla 
ett sådant påstående. Därför ber jag, herr talman, att få yrka bi
fall till utskottets hemställan i den föredragna punkten.

ChefeD för justitiedepartementet, herr statsrådet Petersson:
Herr talman, mina herrar! Det visar onekligen ett ganska 

stort förtroende till sig själf och till sin förmåga att bedöma hit
hörande förhållanden, då man, såsom herr Rydén gjort,; förklarar 
sig på vissa angifna siffror kunna tillstyrka kammaren att utan 
vidare draga in den ena af fångvårdsstyrelsens byråchefer. Det 
går nog an att gorå så, när man sedermera icke har något 
ansvar för, hur saken utvecklar sig; ty det blir naturligtvis Kungl. 
Maj:t, som sedermera på ett eller annat sätt får sörja för, att 
arbetet blir gjordt, äfven om arbetskrafterna äro otillräckliga.

Jag vill i denna fråga att börja med hänvisa till löneregle- 
ringskommittén. En ledamot däraf har redan förut uppträdt och



vitsordat, att löneregleringskommittén — som i detta liksom i 
andra fall noggrant undersökt förhållandena med det mål för ögo
nen att, hvarhelst ske kunde, bortrensa öfverflödig arbetskraft 
eller öfverflödiga ämbeten •— funnit indragning icke kunna ske. — 
Kommittén erinrar om, att sedan detta verk år 1877 inrättades,) 
någon tillökning af verkets arbetskrafter icke skett, frånssdt ar- 
betsintendentfen, hvars tillkomst betingas af ett alldeles nytill
kommet arbetsområde.

Kommittén har uttalat det omdöme, att med bibehållande af 
ämbetsverkets nuvarande åligganden någon väsentlig inskränkning 
af arbetskrafterna icke kunde ifrågasättas, äfven om arbetstiden' 
å tjänsterummet utsträckes. Det är naturligtvis omöjligt att i ett 
anförande här inför kammaren fullt klargöra, hvad denne byrå
chef eller rättare sagdt båda dessa byråchefer verkligen ha att 
uträtta. Jag tillåter mig emellertid i några stora drag skissera 
deras arbete, på det att herrarna måtte få en något konkretare 
föreställning därom, än den, som kan hämtas af de af herr Rydén 
anförda siffrorna.

Jag vill då först angående kameralbyrån meddela, att den 
har att svara för ekonomien och bokföringen. Det är, som her
rarna veta, ganska betydande summor, som gå genom fångvårds
styrelsen, och arbetet med ekonomien och bokföringen försiggår 
icke allenast i styrelsen, utan Läfven vid de olika fångvårdsan- 
stalterna i orterna. Allt detta måste sedermera samlas på ett cen
tralt ställe, samt underkastas en revision. Denna försiggår pu 
i fångvårdsstyrelsen; och taga herrarna bort den där, blir det 
att sätta in motsvarande tjänstemän på annat håll, där den skall 
försiggå. Det naturligaste stället härför är det, hvarest man är 
mest förtrogen med hithörande ärenden, d. v. s. fångvårdssty
relsens kameralbyrå. Revisionen föranleder naturligtvis understun
dom anmärkningar, och dessa afgöras i första hand af fångvårds
styrelsen. Här förefinnes ett af de skäl, hvarför man önskar, 
att äfven tjänstemännen på kameralbyrån skola ha någon juri
disk underbyggnad. De ha nämligen att bereda dessa ärenden 
liksom äfven besvärsmål från konungens befallningshafvande rö
rande vissa ekonomiska saker.

Med räkenskapsverket sammanhänger vidare, att ifrån denna 
byrå utgår en mängd -underrättelser, råd, beräkningar och med
delanden till de underlydande fångvårdsanstalterna, hvilka äga 
att begära sådana från byrån och därifrån få de upplysningar,- 
som de kunna behöfva för att rätt fullgöra sina åligganden. Dessa 
ärenden, taga, enligt hvad det upplysts från fångvårdsstyrelsen^ 
mycken tid och kräfva mycket arbete.

Sedan kommer hela upphandlingsväsendet, anskaffande af pro
viant, materialier och hvad därmed sammanhänger. Att decentra
lisera detta arbete och förlägga det till de särskilda orterna, tror 
jag vore en mycket olycklig åtgärd, ty skall en sådan sak som 
fångvårdens ekonomi skötas rationellt, är det bästa sättet utan 
tvifvel det att den skötes centralt.
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Ang. fång- Vidare har kameralbyrån att göra med allt som angår bygg-
vårdsstyreisen. nader och underhåll af fångvårdens många etablissement. Dessa 

(Forts.) ärendens antal är kanske Icke så stort, men hvad de ärendena 
representera i utredning och annat arbete, kunna herrarna göra 
sig en lätt föreställning om, ifall herrarna tänka på några af 
de propositioner i dylika ärenden, som på sista tiden aflåtits till 
.Riksdagen. Sedan höra till denna byrå alla frågor om stater, 
och deras tillämpning, riksdagspetita, utanordningar af likvider 
och penningeremissor. Likaså har byrån på sin lott ekonomiska 
utredningar, som verkligen ibland kunna vara af rätt betydande 
omfattning. Jag kan som exempel nämna, att denna byrå har att 
klarera ut, hurusom fångtransporterna skola ordnas på för stats
verket minst betungande sätt.

Af den proposition, som nu föreligger och som bland annat 
innehåller ett förslag angående Eskilstuna kronohäkte, som seder
mera kommer före, och antagligen kommer att gifva anledning 
till debatt här i kammaren, kunna herrarna lätt bilda sig ett 
omdöme om, hur omfattande en utredning i ett sådant ekonomiskt 
ärende kan blifva.

Så är det vidare ämbetsberättelsen och därmed sammanhän
gande redogörelse för arbetsdriften. Detta är i stort sed t de ar
beten, som ligga på kameralbyrån. Jag vill — äfven jag — till 
den kraft och verkan det hafva kan lämna några siffror: under år 
1901) hafva å denna byrå hållits 120 sammanträden med sämman- 
lagdt öfver 1,600 ärenden. Det lär nog icke vara tänkbart, att 
arbetskraft här är att inbespara, eller att byråchefen där kan 
hinna med mera.

Så kommer kanslibyrån. Om dess ärenden är det svårare att 
ge någon så konkret föreställning som om den förra byråns, där
för att kanslibyrån egentligen har att handlägga de rent peni- 
tentiära frågorna inom fångvården. Dit höra således alla ären
den, angående fångars behandling och deras användande i arbete; 
ärenden rörande ordning och disciplin, religions- _ och .hälsovård* 
personalredovisning, reglementen och andra föreskrifter i fråga om 
fångars behandling, vidare alla ärenden rörande befordran, tjänst
ledighet och afsked, frågor om nåd i brottmål samt om villkorlig 
frigifning. De senare ärendena äro nytillkomna, och då fång
vårdsstyrelsen ifråga om villkorlig frigifning är den enda myn
dighet, som yttrar sig innan ärendet afgöres af konungen i statsrå
det, kräfves otvifvelaktigt icke så ringa arbete, ifall utlåtandena 
skola få den valör, de böra ha. Siffror för ärendena å denna byrå, 
motsvarande de förut nämnda äro för år 1909: 145 sammanträden, 
och behandlade ärenden 2,333; många af dem, de flesta kanske 
voro af den enkla beskaffenhet, som herr Rydén talat om, men 
många också ganska kräfvande.

Nu är det naturligtvis reservanternas mening, och det hafva 
de ju också antydt, att den blifvande chefen borde själf öfvertaga 
en väsentlig del af de ärenden, som nu tillkomma kanslibyrån. 
Han skulle hafva dem i första hand och således realiter sköta
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denne byråchefs åligganden. Ja, hvad har det för följd? Hittills 
har man ansett nödigt och lämpligt, att ärendena i regel skulle 
behandlas af åtminstone två personer, d. v. s. af föredragande 
byråchefen och generaldirektören,- som gifvetvis har skyldighet 
att sätta sig in i allt, därom han har att besluta. Så har han 
också hittills kunnat göra, men hädanefter skulle förhållandena 
blifva annorlunda. Chefen skulle icke längre få tillfälle att ägna 
samma uppmärksamhet som förut åt båda byråernas arbeten, utan 
han finge väsentligen sysselsätta sig med den byrå, som han själf 
skulle sköta, hvarigenom det åtminstone på denna byrån det icke 
blefve mer än en person, som handlade ärendena. Och dock äro 
ärendena på den byrån de essentiel^ i fångvården, ty dit höra frå
gorna om fångbehandlingen och om ordnande och ledande af den 
statens upprättande och uppfostrande verksamhet, som nu ingår 
såsom något väsentligt i fångvården.

Dessutom är det alldeles gifvet — och det lärer väl erfaren
heten från andra verk gifva vid handen — att chefens ställning 
och gärning är något annat och högre, att han har viktigare upp
gifter att sköta än att åstadkomma ett visst kvantum arbete af 
löpande ärenden, en arbetsprodukt, som representeras af så och 
så många diarienummer. Nej, chefens viktigaste uppgift är att 
vara den öfvervakande och ledande kraften inom verket; och detta 
kostar både arbete och studier, för hvilka man icke får ställa 
honom främmande. För öfrigt bör det icke lämnas osagdt, att en
ligt kommitténs förslag på chefen lagts beredning i första hand 
af åtskilliga ärenden, där mera allmänna synpunkter kunna göras 
gällande, och som därför lämpligen böra tillhöra honom.

Nu antager jag, att mot allt detta herrar reservanter komma 
att hänvisa till möjligheten af decentralisation. »Släpp ut», mena 
de. .»en massa ärenden att afgöras af direktörerna vid fängelserna^ 
och bibehåll blott det väsentliga hos fångvårdsstyrelsen!» — Ja, 
därpå får jag svara det samma som jag en gång förut i afton ut
talat: jag tror, att det vore ett olyckligt grepp att decentralisera 
i fråga om fångvården. Det är ytterst ömtåliga förhållanden, som 
där är fråga om. Det är nödigt, att behandlingen af fångarna blir 
så ensartad och likartad som möjligt öfver hela riket, planmässig 
och målmedveten.

Endast i den mån den centrala myndigheten ganska långt 
i detalj kan gripa in i de särskilda fångvårdsanstalternas sätt att 
behandla sina fångar; genom inspektioner och samtal med fångar 
kan gorå sig underrättad om deras behandling på olika ställenj 
kan rätta och ordna möjligen förefintliga ojämnheter, anvisa lämp
liga behandlingsmetoder ,m. m. dylikt —- endast därigenom kan 
den sörja för att fångvården går i den riktning, som finnes vara 
för fångarna och för det allmänna mest lämplig och önskvärd.

Gäller detta om själfva den penitentiära delen af arbetet, så 
gäller det icke mindre i afseende å fångvårdens ekonomi och fång
vårdens arbetsdrift. Jag har icke hört herrar reservanter uppgifva 
något annat som lämpligt att flytta öfver till fängelsedirektq-

Ang. fång- 
vårdsstyrelsen,

(Forts.)
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Ang. fång- Terna än frågorna om tjänstledigheter; och det kan till och med 
vårdsstyrelsen. vara fråga om huru vida det vore så lyckligt. Hvad som är sä- 

(Forte.) kert är, att den lättnad i arbetet, som därigenom skulle beredas 
fångvårdsstyrelsen, är af den obetydliga art, att den i detta fall 
icke kan hafva något inflytande.

Det är för resten icke så utan, att det finnes skäl för att 
behålla äfven dessa frågor hos fångvårdsstyrelsen. Om herrarna 
tänka sig de egenartade förhållanden, som förekomma inom fång- 
vårdsanstalterna —• de bilda ju nära nog en sluten värld för sig 
själfva, direktörerna och bevakningsmanskapet; utan synnerlig be
röring med den yttre världen,i hufvudsakligen i beröring med; 
hvarandra och med fångarna — så skola herrarna finna, att det 
inom eu sådan värld lätt kan uppkomma slitningar och misstäm
ningar; och faran härför skulle kanske i viss mån växa, i mån som 
direktören hade större befogenhet i afseende på de underordna
des ställning och förmåner. Ur synpunkten af ett godt förhål
lande mellan dessa anstalters tjänstemän är det otvifvelaktigt 
önskvärdt, att afgörandet af sådana frågor, där deras eget intresse 
på något sätt kan komma med i spelet, förbehålles åt den öfverord- 
nade myndigheten.

För öfrigt undrar jag, huruvida icke fängelsernas direktörer 
hafva alldeles tillräckligt att göra redan nu; och jag vet icke, 
om det skulle gå att lägga på dem större arbetsbörda, än som för 
närvarande åligger dem. Jag skulle i det afseendet vilja hemställa 
till herr Rydén att meddela sig med fängelsedirektören i Malmö, 
som jag träffade vid ett besök där nere, och »om då för mig 
visade den nedtyngande arbetsbörda, som han hade att draga, och 
som föranledde mig att hos vederbörande byråchef' hemställa om 
att honom måtte beredas den lättnad i densamma, som var möjlig. 
Jag är icke säker på att det skulle gå att lägga mera på cheferna 
för de olika fängelserna, än de för närvarande hafva.

Af dessa skäl, som jag tror vara så talande, som öfver hufvud 
några skål kunna vara, då det gäller frågan om en tjänst är be
höflig eller icke, vågar jag, herr talman, hemställa till kammaren 
att följa Kungl. Maj:ts proposition, som ock är af utskottet till
styrkt.

Herr Rydén: Herr talman! Herr statsrådet började med
att till mig rikta en liten vänlig erinran, att jag genom mitt upp
trädande här visat allt för stort själfförtroende. Jag ber om ursäkt 
för det; men när man satts in i ett utskott bör man väl uppfatta 
detta uppdrag så, att man, så långt ens förstånd räcker, söker att 
sätta sig in i de ärenden, man skall pröfva. När man sedan har 
verkställt en sådan pröfning, så kan man naturligtvis icke göra nå
got annat än att rätta sig efter den uppfattning, som man därvid har 
kommit till. Det är hvad jag i detta fall har försökt att göra, och 
att göra så grundligt, som det är möjligt enligt de utredningar, som i 
ärendet föreligga.

Sålunda har jag här upptagit det bevismaterial, som den för-
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ste talaren, herr Carl Persson, begagnade sig af, nämligen den sta
tistik, som förefinnes i löneregleringskommitténs betänkande. Jag 
har plockat sönder de där meddelade siffrorna och tror mig, med 
ledning af de uppgifter, som komplettera uppgifterna om antalet 
nummer i diarierna, hafva kunnat till full evidens bevisa, att dessa 
sifferuppgifter, enligt hvilka antalet ärenden skulle vara så sär
skild! stort, egentligen icke hafva mera tillämplighet på denna stat, 
än hvad dylika siffror haft på andra stater, som jag haft plikt att 
söka granska och sätta mig in i.

Jag ber också att, med anledning af allehanda gjorda förfråg
ningar, få uttala min uppfattning angående själfva propositionsord
ningen i detta fallet. Man har nämligen här gjort den invändnin
gen, att man genom att bifalla min och herr Thorssons reservation 
skulle kunna komma i det predikamentet, att man finge en gemen
sam votering, där å ena sidan vår reservation i dess helhet stode så
som Andra kammarens beslut, och å andra sidan stode utskottets 
förslag eller Första kammarens beslut, likaledes rörande hela den 
förevarande punkten. På grund af propositionsordningen kommer 
det emellertid, därest Andra kammaren skulle biträda min uppfatt
ning, naturligtvis att blifva gemensam votering: om generaldirektör 
eller öfverdirektör för sig, om 1 byråchef eller 2 byråchefer för sig, 
o. s. v.; så att i det hänseendet finnes ingen fara.

Utaf den långa utredning, som justitieministern lämnade, fingo 
nog många den uppfattningen, att dessa båda byråer i fångvårds
styrelsen vore i hög grad belastade med arbete. Jag vill då fram
ställa den frågan: om herr justitieministern eller någon annan med
lem af regeringen skulle hafva att försvara fortv-aron af någon 
byrå hvilken som helst inom statsförvaltningen, skulle han då icke 
kunna komma med en redogörelse fullt ut så lång och lika så talande 
för ifrågavarande byrås bestånd som den, vi här fått höra? An
tagligen skulle han kunna här läsa upp ett papper, räckande i flera 
dagar, för att visa hvad den byrån hade att göra; så att de sakerna 
få vi inte låta verka allt för mycket på oss, utan vi få se kallt på 
dem, väl vetande, att tjänstemännen ändå icke hafva mera att göra 
än hvad siffrorna här utvisa.

Det yttrades här, att fångvårdsstyrelsen vore ett verk, där 
man icke hade fått någon ny tjänst sedan 1870-talet. Ja, mina 
herrar, är det icke så, att fångvården är ett ämbetsverk, som icke 
växer precis med den allmänna industriella utvecklingen? Om man 
ser på statistiken, så har antalet fångar icke växt i samma propor
tion som statsbudgeten eller något sådant, utan är i förhållande till 
folkmängden ungefär delsamma som på 1870-talet.- Då det vidare 
är så. att motionärerna och utskottet här föreslå sex timmars ar
betstid på tjänsterummet i stället för fyra, så synes mig detta fullt 
tillräckligt för att motivera, att man ej här går och begär några nya 
tjänster utöfver de redan befintliga. Jag vill tillägga ännu ett 
skäl för min uppfattning, att arbetsbördan kunde bli mindre, och 
det är, att Kungl. Maj :t ju föreslår att antalet fängelser skall kom
ma att minskas. Då det sålunda blir indragningar af en hel del

Ang. fång- 
år dsstyr elsen. 

(Forts.)
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Ang. fång- fängelser, så skall väl också det något bidraga till att arbetsbördan 
vårdsstyrelsen, minskas.

(Forts.) Vidare vände sig justitieministern mot den tanken, som fram
förts om decentralisation inom fångvården, och yttrade, att det borde 
man akta sig för, enär det icke vore lyckligt. Samma skäl har 
man anfört i fråga om nästan alla verk utom posten, telegrafen och 
järnvägarna. Man har alltid anfört det skälet, att decentralisationen 
bör man inte gå in på; och det är klart, att detta är riktigt till en 
viss grad. Naturligtvis bör man bibehålla sambandet mellan den 
ledande centrala kraften i verket, d. v. s. fångvårdsstyrelsen och 
dess chef, samt fängelserna, men endast intill en viss gräns. Att till 
den grad hålla på centralisationsprincipen, att alla dessa bagatell
ärenden, som äro vida flera än de 8G4 tjänstledighetsärenden, som 
1908 års statistik har att uppvisa, skola dragas inför fångvårdsstyrel
sen, det kan jag för min del icke finna lämpligt. För mitt för
stånd står det alldeles klart, att de frågorna icke böra gå 
längre än till fängelsedirektören. Då sade herr justitieministern: 
»Nå, skola vi då lägga på fängelsedirektörerna mera arbete?» Jag 
är säker om, att därest vi genomföra decentraliseringen, få fängelse
direktörerna mindre arbete, ty om t. ex., låt mig säga, min kamrat 
här i kammaren, herr fängelsedirektör Leander, har att handlägga 
ett ärende om tjänstledighet för en vaktkonstapel, så har han, antar 
jag, att skicka en skriftlig framställning till fångvårdsstyrelsen, 
och sedan återgår handlingen till honom, hvadan han sålunda haft 
att åtminstone skrifva och skicka i väg ett papper. År det däremot 
så,- att han själf har befogenhet att afgöra frågan, så är det alldeles 
uppenbart, att det icke fordras något skrifveri, utan han säger 
blott: »Så och så ordna vi saken, var så god, tjänstledigheten är
beviljad,» och därmed är den saken affärdad. Jag kan icke finna 
annat än att hvad som här föreslagits skall leda till förenkling och 
lättnad i arbetet.

Jag vill icke taga bort den ledande anden i något af statens 
ämbetsverk, men jag har den uppfattningen, att på senare tid löne- 
regleringskommittén icke med samma oförskräckthet som förut fort
satt på den inslagna vägen att förenkla arbetssättet och indraga 
tjänster. Jag vill erinra herr Carl Persson om regleringen af ett 
verk, som jag är öfvertygad om att han själf tänker på såsom ett 
af de bästa resultaten af löneregleringskommitténs verksamhet, näm
ligen kammarkollegium, där löneregleringskommittén helt djärft fö
reslog indragning af åtskilliga tjänster. Det lär ha berott på att 
den sakkunnige, som tillkallades från kammarkollegium, var en myc
ket framsynt och oförskräckt man, som vågade påvisa för kom
mittén, att man här kunde göra indragningar och kunde, genomföra 
förenklingar. Löneregleringskommittén gick med därpå och lika
så Riksdagen, och jag har fått höra från personer, som intimt känna 
förhållandena inom kammarkollegium, att detta verk undergått en 
fullkomlig renässans, därigenom att man sålunda införde ett nytt 
arbetssätt och förenklingar i arbetet. Jag antar, att det förhåller 
sig så, att om löneregleringskommittén får in såsom sakkunnig
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från vederbörande ämbetsverk en man, som är framsynt och icke Ang. fång- 
byråkrat, så blir löneregleringskommitténs förslag färgadt därefter, vårdsstyrelsen. 
men får kommittén in i stället en person, som håller på byråkrati (Ports.) 
och former, så tar kommittén, såsom för öfrigt hvar och en antag
ligen skulle göra, hänsyn till det omdöme, den sakkunnige afgifver.
Jag har haft den känslan, att i fråga om fångvårdsstyrelsen det varit 
byråkratien, som fått skrifva det slutliga förslaget, och icke den le
dande praktiska ande, som vi söka införa i statsförvaltningen.

Herr talman, jag vidhåller mitt yrkande.

Herr Ström i Transtrand: Herr talman, mina herrar! Jag
skall lofva herrarna att icke mycket förlänga diskussionen, men då 
jag inom utskottet bidragit till det slut, hvartill utskottet kommit, 
skall jag endast be att få nämna, att då vi först inom afdelningen 
granskade denna fråga och sågo noga efter hvad som skulle kunna 
göras eller icke göras vi icke kunde komma till annat resultat, än 
att det var nödvändigt att bibehålla dessa två byråer och således äf
ven de båda byråcheferna. När sedan frågan behandlades af ut
skottet in pleno, var icke tal om någon egentlig opposition mot detta 
afdelningens förslag, utan jag uppfattade situationen så, som om 
äfven där full enighet rådde om denna mening. Jag håller således 
före, att det är svårt att draga in den ena byråchcfsbefattniigen,' 
och därföre samt på grund af de upplysningar, som lämnats af 
föregående talare, skall jag helt kort be att få yrka bifall till ut
skottets hemställan.

Herr af Callerholm: Herr talman, mina herrar! Då
löneregleringskommittén hade att behandla frågan om reglering, af 
löneförhållanden m. m. vid f ångvårdsstyrelsen, var det helt naturligt^ 
att äfven för kommittén skulle framställa sig den frågan, om båda 
byråchefsämbetena inom styrelsen vore nödvändiga. Löneregle
ringskommittén anställde en synnerligen noggrann undersökning och 
tog reda på hvad båda byråcheferna hade att göra. Resultatet af 
denna löneregleringskommitténs noggranna undersökning blef, att 
kommittén beslöt hemställa om öfverflyttande af några ärenden från 
byråcheferna till generaldirektören för att i någon mån lätta byrå
chefernas arbetsbörda. Under sådana förhållanden förefaller det 
ganska egendomligt, åtminstone för ledamöterna af kommittén, att 
här få höra, hur lätt det skulle gå att draga in den ene byråchefen 
och öfverlämna, som man säger, bagatellärenden åt underordnade 
myndigheter. Vet man då så bestämdt, att dessa underordnade myn
digheter ha så litet att göra, att de äro beredda att utöfver sin van
liga arbetsbörda taga emot en hel hop s. k. bagatellärenden, som för 
öfrigt visst icke alltid äro så enkla. Om man icke är säker på den 
saken, blir frågan: Skall man vara nödsakad att inrätta nya tjäns
ter för att taga emot de ärenden, som det blir nödvändigt att öfver
flytta från byråcheferna på grund af den ene byråchefens indrag
ning? Om så visar sig nödvändigt, återstår att besvara det spörs-
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Ang. fång- målet, huruvida man genom denna indragning åstadkommer någon 
vårdsstyrelsen, besparing.

(Forts.) Till sist kan ifrågasättas, huruvida icke det ena byråchefsäm
betets indragning skall åstadkomma rena olägenheter i fråga ont 
förvaltningen. Jag ber att få erinra om att ett af de viktigaste göro
mål, som åligga generaldirektören för fångvården och byråcheferna, 
äro deras årliga inspektionsresor till fängelser för att se till, att allt 
där är i vederbörligt skick och för att fångarna må beredas tillfälle 
att då framföra sina klagomål. Jag tror, att om vi draga in den ene 
byråchefen och sålunda endast generaldirektören och en byråchef åter
stå, det skall bli mycket svårt för dessa tjänstemän att vara borta den 
tid — efter de beräkningar kommittén verkställt cirka nio veckor af 
året — som behöfves för verkställande af dessa inspektionsresor. Om 
den ene af dem är borta en så stor del af året, är det faktiskt blott 
en person som hemma skall stå för ämbetets mångskiftande åliggan
den, såväl de kamerala som göromålen på kanslibyrån.

Jag ber, att kammaren måtte tänka sig väl för, innan kammaren 
följer reservanterna i deras förslag till ändring i hvad Kungl. Maj:t 
i förevarande fall hemställt.

öfverläggningen förklarades härmed vara afslutad. Därunder) 
hade yrkats dels bifall till utskottets förslag, dels bifall till det 
förslag i förevarande afseende, som innefattades i herrar Thors
sons och Rydéns vid punkten afgifna reservation. Herr talman-, 
nen framställde nu propositioner å dessa yrkanden och sade sig 
finna det förstnämnda yrkandet hafva flertalets röster för sig. 
Som emellertid herr Rydén begärde votering, uppsattes, justera- 
rades och anslogs denna voteringsproposition:

Den, som vill, att kammaren bifaller hvad statsutskottet i 
punkten 2 mom. a) af utskottets utlåtande nr 2 föreslagit be
träffande upptagande i fångvårdsstyrelsens aflöningsstat af tvål 
byråchefer,

röstar Ja;

Den det ej vill,
röstar Nej;

Vinner nej, har kammaren i förenämnda afseende godkänt 
det förslag, som innefattas i herrar Thorssons och Rydéns vid 
punkten afgifna reservation.

Voteringen utvisade 118 ja och 78 nej; och hade kammaren 
alltså bifallit utskottets förslag beträffande upptagande i fång
vårdsstyrelsens aflöningsstat af två byråchefer.

Arbetsintendenten samt andra och första gradens tjänstemän.

Utskottets förslag godkändes.
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Ang. fång
vårdsstyrelsen.

Utskottets förslag till aflöning upplästes, hvarefter ordet be- (Forts.) 
gärdes af

Herr Beckman, som yttrade: Herr talman, mina herrar!
Det är ju en i och för sig tämligen obetydlig fråga, som här före
ligger. Men liksom den har mycket stor vikt för den person, 
det närmast gäller, har den också en 'principiell innebörd, som 
gör, att jag hoppas, att kammaren kommer att fatta ett beslut, som 
går i den riktning,- jag i min motion föreslagit.

Man har med tacksamhet sett, att Kungl. Maj:t velat åt dessa 
kvinnliga skrifbiträden skänka en tryggad ställning och likställa 
dem i afseende på befattningens natur med de ordinarie tjänste- 
innehafvarne samt därjämte gifva dem semester och pension. Men 
på samma gång man med tillfredsställelse hälsat detta, har det 
väckt bekymmer, att den lön, Kungl. Maj:t föreslagit och utskottet 
accepterat, är så knapp, att den icke räcker till. Kungl. Maj:t har 
nämligen för dessa kvinnliga skrifbiträden föreslagit en begynnel
selön af 1,200 kronor —med två ålderstillägg å hvardera 150 kro
nor — och en slutlön efter 10 år af allenast 1,500 kronor. Därjämte 
har föreskrifvits en tjänstgöringstid af 6 timmar såsom obligatorisk,' 
men med åliggande för dem tillika att, när arbetets gång det kraf
vel ägna ytterligare en timme om dagen åt verket.

För dem, som något känna till de dyra lefnadskostnaderna 
här i Stockholm, är det icke svårt att förstå, huru liten denna lön 
i själfva verket är. Om nu ett kvinnligt skrif biträde vinner ordina
rie anställning vid — låt oss säga — 25 års ålder, måste hon först i 
10 år med ett strängt och nötande arbete utöfver den tid, verket har 
rätt att fordra, sträfva för att ej lida brist på det nödvändigaste. Kär 
hon vid 35 års ålder når maximiinkomsten, som är 1,500 kronor, har 
hon ännu 25 år kvar af sitt enformiga och nervslitande arbete, in
nan hon inträder i pensionsåldern med 1— enligt de föreslagna löne- 
staterna — en pension af 1,000 kronor. Detta förefaller så mycket 
svårare, som man icke kan undgå att göra en jämförelse med andra 
verk, där liknande befattningar förekomma. Nu har Riksdagen för
ut åt exempelvis järnvägsstyrelsens kontorsskrifvare beviljat en be
gynnelselön af 1,480 kronor och en slutlön af 2,200 kronor.
Bland dessa kontorsskrifvare finnas, enligt hvad af statsverkspro
positionen framgår, åtskilliga, som endast sysselsättas med ren- 
skrifningsarbeten.

Jäg har i min motion hemställt om, att lönen för kvinnliga, 
skrifbiträden skulle bestämmas så, att begynnelselönen visserligen 
blefve den af Kungl. Maj:t föreslagna eller 1,200 kronor, men att 
därjämte tre ålderstillägg skulle utgå, hvardera å 200 kronor ef
ter respektive 5, 10 och 15 år, så att slutliga lönen skulle blifva 
1,800 kronor för år. Detta anser utskottet på anförda skäl vara för 
högt tilltaget. Särskilt anser utskottet, att man icke — såsom jag 
här gjort — kan uppdraga en jämförelse mellan af mig omnämnda
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Ang. fång- kontorsskrifvare och de kvinnliga skrifbiträdena. Detta bland an- 
vårds&tyrelsen. nät af den anledningen, att de förstnämndas arbetstid är längre, 

(Forts.) är bestämd till 7 timmar om dagen, de senares blott till sex timmar.
Men om man då beräknar, huru stor del af lönen, som belöper å eu 
timme af arbetstiden per dag och därefter afdrager en sjundedel af 
lönebeloppet, så kommer man med denna beräkning till ett betydligt 
högre belopp. Begynnelselönen borde då med en beräkning af 6 
timmars arbetsdag uppgå till 1,269 kronor och slutlönen till 1,886 
kronor. Således förefaller det mig, som om man icke utan vidare 
kan påstå, att en jämförelse mellan dessa båda grupper af befatt- 
ningshafvare är obefogad. Faktiskt förhåller det sig ju så, att lö
nen till dessa skrifbiträden icke fullt utgår i förhållande till arbets
kvantiteten, om den skulle jämställas med den, som kontorsskrif- 
varne prestera. Dessutom — upprepar jag — är det ju också före- 
skrifvet, att, när verkets gång det kräfver, när arbetet gör det nöd
vändigt, de kvinnliga skrifbiträdena skola offra ytterligare en tim
me af sin dag för arbetet.

Vidare säger utskottet, att en jämförelse är mindre berättigad 
af det skäl, att dessa kontorsskrifvares arbete än högre kvalifice- 
radt. Jag vill visst icke bestrida, att det är — hvad man kallar —- 
kvalificerad! arbete — ehuru det äfven för en del af dem, åtminsto
ne under de första åren, kan förekomma allenast renskrifningsanbe- 
te — kvalificerad! i den meningen nämligen, att man fordrar vissa 
kompetensvillkor. Men om man undersöker, hvad som fordras, för 
att ett kvinnligt skrifbiträde skall fylla sin plats och fylla den väl 
i de centrala verken och särskild! nu fångvårdsstyrelsen, skall man 
finna, att hon skall icke blott äga förmåga att kunna skrifva rent och 
vara maskinskrifverska utan ock att efter ett väsentligen förkortad! 
manuskript utskrifva handlingar. Om ett sådant biträde blifver nå
gon längre tid kvar i verket, anförtros åt henne äfven andra göro
mål, såsom kollationering och dylikt. Och vid det förhållande att, 
medan de lägre tjänstemännen inom verket enligt sakens natur väx
la, de kvinnliga skrifbiträdena i allmänhet sitta kvar på sin plats, 
blifva de till sist så förtrogna med åtskilligt af verkets maskineri, 
att de kunna bli så godt som oumbärliga. Är icke detta också en art 
af kvalificeradt arbete, äfven om man icke kallar det i vanlig me
ning med detta namn?

På grund af allt detta förefaller det mig, som om lönen borde 
sättas högre än den af utskottet tillstyrkta, t. o. m., om man jäm
för ett sådant skrifbiträdes arbete med det arbete, som kräfves af 
vissa klasser, åt hvilka Riksdagen redan beviljat en större lön, 
exempelvis just dessa järnvägsstyrelsens kontorsskrifvare.

Nu har jag föreslagit, att slutlönen skulle bli, såsom nyss
nämndes, 1,800 kronor. Enligt hvad upplyst blifvit, har min motion 
blifvit i Första kammaren bifallen med undantag af det sista löne
tillägget. Inom utskottet har full enighet icke rådt, i det att tre 
af utskottets ledamöter yrkat på en slutlön af 1,650 kronor. Det 
kan då vara svårt för mig att afgöra, hvithet yrkande jag helst bör 
framställa. Dock vågar jag i alla händelser hoppas, att kamma-
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ren skall vara villig att ingå på det af mig framställda förslaget om Ang. fång
tre ålderstillägg å 200 kronor. Det är ju i allt fall ett oumbärligt vårdsstyrehen. 
arbete och ett viktigt arbete, som ett dylikt skrifbiträde utför. Och (Forte.) 
man bör icke heller endast tänka på den person, hvilken det nu gäl
ler, ehuru hon ju gjort sig synnerligen väl förtjänt af den lön, som 
jag föreslagit, utan man bör äfven tänka på, hur saken kommer att 
gestalta sig i framtiden för dem, som komma att innehafva liknande 
tjänster. Och då lefnadskostnaderna sannerligen icke visa ten
dens att sjunka, utan tvärtom att stiga, hoppas jag, att kammaren 
skall åt dessa hittills förbisedda tjänstehafvare, som utföra ett så 
gagnande arbete inom ämbetsverken, äfven gifva motsvarande lön.

Jag tillåter mig således, herr talman, yrka bifall till den af mig 
framställda motionen.

Häruti instämde herrar Johansson i Jönköping, von Schéele,•
Pettersson i Södertälje och Kronlund.

Her O d q vis t: Herr talman! Det är icke vidare angenämt
att tala mot ett sådant förslag, som det af herr Beckman framställ
da, men om man gör en jämförelse mellan detta nu ifrågavarande 
skrifbiträde och de skrifbiträden, som äro anställda dels i telegraf
verket och dels i järnvägsstyrelsen, finner man, att det är en stor 
skillnad. Det skrifbiträde, hvarom nu är fråga, skall endast an
vändas som renskrifvarbiträde, under det att däremot beträffande de 
skrifbiträden, som användas i förutnämnda verk, det icke är nog 
med att de skola sätta upp handlingar, utan de skola äfven ordna 
expeditioner m. m. Om man går till järnvägen, så finner man, 
att de skola vara kunniga i bokföring m. m.

Då man nu gör sådana jämförelser, borde en slutlön af 1,500 
kronor synas tillräcklig, men då nu ett förslag framställts i Första 
kammaren, som äfven vunnit kammarens bifall, tror jag det vara 
klokast af denna kammare att antaga samma förslag för att få den
na fråga löst så fort som möjligt, ty det är flera ärenden af denna 
art, som utskottet har att behandla. Jag tror det vara klokast, att 
kammaren antager det förslag, som Första kammaren antagit, näm
ligen om bifall till Kungl. Maj:ts förslag beträffande en lön af 
1,200 kronor samt två ålderstillägg å 200 kronor hvartdera. Däri
genom skulle detta skrifbiträde komma att åtnjuta pension af 1,200 
kronor.

Jag ber sålunda få yrka bifall till Kungl. Maj:ts förslag om 
1,200 kronors lön och efter 5 år en löneförhöjning med 200 kronor 
och efter 10 år med ytterligare 200 kronor.

Herr Starbäck: Herr talman, mina herrar! Jag kan vis
serligen finna, att det ligger någon mening i, att vi nu gå öfver till 
det beslut, som Första kammaren nyss fattat. Men det gäller dock litet 
mera än att blifva eniga och undvika en gemensam votering. Det 
gäller visserligen här en mycket liten summa, det gäller, att den 
högsta lönen för här ifrågavarande skrifbiträde skall bli 50 kronor
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Ang. fång- högre än Första kammaren beslutat, och att pensionen skall bli 50 
vårdsstyrelsen. kronor högre än Första kammaren beslutat.

(Forts.) Nu står ju saken så, att, om Andra kammaren går med på re
servationen, till hvilken jag ämnar yrka bifall, så gäller det att 
sedan i gemensam votering få fram 50 kronor mera per år åt detta 
skrifbiträde och 50 kronor mera i pension. Jag vågar således, herr 
talman, utan att gå in på något bemötande vare sig gentemot herr 
Beckman eller gentemot herr Odqvist, be att få föreslå bifall till 
den här föreliggande reservationen. Jag tror, att vi kunna anse, 
att vi därmed hafva funnit ett riktigt mellanstadium mellan dessa 
skrifbiträden och dem, som finnas i de reglerade verken, särskildt 
telegrafstyrelsen. Det torde nämligen knappast vara lämpligt att 
bifalla motionen, ty det finnes åtskilliga omständigheter, som tala 
för att särskildt skrifbiträdena i telegrafstyrelsen skolo hafva nå
got större lön. Dock vill jag gentemot den ärade talare, hvilken 
talade för Första kammarens votum här, påpeka, att det finnes 
bestämdt uttalad! i Ivungl. Maj:ts proposition, att det vid järnvägs
styrelsen finnes skrifbiträden, hvilka endast hafva renskrifvarsyss- 
lor. Jag tror, att det finnes mycket, som talar för ett bifall till reser
vationen, till hvilken jag alltså, herr talman, yrkar bifall.

Herr Beckman: Herr talman! Jag hade äfven ämnat
framhålla detta, som jag tror mig redan förut ha nämnt, och som 
nu af herr Starbäck ytterligare betonades, nämligen att det inom 
järnvägsstyrelsen verkligen finnes kontorsskrifvare, som endast 
sysselsättas med renskrifning. Och ytterligare vill jag gent emot 
den ärade talare från statsutskottet, som först hade ordet, erinra, 
att dessa skrifbiträden, hvarom nu är fråga, faktiskt icke äro skrif
biträden i den mening, att de uteslutande sysselsättas med renskrif
ning, utan de få genom omständigheternas makt åtskilligt annat 
att göra, hvilket är af verklig fördel för verket. Och jag vill gå så 
långt, att jag påstår, att man genom att i detta fall bevilja högre lön, 
i själfva verket är sparsammare än om man ger en lägre lön: man
sparar kvalificerade arbetskrafter, då man därigenom kan finna en 
person, som kan användas på flera olika områden inom hvad jag 
kallat verkets maskineri. Det är en riktigare sparsamhet att för
värfva en fullt duglig person och gifva densamma en något högre 
lön.

Jag finner därför icke anledning att frångå mitt första yrkande.

Herr Andersson i Skifarp: Herr talman, mina herrar!
Det är en mycket obetydlig fråga, om hvilken vi nu tala, men man 
kan väl icke förneka, att denna löneförhöjning icke är oväsentlig. 
Och jag tror, i likhet med utskottet, att den är ganska väsentlig. 
Jag vill i allt fall tillråda, att denna kammare fattar samma beslut 
som Första kammaren. Därigenom hafva vi i visst fall gjort detta 
skrifbiträde en bättre tjänst, än som i reservationen ifrågasättes. 
Man tanke sig, att hon genom detta förslag efter 10 år får 400 kronor 
i ålderstillägg, under det att hon enligt motionärens förslag endast
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får 300 kronor. Jag tror därför, att det ena neutraliserar det andra, Ang. fång- 
och att skillnaden är mycket liten, men vi komma genom att antaga»•årdastyreUen. 
det beslut, som Första kammaren fattat, att slippa omgången med (Forts.) 
gemensam votering.

Det liar sagts, att det icke skulle vara någon skillnad emellan 
skrifbiträdenas inom de olika verken arbete. Jo, mina herrar, det 
är en ganska väsentlig skillnad. Kontorsskrifvarna få syssla med 
hvad skrifarbete som helst, sätta upp smärre skrifvelser o. dyl., un
der det att här ifrågavarande skrifbiträde endast har renskrifvar- 
göromål att sköta och intet annat.

Jag skall för min del be att få instämma i herr Odqvists yr
kande, att lönen sättes till 1,200 kronor med två ålderstillägg efter 
5 och 10 år å hvardera 200 kronor.

Herr Lindhagen: Jag ämnar be att få instämma med herr 
Beckman, men Jag skulle vilja uttala en i viss mån afvikande upp
fattning. Han menade nog icke heller hvad han yttrade. Han bör
jade med att säga, att denna fråga visserligen vore obetydlig. Den 
är på visst sätt obetydlig, om man tager det så, att det här gäller ett 
enda skrifbiträde, men nu finna vi af den kungliga propositionen, 
att det här är meningen att höra sig för hos Riksdagen för att få 
ett prejudikat, huru Riksdagen vill, att det skall ordnas för alla 
skrifbiträden vid statens verk och inrättningar i hela riket. Det är 
i själfva verket en stor fråga. För min del anser jag den vara en 
stor fråga, därför att det här gäller att för första gången ordna för
hållandena för kvinnliga tjänstemän på ett med manliga tjänstemän 
likvärdigt sätt, och här gäller det vidare, som sagdt, en bel kår af 
kvinnliga tjänstemän, som vänta på, att detta Riksdagens beslut 
skall blifva ett rättesnöre för det kommande, hvarmed de kunna va
ra nöjda.

Jag beklagar för egen del, att jag förbisett, att denna stora frå
ga råkade vara så att säga insmugglad i staten för fångvårdsstyrel
sen. Jag borde hafva läst igenom den, och sett upp med denna sak, 
men först för en eller ett par veckor tillbaka fick jag kännedom om 
förhållandet. I annat fall skulle jag nog ha intresserat mig för 
saken och väckt motion i likhet med herr Beckman.

Särskildt skulle jag då utöfver hvad herr Beckman anfört fäst 
uppmärksamheten på, att den kungl. propositionen — liksom nu 
äfven herr Beckmans förslag —■ lider i två andra punkter af brister, 
som omöjligen böra få vara vägledande för framtiden.

Jag nödgas nu emellertid, beträffande själfva beloppet,- in
skränka mig till att yrka bifall till herr Beckmans förslag om en 
maximilön å minst 1,800 kronor, och jag vill åberopa, att detta 
belopp var det, hvartill löneregleringskommittén kommit, som af- 
gifvit ett betänkande om saken i hela dess vidd. Det är äfven. det 
belopp, som stadsfullmäktiges i Stockholm löneregleringskommitté,- 
med hänsyn till de dyra lefnadskostnaderna i hufvudstaden, ansett 
böra sättas som det maximum, till hvilket stadens kvinnliga skrif- 
och ritbiträden måste komma upp, och jag tror. att detta äfven kom-
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Ansning- mer att blifva stadsfullmäktiges beslut, om jag rätt kunnat utröna 
vårdsttyrelsen. stämningen. Staten bör icke aflöna sina skrifbiträden sämre än 

(Forte.) Stockholms stad anser nödigt.
Men nu finnes det som sagdt två andra brister i förslaget. 

Den ena är, att ålderstilläggen äro beräknade med femåriga mellan
rum. Det är en sak, som tydligen icke är utredd i ärendet. När det 
var fråga om järnvägsstyrelsens och telegrafstyrelsens kontorsskrif- 
vare, byggde man på, att det för dylika tjänstinnehafvare med de 
minsta lönerna och utan befordringsutsikter vore viktigt att till- 
lämpa det s. k. Tenowska systemet med en rad af ålderstillägg, 
som komma snart eller kort efter hvarandra. Mellantiden ansågs då 
icke böra vara längre än högst 3 år. Meningen har varit, att genom 
den löneregleringskommitté, som tillsatts, någon gång skulle blifva 
någon öfverensstämmelse i fråga om löneförhållandena mellan sta
tens inrättningar, men man finner, att på en mängd punkter allt 
fortfarande upplöser sig i ett kaos. Nu är det påtagligen ännu orätt
visare gentemot detta skrifbiträde och andra skrifbiträden, hvars 
anställning hädanefter bestämmes, att då man icke blott nedsätter 
deras lön till mindre belopp än för deras vederlikar, kontorsskrif- 
varna i järnvägsstyrelsen och telegrafstyrelsen, utan äfven låter 
dem komma i åtnjutande af ålderstilläggen vid senare tider än des
sa kontorsskrifvare. Det är det ena.

Den andra bristen är, att Kungl. Maj:ts förslag och olyckligt
vis i ännu högre grad herr Beckmans förslag kommit att föreskrifva, 
att en oskälig stor procent af aflöningen skall räknas såsom tjänst- 
göringspenningar. Den nyaste grundsatsen vid löneregleringar är 
ju den, att det för de lägre tjänstehafvarne med deras låga löner- 
vid sjukdomsfall bör vara så litet afdrag å lönen som möjligt och i 
vissa fall har man af denna hänsyn icke alls sönderdelat aflöningen 
i lön och tjänstgöringspenningar. Här har man gått eu motsatt 
väg. I telegrafstyrelsen är t. ex. för kontorsskrifvare bestämdt, 
att en fjärdedel af aflöningen skall vara tjänstgöringspenningar, 
för kontorsskrifvarne i järnvägsstyrelsen, att en femtedel af lönen 
skall anses vara tjänstgöringspenningar, och i Stockholms stads lö
neförslag föreslås äfven, att en femtedel af aflöningen skall räknas 
som tjänstgöringspenningar. Men enligt Kungl. Maj :ts förslag i detta 
fall skola 29 % % vara tjänstgöringspenningar och enligt herr 
Beckmans förslag skola icke mindre än 37 _72 % af den första af
löningen räknas utgöra tjänstgöringspenningar. Ifall, da sadana 
skrifbiträden blifva sjuka, inemot halfva lönen kommer att. dragas 
af, hvad skola de då lefva på? Detta kan icke vara en riktig prin
cip att i detta fall lägga till grund för framtiden. Äfven enligt 
Kungl. Majrts förslag äro tjänstgöringspenningarna alldeles för högt 
tilltagna i jämförelse med förhållandena inom andra reglerade verk. 
Jag har hört, att herr Beckmans förslag varit betingadt af den hän
synen, att man enligt råd satt lönen så lågt som möjligt, för att icke 
pensionen skall blifva så hög, att Riksdagen däraf blefve afskräckt 
från en höjning af lönebeloppet. Men man bör icke gå den vägen 
att låta dessa tjänstemän under sina arbetskraftiga dagar, om de
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blifva sjuka, hafva för litet att lefva på för att de därtill icke skola Ang. fång- 
riskera att fa för hög pension. Det skall väl vara en rättvis grund vårdsstyrelsen. 
för beräkningen af tjänstgöringspengarna under den tid, de arbeta (Forts.) 
i sin krafts dagar, och! sedan får man fristående beräkna pensionen.
Jag förstår icke, hvarför icke dessa tjänstemän med skäligt förhål
lande mellan lön och tjänstgöringspenningar skola få samma pension,
'•om deras likar fått enligt fastställda grunder. Men tycker man, 
att de af ett eller annat skäl böra hafva mindre pension, kan man 
ju såsom en första fråga sänka pensionen.

Nu har det framhållits och måste fortfarande framhållas, att 
kontorsskrifvarne i järnvägs- och telegrafstyrelserna fått sig bevil
jade högst betydligt större löneförmåner än här skulle blifva fallet.
Nu säger man måhända, att detta är en annan sak, ty detta och 
öfriga statens skrifbiträden skulle endast utföra renskrifningsarbete, 
under det att de andra hafva kvalificeradt arbete. Huru veta her
rarna detta? Det är icke på detta sätt. Ty Kung], Maj:t säger ut
tryckligen i sin proposition om just järnvägens kontorsskrifvare, som 
fått de högsta löneförmånerna, att några af dessa uteslutande äro 
sysselsatta med renskrifningsarbete. Det är alltså icke riktigt, hvad 
herr Odqvist sade.

För öfrigt vill jag säga herrarna, att för att i vår tid utföra ren
skrifningsarbete behöfs det en ganska stor och omfattande skol
bildning bakom. De flesta af de skrifbiträden, som finnas i statens 
verk, hafva genomgått fullständig skolundervisning vid högre flick
skola, För öfrigt ligger det i sakens natur, att dessa skrifbiträdens 
befattningar, såsom redan nu är i stor utsträckning händelsen, sko
la än mer blifva verkliga amanuensbefattningar. Så har redan skett 
och så kommer äfven framdeles att ske. I förmyndarekammaren i 
Stockholm t. ex. hafva de nyligen fått offentlig, fast anställning 
och blifvit fullständiga amanuenser, hvilket också behöfs för tjäns
ternas upprätthållande på de olika kontoren.

Xu kan det vara svårt att säga, huru man med min uppfattning 
skall ställa sitt yrkande i detta ärende. Men då i alla fall Kungb 
Majits förslag är fördelaktigt i så måtto, att det principiellt fast
slår, att dessa biträden skola få fast anställning och icke blott den me
ra halffasta anställning, som löneregleringskommittén föreslagit, och 
då vidare rätt till semester och pension genom Kungl. Maj :ts förslag 
skulle beredas dem, vågar jag icke annat än yrka bifall till, att något 
positivt förslag antages, och jag ber därför att få yrka bifall till herr 
Beckmans förslag. Däremot vill jag säga, att frågan om det slutli
ga förhållandet mellan lön och tjänstgöringspengar och frågan om hur 
många ars tid det skall vara mellan hvarje ålderstillägg omöjligen 
kan —- i det afseendet har ingen undersökning verkställts — genom 
det förslag, som föreligger, anses afgjordt för framtiden. Därför 
vågar jag hemställa, att, när Kungl. Majt kommer igen med flera 
löneregleringar för dylika biträden, Kungl. Maj:t också måtte taga 
dessa frågor i verkligt öfvervägande och, ifall detta öfvervägande 
'eder till resultat i det af mig framhållna syftet, äfven föreslå mot
svarande ändring beträffande det skrifbiträde, hvarom här är fråga.
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Ang. fång
vårdsstyrelsen 

(Forts.)

Det är för öfrigt äfven häråt, om frågan om högsta lönebeloppet 
■ skulle anses principiellt afgjord genom det beslut, som nu fattas. 
Jag yrkar bifall till herr Beckmans förslag.

Herr af Callerholm: Herr talman! Ehuru mina sympati
er helt naturligt ligga närmast herr Beckmans förslag, finner jag 
mig dock, med anledning af hvad i saken förekommit, föranlåten att 
inskränka mig till att yrka bifall till herr Odqvists under öfver- 
läggningen framställda yrkande.

Herr Persson i Stallerhult: Herr talman! Jag har be
gärt ordet med anledning af det af herr Odqvist framställda yrkan
det, att ålderstilläggen skola höjas från 150 till 200 kronor. Det 
är visserligen sant, att det här endast är fråga om ett skrifbiträde 
och att frågan därför kan synas vara ganska liten. Men det är na
turligt, att vi inom den närmaste tiden komma att fatta beslut af dy
lik art om statstjänare af ifrågavarande slag, uppgående till ett gan
ska stort antal, och således blir det beslut, vi nu fatta, så att säga. 
grundläggande för löneförmånerna för kvinnliga skrifbiträden. För 
min del får jag säga, att enligt det yrkande, som framställts af herr 
Odqvist, dessa skrifbiträden, såsom mig synes, kunna anses få till
fredsställande betaldt för det arbete, de äro afedda att utföra. Det 
är att märka, att det fordras icke andra förkunskaper än vanlig folk- 
skolebildning, ordningssinne och skrifkunskap och att de icke behöf
va kosta på sig någonting i studieväg för att få dessa platser. Det
ta har stor betydelse.

Om vi bifalla motionärens förslag, skulle detta skrifbiträde 
komma upp till en slutlön af 1,800 kronor och en pension af 1.200 
kronor. En vaktmästare får endast 900 kronor i pension, och så
ledes skulle detta skrifbiträde få 300 kronor mer i pension vid 60 
år än en vaktmästare vid fyllda 65 år. Det lärer icke vara riktigt att 
ordna saken på detta sätt. Jämföra vi detta skrifbiträde med folk
skollärarinnor, finna vi, att en folkskollärarinna endast har 900 
kronor i pension. Detta skrifbiträde skulle således få 300 kronor 
mer i pension än en folkskollärarinna, och det lärer väl icke vara 
riktigt. Vid bifall till herr Odqvists yrkande skulle pensionen i det
ta fall uppgå till 1,100 kronor. Jag tror, att vi böra taga detta i 
betraktande, när vi gå att fatta beslut, och jag tror, att vi handla 
rätt, om vi bifalla det yrkandet.

Ser man på de villkor, som fordras för skrifbiträdes rätt till er
hållande af ålderstillägg, finner man, att ett af villkoren är: »att 
skrifbiträde, som vid den nya statens ikraftträdande är anställdt hos 
fångvårdsstyrelsen och antages till biträde å denna stat, äger att för 
åtnjutande af löneförhöjning räkna sig tillgodo den tid, biträdet där
förinnan innehaft stadig anställning hos styrelsen». Om således 
ifrågavarande biträde haft sådan anställning i tio år, får hon genast 
en aflöning af 1,600 kronor, och då hon måhända inom några år upp
fyllt villkoren för erhållande af pension, får hon en pension af 1,100 
kronor. Månne icke kammaren kan finna sig tillfredsställd med att
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fastslå afloma gen och pensionen åt detta biträde efter de grunder, Ang. fång
som framställts i herr Odqvists yrkande, till hvilket jag ber att få vårdftyrehen. 
ansluta mig. (Forts.)

Herrar Ström i Transtrand och Wiklund instämde häruti.

Herr Kronlund: Herr talman, mina herrar! Det är rik
tigt, som herr Carl Persson i Stallerhult sade, att vi här stå inför 
en principfråga, om också föreliggande fråga kan synas ganska li
ten, ty det gäller här att skapa ett prejudikat för framtida lönefrå
gor af samma slag. Jag anser, att i denna fråga äfven billighet och 
rättvisa måste spela en viss roll.

Herr Persson sade, att skrifbiträdenas göromål voro så enkla 
att det icke tarfvades andra förutsättningar än att kunna skrifva 
en ordenlig stil. Jag får säga, att för utförande af dessa skrifbi- 
trädens göromål fordras det mycket mera. Det fordras en ordentlig 
skolbildning och i de allra flesta fall kännedom om lefvande språk.

Herr Odqvist sade nyss, att skrifbiträdena endast hafva enkla 
skrifgöromål att sysselsätta sig med. Ett skrifbiträde är dock icke 
en maskin, utan de renskrifverskor, som åtminstone jag träffat på, 
äro intelligenta personer och väl fostrade att kunna sköta äfven 
andra göromål. Vill man i våra centrala ämbetsverk undvika öfver- 
kvalificerad arbetskraft, skall man verkligen i dessa skrifbiträden 
hafva en utväg att anlita. Många af de göromål, som anförtrotts åt 
första gradens tjänstemän, äro af så utomordentligt enkel beskaf
fenhet, att de mycket val kunna utföras af just dessa skrifbiträden 
och mycket väl kunna anförtros åt dem, om vi medelst någorlunda 
ordentliga löner söka få duktigt, kunnigt och bra folk. Gör man en 
jämförelse med järnvägs- och telegrafstyrelsernas skrifbiträden, 
finner man dock, att den här af utskottet föreslagna lönen är yt
terst ringa och alldeles för obilligt tilltagen. Granska vi de upp
gifter rörande lefnadskostnaderna i Stockholm, som meddelats, 
finna vi, att detta biträde med sin begynnelselön icke ens skulle 
hinna upp till existensminimum, och detta förefaller ytterst obil
ligt.

Det är af denna anledning och med hänsyn till den aflöning, 
som fastställts inom andra verk, såsom telegraf- och järnvägsstyrel
serna. och till att vi i dessa skrifbiträden hafva en utväg att und
vika öfverkvalificerad arbetskraft, som jag, herr talman, skall be att 
få yrka bifall till herr Beckmans motion.

Med herr Kronlund förenade sig herr Persson i Tälj b er g.

Herr O d qvist: Herr talman! Jag har blifvit uppmärksam- 
gjord på, att Första kammarens beslut har en något annan lydelse, 
än den jag förutsatte, i det att där föreslagits och beslutats, att lö
nen skulle utgöra 600, tjänstgöringspenningarna 450 kronor. För 
att få ett liknande beslut till stånd i denna kammare, ber jag att få 
ändra mitt yrkande därhän, att lönen bestämmes till 600, tjänstgö-



Ang. fång- 
vårdsstyrelsen. 

(Forts.)
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ringspenningarna till 450 och ortstillägget till 150 kronor, det blir 
tillsammans 1,200 kronor, hvartill kommer två ålderstillägg å hvar
dera 200 kronor.

Herr Johanssoni Jönköping: Herr talman! Här har nyss 
sagts, att folkskollärarinnorna hafva en pension af endast 900 kro
nor och att vid sådant förhållande det icke skulle vara rättvist att 
åt ifrågavarande skri fbiträde bevilja en lön, som skulle gifva henne 
rätt till en pension af intill 1,300 kronor. Jag ber i anledning 
häraf få meddela, att en pension af blott 900 kronor tillkommer i 
regeln endast folkskollärarinnor på landet, som hafva minimilön. 
I städerna, där ifrågavarande lärarinnor hafva större löner på grund 
af högre lefnadskostnader. är också deras pension väsentligt högre. 
Om jag icke missminner mig, är det här i Stockholm så, att folk- 
skollärarinnoma ha en slutlön af 2,300 kronor, och få 70 procent 
däraf i pension, hvliket gör ett belopp af 1,610 kronor. I de flesta 
större städer har man beviljat sina folkskollärarinnor liksom folk- 
skollärarne 70 procent af slutlönen i pension. Häraf följer, att i 
de större städerna få folkskollärarinnoma nästan utan undantag 
högre pension än 900 kronor. Jag har velat påvisa detta för att 
man icke skall hämta stöd för att bevilja endast det lägre lönebe
loppet af den omständigheten, att skrifbiträdena skulle få högre 
pension än folkskollärarinnorna. I de större städerna, med hvilka 
en jämförelse här kan komma i fråga, ha folkskollärarinnoj na hö
gre pension än det ifrågavarande skrifbiträdet kan komma att er
hålla.

För öfrigt vidhåller jag mitt instämmande i herr Beckmans yr
kande.

Herr St arbäck: Herr talman! Jag skall endast be att få
återtaga mitt yrkande och på grund af hvad som under diskussionen 
förekommit ansluta mig till herr Beckmans yrkande.

Herr af Callerholm: Sedan herr Odqvist ändrat sitt yr
kande kan jag icke längre följa honom, utan ber att få instämma i 
det yrkande, som framställts af herr Beckman.

öfverläggningen förklarades härmed vara afslutad. Herr tal
mannen gaf propositioner på l:o) bifall till utskottets förslag be
träffande aflöningen för fångvårdsstyrelsens skribiträde, 2:o) bi
fall till herr Odqvists först gjorda, sedermera af herr Anders
son i Skifarp m. fl. biträdda yrkande i förevarande afseende, 3:o) 
bifall till det förslag, som herr Odqvist senare med frånträdande 
af sitt nyssnämnda yrkande framställt, och 4:o) bifall till det 
yrkande, som framställts i den af herr Beckman i ämnet afgifnä 
motionen; och förklarade sig herr talmannen anse den sistnämnda 
propositionen hafva flertalets röster för sig. Votering begärdes 
emellertid, hvarför herr talmannen för bestämmande af kontrapro
positionen ånyo upptog de återstående yrkandena, af hvilka herr
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talmannen fann det under 2:o) angifna nu vara med öfvervä- Ang. fång-

fande ja godkändt. Men äfven nu begärdes votering, i anledning vårdsttyreUm 
varaf och sedan till kontraproposition i voteringen om kontrapropo- (Forts.) 

sition i hufvudvoteringen antagits det under 3 :o) omnämnda yr
kandet, uppsattes, justerades och anslogs denna voteringsproposition:

Den, som till kontraproposition i hufvudvoteringen angående 
aflöningen för fångvårdsstyrelsens skrifbiträde antager det af herr 
Odqvist först framställda yrkandet, röstar

Ja;

Den det ej vill, röstar

Nej;

Vinner nej, har kammaren till ^kontraproposition i nämnda 
"votering antagit det yrkande, som af herr Odqvist blifvit senast 
framställdt.

Omröstningen enligt denna voteringsproposition utvisade 104 
ja mot 87 nej, hvadan propositionen för hufvudvoteringen erhöll 
följande af kammaren nu godkända lydelse:

Den, som vill, att kammaren beträffande aflöningen för fång
vårdsstyrelsens skrifbiträde bifaller det yrkande, som framställts 
i den af herr Beckman väckta motionen, röstar

J a;

Den det ej vill, röstar

Nej;

Vinner nej, har kammaren bifallit det i afseende å nämnda^ 
biträdes aflöning af herr Odqvist först framställda yrkandet.

Hufvudvoteringen utföll med 91 ja mot 106 nej; och hade 
kammaren alltså bifallit det i afseende af skrifbiträdets aflöning 
af herr Odqvist först framställda yrkandet.

Förste vaktmästaren.

Sedan utskottets förslag till aflöning föredragits, yttrade:

Herr Rissén: Herr talman, mina berrar! När man genom
läser statsutskottets utlåtande i förevarande punkt, blir man öfver- 
tygad om, huru sanna och berättigade de ord voro, som herr Rydén 
uttalade under debatten om fjärde hufvud titeln, då han säde, att 
sparsamheten först kommer till synes, då det gäller några fattiga 
vaktmästares löner. Kungl. Maj :t har i fråga om aflöning åt fång-
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Ang. fång- vårdsslyrelsens vaktmästare i årets statsverksproposition föreslagit 
t&rdiityrehen. åt förste vaktmästaren ett ålderstillägg på 200 kronor att utgå efter 

(Forts.) 5 års tjänstgöring samt för de öfriga vaktmästarna 2 ålderstillägg 
å 150 kronor hvartdera att utgå efter resp. 5 och 10 års tjänstgö
ring. Detta förslag har ej statsutskottet gått med på, utan har pru
tat ned lönetillägget med 100 kronor för förste vaktmästaren och 50 
kronor på hvartdera lönetillägget för öfriga vaktmästare. Till stöd 
för denna sin uppfattning har statsutskottet anfört, hvad 1906 års 
statsrevisorer yttrade angående vaktmästarnas i eu del ämbetsverk 
inkomster för vissa arbeten, såsom insättning af innanfönster, eld
ning m. fl. dylika bestyr. Härvid skulle man ju kunna tänka sig, 
att utskottet först tagit reda på, huru många vaktmästare som ha 
sysselsättning med dylika arbeten, och huru mycket de därigenom 
erhålla i inkomst. Men, som synes af utskottets betänkande, har 
någon utredning härutinnan icke blifvit framlagd till stöd för den 
uppfattning, som utskottet hyser och för den häraf föranledda mo
tivering, hvarpå utskottets utlåtande grundar sig.

Vidare har utskottet, i enlighet med 1906 års statsrevisorers 
därom uttalade önskan angående utfärdandet af en särskild instruk
tion eller tjänstgöringsreglemente för vaktmästarna i de centrala 
ämbetsverken, framhållit önskvärdheten af att denna fråga tages 
under ompröfning. Jag vill med anledning häraf säga herrarna, att 
ingen skulle hellre än vaktmästarna själfva önska, om ett dylikt 
tjänstgöringsreglemente snarast kunde komma till stånd, hvari 
tydligt angifna bestämmelser uppdroges öfver hvad som vaktmä
starna både att utföra i resp. verk. När utskottet nu åberopar detta 
statsrevisorernas uttalande, kan man däraf föranledas att sätta ifrå
ga, huruvida det öfver hufvud taget kan åläggas vaktmästarna att 
utföra sådana sysslor, som statsrevisorerna i sin ifrågavarande berät
telse ansett böra tillhöra deras tjänsteåligganden, då berörda syss
lor i hvarje fall måste utföras på en tid, Som ligger utanför den egent
liga tjänstgöringstiden.

Vidare har det vid olika tillfällen, då det varit fråga om stats- 
vaktmästarnas löner, talats om, huru lätt det är för dessa att för
skaffa sig extraförtjänster, hvarigenom de kunna öka sina inkom
ster. Men ingen har heller därvidlag sökt utröna, på hvad sätt dessa 
extra inkomster erhållas. Jag vill i detta sammanhang nämna, att 
på grund af den allt för låga aflöning, som. bestås denna grupp af 
statstjänare, nödgas dessa att söka sig sysselsättning, som då i van
ligaste fall erhålles genom anställning vid de större restaurangerna 
eller de s. k. guldkroga.rna. Arbetet där är af den art, att det icke 
vare sig ur statens synpunkt kan anses värdigt eller för individerna 
lyckligt. Hur uppslitande och i många fall demoraliserande detta 
nattarbete är torde ej vara svårt att förstå.

Det hade ur dessa nu i korthet angifna synpunkter varit vida 
önskligare, att statsutskottet i förevarande punkt följt Kungl. Maj:ts 
framställning och därigenom tillförsäkrat ifrågavarande vaktmä
stare så pass skapliga löner, att de efter 10 års oförvitlig ordinarie 
tjänst komme att erhålla 1,500 kronor, och förste vaktmästaren 1.700
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kronor. Dessa lönebelopp torde ej någon kunna säga vara för högt Ang. fång- 
tilltagna och af den art, att vaktmästarna därigenom komme att vårdtstgrelem. 
ställas i någon särdeles gynnsam ställning. (Forts.)

Jag vill i sammanhang härmed nämna ett par siffror, som visa, 
huru det ställer sig med aflöningsförmånerna för vaktmästarna i 
enskilda inrättningar. Jag skall då be att ur en motion i Andra 
kammaren få angifva ett par siffror, som gälla vaktmästarna i 
Stockholms handelsbank. Där erhålla dessa efter 27 års tjänstgö
ring 2,600 kronors inkomst och efter 12 år 1,700 kronor och efter 
ett hälft år 1,440 kronor. Dessa löner belöpa sig alltså, som her
rarna torde finna, till bra mycket högre belopp än de löner, som 
skulle utgå för här ifrågavarande vaktmästare, äfven om Riksdagen 
ginge med på hvad Kungl. Maj :t föreslagit, hvilket af två reservan
ter i utskottet tillstyrkts. Jag skulle å dessa vaktmästares vägnar 
vara Andra kammaren tacksam, om kammaren behjärtade denna 
framställning och följde de två reservanternas hemställan, till hvil
ken jag, herr talman, skall be att få yrka bifall.

Herr Od q vist: Herr talman! Jag skall endast be att få
yrka bifall till utskotttes förslag.

Chefen för justitiedepartementet, herr statsrådet Peters
son: Herr talman! Jag har en anmärkning att göra i anledning af 
utskottets yttrande, hvilken kanske är öfverflödig, men som i alla 
fall bör komma till kammarens kännedom. Den gäller det af ut
skottet på sidan 7 gjorda uttalandet, där utskottet åberopar, hvad 
1906 års statsrevisorer anmärkt därom, att »särskilda kostnader ut
gått för göromål, som skäligen bort af verkens vaktmästare utan er
sättning bestridas; och hade i sådant afseende förekommit utgifter 
för eldning, för hembärande af handlingar och böcker, för hissning 
och skötsel af flagga med flera dylika bestyr». Och framhåller 
slutligen utskottet önskvärdheten af att frågan i hvad den afser 
fångvårdsstyrelsens vaktmästare varder vid utfärdandet af ny in
struktion för styrelsen af Kungl. Maj:t tagen under ompröfning.

Hvad jag fäst mig vid, är utskottets yttrande, att till sådana 
tjänstegöromål, som vaktmästarna för sin lön borde utföra, också 
skulle hänföras eldning. Med eldning brukar ofta sammanföras 
städning, och alltemellanåt kräfves äfven skurning. Nu är förhål
landet det, att fångvårdsstyrelsen förfogar öfver ett tjugutal rum; 
för dessas städning och skurning håller den vaktmästare som har an
svaret därför ett särskilt aflönadt kvinnligt biträde. Jag antar att 
det icke varit utskottets mening att ifrågasätta, att denne vaktmäs
tare skulle öfvertaga äfven sistnämnda bestyr för den lön, han har, 
och jag vet ej, huruvida det kan vara lämpligt att skilja eldning från 
städning och skurning.

Jag har velat nämna detta, därför att i den instruktion, som 
Kungl. Maj:t kommer att utfärda, och där de göromål, som ankom
ma vaktmästarna, skola angifvas, uppenbarligen måste beräknas, att
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Ang. fång- särskild ersättning skall utgå för ifrågavarande bestyr, om vaktmäs- 
vårdastyreisen tärna komma att utföra dem.

(Ports.)
Sedan öfverläggningen härmed förklarats vara afslutad, fram

ställde herr talmannen propositioner först på bifall till utskot
tets förslag till aflöning för förste vaktmästaren och vidare på 
godkännande af det förslag, som i detta afseende framställts i 
den af herrar Thorsson och Rydén afgifna reservationen, flere 
talmannen förklarade, att den sistnämnda propositionen blifvit 
med öfvervägande ja godkänd, men |som herr Odqvist begärde 
votering, uppsattes, justerades och anslogs följande voteringspro
position :

Den, som vill, att kammaren beträffande aflöningen för fång
vårdsstyrelsens förste vaktmästare godkänner det förslag, som fram
ställts i den af herrar Thorsson och Rydén i ämnet afgifna re
servationen, röstar

Ja,

Den det ej vill, röstar

Nej;

Vinner nej, har kammaren bifallit utskottets förslag till aflö
ning för nämnde förste vaktmästare.

Omröstningen utvisade 81 ja men 104 nej, vid hvilken ut
gång kammaren bifallit utskottets förslag till aflöning för förste 
vaktmästaren.

Återstoden af aflöningsslaten.

Utskottets förslag godkändes.

Mom. b)

Utskottets hemställan bifölls.

Efter föredragning af mom. c) begärdes ordet af herr R y d é n, 
som yttrade: På grund af det beslut, som kammaren nyss fattat,
får jag hemställa, att på alla de ställen i denna punkt, där ordet ge
neraldirektör förekommer, detta ord måtte utbytas mot ordet öfver
direktör.

Vidare anfördes ej. Kammaren biföll utskottets förslag med 
den af herr Rydén föreslagna ändringen däruti.

Mom. d)

Utskottets hemställan bifölls.
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Sedan mom. e) upplästs, anförde

Herr Rydén: Under åberopande af kammarens förut fattade 
beslut vill jag först och främst framhålla, att i denna punkt siffran 
28,700 bör ändras till 27,700 och att följaktligen siffran 91,700 bör 
nedsättas till 90, (00, hvadan jag yrkar bifall till utskottets hemstäl
lan i mom. e) med nu angifven rättelse. Därjämte skall jag be att 
med herr talmannens tillåtelse få upptaga frågan om en viss änd
ring i utskottets motivering.

Som herrarne behagade finna, har Kung!. Maj:t för anställning 
i fångvårdsstyrelsen föreslagit ändrade kompetensvillkor. För in
träde å kanslibyrån har förut fordrats examen till rikets rättegångs
verk, och sedan har denna utbytts mot juris kandidatexamen. För 
inträde a kameralbyrån gäller som kompetens studentexamen. I 
det af Kungl. Maj :t framlagda förslaget bibehålies som kompetens
villkor för inträde i kanslibyrån juris kandidatexamen. Men be
träffande ^ kameralbyrån har departementschefen gjort det uttalan
det, att på grund af att Riksdagen nu höjer lönerna också examens
fordringarna böra skärpas, detta oaktadt fångvårdsstyrelsen i en 
skrifvelse, där den haft att uttala sig om löneregleringskommitténs 
utlåtande, mycket energiskt påyrkat att slippa höjning af den for
mella kompetensen. Fångvårdsstyrelsen förklarar, att enligt dess 
erfarenhet skulle det stöta på stora svårigheter att kunna rekrytera 
denna byrå, och fångvårdsstyrelsen har därför anhållit, att någon 
skärpning af villkoren icke måtte äga rum utom i ett visst fall. Det 
är nämligen så, att löneregleringskommittén föreslagit en viss kun
skap i bokföring i detta fall. och fångvårdsstyrelsen har uttalat sig 
för bifall till^ löneregleringskommitténs framställning.

Denna fråga är af stor principiell betydelse, oclf det är endast 
denna omständigheten, som gjort, att jag vid denna sena timme vå
gat begära ordet; i annat fall sktille jag icke dristat mig därtill. 
Men saken är den, att Andra kammaren af eget initiativ efter träget 
arbete lyckades realisera tanken, att man skulle försöka inskränka 
examensväsendet och försöka reformera examensväsendet på sådant 
sätt, att man undveke den långa, allt för långa studietiden. Då 
gjorde universitetsexamenskommittén ett betydelsefullt principut
talande, som bland annat innehöll ungefär det, att juridisk kandidat
examen egentligen borde komma till användning för domareämbeten, 
medan däremot för egentliga kanslitjänstemän i Kungl. Maj:ts kansli 
•och ämbetsverken föreslogs den så kallade kansliexamen, som skulle 
kunna uppnås på kortare tid. Ku har emellertid Kungl. Maj:t el
ler rättare sagd!, regeringen vid olika tillfällen försökt att borteli- 
mmera den goda reform, som Riksdagen sökte att få fram, och fast
än Riksdagen försökt förkorta studietiden så. att man icke skulle 
kunna skrufva upp kompetensvillkoren, så visar sig på det ena om
rådet efter det andra en tendens att höja fordringarna, och därmed 
inträder också som en gifven följd en höjning af lönerna.

Det är just en sådan tendens, som jag för min del måste spåra 
i hvad herr justitieministern här föreslagit. Jag tror för min del,

Ang. fång- 
vårdtstyrelstn. 

(Forts.)
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Ang. fång- alt det skulle vara lyckligt, om Andra kammaren i stället för att 
vårdsstyrelsen, låta departementschefens utlåtande passera oanmärkt ville göra ett 

(Forts.) uttalande i öfverensstämmelse med sina traditioner. Ett sådant 
principuttalande är föreslaget i en särskild reservation, som är af- 
gifven af herrar Starbäck och Ekman och som också skulle varit 
undertecknad af mitt och herr Thorssons namn, ifall vi hade fått 
se denna reservation, innan den förelåg tryckt i betänkandet.

Emellertid fordras för att man skall komma in i sammanhanget 
i utskottets betänkande, att man på fjärde sidan i utskottets betän
kande efter det moment, som handlar om fångvårdsstyrelsens orga
nisation, och före det moment, som handlar om aflöningsförmånerna, 
inskjuter ett moment af följande lydelse:

»I afseende å kompetensfordringarna för anställning som tjänste
man i fångvårdsstyrelsen har departementschefen föreslagit vissa 
skärpningar, som gifvit anledning till följande erinringar:»

Sedan skulle herrar Starbäcks och Ekmans reservation från 
och med orden »Sedan 1902» till och med orden »öfverkvalificerade 
tjänstesysslor» inflyta oförändradt, d. v. s. där göres ett principutta
lande, att man skall använda kansliexamen i stället för juris kandi
datexamen. Sedan skulle fortsättningen lyda:

»Hvad kompetensfordringarna för inträde å fångvårdsstyrelsens 
kameralbyrå vidkommer, har utskottet icke funnit sig öfvertygadt 
om nödvändigheten eller ens lämpligheten af att höja de nu före- 
skrifna fordringarna. Då fångvårdsstyrelsen finner sig icke på
fordra en sådan skärpning utan tvärtom uttalat sina farhågor för att 
höjda kompetenskraf skulle medföra svårigheter för rekrytering af 
tjänstemannakrafterna å denna byrå, har utskottet icke kunnat bi
träda departementschefens uppfattning i denna del. Däremot har 
utskottet funnit förslaget, att vitsord om kunskap i bokföring bör 
fordras af den, som söker inträde å kameralbyrån, välbetänkt, och till
styrker utskottet förty bifall till'hvad departementschefen i det af- 
seendet föreslagit.»

Jag tror, att det äx utomordentligt viktigt, att Andra kamma
ren här icke ger efter, utan att vi hålla på detta. Ty i den mån man 
skrufvar upp kompetenskrafven särskildt i sådana fall, där kanske 
styrelsen förklarat, att den egentligen icke vill ha någon skärpning, 
då den icke synes af behofvet påkallad, och i den män man skruf
var upp särskildt den juridiska kompetensen, är det min bestämda 
öfvertygelse, att detta kommer att återverka menligt på förvaltningen 
och att det särskildt kommer att synas i lönestater, som vi för fram
tiden fastställa för verken.

Jag yrkar därför, herr talman, att en motivering måtte insät
tas på sid. 4, så lydande, som jag antydt.

Herrar Tengdahl och Kristensson instämde häruti.
Herr Le an der: Herr talman! Jag tror, att vi icke kunna 

länka på att komma ifrån allt hvad examina heter. Så länge sta
ten håller skolor, anser den sig äfven ha rätt att fordra en viss 
kompetens af dem, som innehafva ämbeten, och därför såsom vill-
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kor uppställa inhämtandet af vissa teoretiska insikter. Jag tviflar 
icke på, att det finns ganska många advokater eller sakförare 
utan juridisk examen, som äro så bevandrade i lagen, att de sä
kert skulle kunna slå en jurist på fingrarna, men som dock icke få 
bekläda domarämbete. Här kunna finnas studenter, som äro lika 
skickliga uti att undervisa som läroverksadjunkter och lektorer 
men som icke kunna erhålla ordinarie anställning vid läroverken, 
därför att de endast tagit studentexamen. För att blifva skol
lärare fordras ju att ha gått igenom folkskollärareseminarium, idet 
måste väl därför vara ganska rimligt, att löneregleringskommittén 
föreslagit vissa kompetensfordringar och vissa examina äfven för 
tjänstemännen inom fångvårdsstyrelsen, ty det äro vi väl alla 
ense om, att, om annars nödiga förutsättningar finnas, en person 
icke Jolir sämre, därför att han aflagt en examen, utan tvärtom.

När fångvårdsstyrelsen tror, att det skulle blifva svårt med 
rekryteringen, ifall skärpta fordringar skulle införas i afseende 
på kameralbyråns tjänstemän, så tror jag för min del, att det 
icke skulle komma att förefinnas sådana svårigheter, utan att 
man skulle erhålla en tillräcklig mängd personer, som aflagt kansli
examen. Man har icke hört, att det varit brist på sökande till 
befattningarna inom kanslibyrån, oaktadt för dessa befattningars 
erhållande fordrats juridisk examen. Skall förändring ske i ut
skottets hemställan, så skulle jag för min del finna det mest 
naturligt, att man inge herrar Starbäcks och Ekmans reservation,' 
ty i denna reservation påyrkas full likhet mellan tjänstemännen 
inom de båda byråerna. Men äfven om man gör det, tror jag, 
att hädanefter som hittills, personer, som aflagt examen till rätte
gångsverken, komma att bekläda platser inom kanslibyrån, och 
därför kan man lika gärna biträda utskottets hemställan.

Jag begärde egentligen ordet för en annan sak. Inom ka- 
ineralbyrån finnas redan inskrifna extra ordinarie tjänstemän, som 
i flera, år tjänstgjort inom denna byrå; de ha ingen annan examen 
än studentexamen. En af dem har tjänstgjort i 14 år, en i 13 
år och andra under kortare tid. Man har skrämt dem med, att 
ifall Riksdagen beslöte i öfverensstämmelse med regeringens förslag 
och utskottets hemställan, så skulle vägen till befordran för dem 
till ordinarie platser inom kameralbyrån vara stängd. Jag är 
i tillfälle, omtala, att löneregleringskommittén aldrig tänkt, att 
dessa skärpta kompetensfordringar skulle gälla dem, som redan äro 
inskrifna utan endast dem, som hädanefter komma att inskrifvas 
i fångvårdsstyrelsen. Jag förmodar, att herr justitieministern och 
äfven utskottet delar denna mening. Jag har dock vid detta till
fälle velat bringa frågan på tal, ifall missförstånd skulle upp
komma, då det gäller att befordra dessa extra ordinarie tjänste
män till ordinarie befattningar inom fångvårdsstyrelsen.

För öfrig! skulle jag för min del kunna vara med om både 
utskottets hemställan och den af herrar Starbäck och Ekman fram
lagda, vid betänkandet fogade reservationen i denna punkt; jag 
tror, att det skulle blifva lika bra, hvithet'som än beslötes.

Ang. fång• 
vardsstyrelten. 

(Forts.)
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Ang. fång- Herr S t a r b ä c k: Ja, herr talman, jag får då verkligen 
vårdsstgrehen. saga; afl en bland de viktigaste frågor, som finnas med afseende 

(Fort».) på denna löneregleringsstat, är den om kompetensfordringarna, 
och jag var så, jag vill säga, häpen, när jag läste den kung!, propo
sitionen och kom till denna punkt, att jag knappast ännu har häm
tat mig. Och måhända heror det på den saken, att min reservation 
fick den lydelse, som den fick. Dock vill jag öppet här erkänna, 
att det berodde i någon mån därpå, att under behandlingen af 
frågan i statsutskottet funnos yttringar af mycket stark sympati 
för min uppfattning från förstakammarhåll, och detta gjorde, att 
jag icke ville spänna bågen för högt i förhoppning att i Första 
kammaren skulle höjas någon röst för de principer, som Riksda
gen en gång fastslagit som sina. Ja, den förhoppningen liksom 
så många andra gick afl världens kos, och därför finner jag mig 
nu alldeles oförhindrad att, trots det mycket värdefulla understöd, 
som min och herr Ekmans reservation fått af en medlem från löne- 
regleringskommittén, i detta fall yrka bifall till det uttalande, 
som gjorts af herr Rydén.

Jag anser denna punkt viktig, ty hvad skola vi göra, om rege
ringen utan vidare fastslår högre kompetens för platser, som icke 
behöfva denna kompetens och om, då vi försöka spara på alla 
möjliga håll och kanter, löneregleringskommittén och regeringen 
säga, att för dessa platser skola vi ha högre kompetens och där
för högre betalning. Ja, precis så säger icke regeringen, utan den 
uttalar sig snarare på ett annat sätt. Sedan fångvårdsstyrelsen 
uttalat sin mening, att en lägre kompetens är tillräcklig, säger 
departementschefen på sid. 36 i statsrådsprotokollet: »Att för an
ställning å kameralbyrån fordras endast studentexamen, innebär 
ett undantag från hvad som gäller för sådana befattningar som de 
ifrågavarande, och jag måste finna det i sin ordning, att då väsent
ligen förbättrade löneförmåner nu beredas dessa tjänstemän, undan
taget upphäfves.» Alltså: vi sätta högre löner, och sedan skola vi 
ha högre kompetens. Detta innebär, mina herrar, afståndstagande 
från två principer, som framför allt Andra kammaren, tror ja.g, 
men äfven Riksdagen i sina skrivelser häfdat. Den första är 
den,- att vi icke skola ha öfverkvalificerade poster. Vi skola icke 
sätta lönerna först och sedan posterna, utan vi skola klara hvad 
posterna kräfva och sedan sätta lönerna. Den andra principen 
är* att vi, så vidt möjligt — och härvidlag tangerar i detta fall 
denna reservation den af herr Kristensson väckta motionen — sko
la försöka taga bort den äflan och täflan, som ligger i att komma 
upp till högi aflönade poster endast på grundvalen al högt ställda 
examina. I och med detsamma som Riksdagen antog 1904 års läro- 
verksreform och den däri bestämda realskoleexamen, har Riksdagen 
sagt ifrån, att, för så vidt som det är möjligt, vill den, att de unga 
skola komma ut omedelbart i kontakt med det praktiska lifvet men 
också ha möjlighet att komma upp på statens förvaltningsförhål- 
landes trappsteg. Men mot dessa båda principer strider detta utta
lande af herr justitieministern så komplett som någonting kan strida.
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Det är således enligt min mening ytterst nödvändigt, att Andra kam- Ang. fång- 
maren i denna fråga säger ifrån, och det rätt ordentligt. Förmodli-•dsttgrelsen. 
gen kommer det icke att leda till något resultat, ty vi äro ju här inne (Forts.) 
på den administrativa lagstiftningens område, och det vet man ju, 
huru det kan gå med den. Men någon betydelse har väl Andra 
kammarens ^ mening ännu så länge. Skola vi verkligen icke för
söka att hålla på detta ? Och framför allt, mina herrar, låtom 
oss söka att se denna fråga i! stort. Skulle Andra kammaren 
och för resten Riksdagen i sin helhet den ena gången säga ifrån: 
vi vilja icke ha öfverkvalificerade Ijåns tesysslor, vi vilja anordna) 
en praktisk skolordning, som tidigt för de unga ut i lifvet och 
gör det möjligt för dem att komma upp till statens ämbetsmanna- 
poster — skulle vi säga detta den ena gången och den andra 
gången finna oss i, att Kungl. Maj:t tar tillbaka allt hvad Riks
dagen gifvit svenska folket i den vägen? Jag kan icke tro, att 
det kan vara Andra kammarens mening, och jag kommer därför 
att anhålla, att Andra kammaren ville bifalla herr Rydéns för
slag.

Jag ber alltså att få yrka bifall till det yrkande, som herr 
Rydén framställt, och jag gör det utan den ringaste tvekan, 
därför att då Första kammaren icke var med om att uttala sig 
för den mindre afvikelse från regeringens uttalande, som i min 
och herr Ekmans reservation framkommit, det icke finnes någon 
anledning' för mig att för enighetens skull stå kvar på denna 
ståndpunkt. Jag ber sålunda få yrka bifall till det yrkande, som 
framställts af herr Rydén.

Herr Ekman i Mo gård instämde häruti.

Chefen för justitiedepartementet, herr statsrådet Petersson: 
Sedan herr Starbäck nu frånträdt den reservation, som han och 
herr Ekman i denna punkt afgifvit och förenat sig med herr Rydén,; 
så äro linjerna så till vida klara, att den mellanställning, som 
reservanterna förut intagit numera kan lämnas ur räkningen. Jag 
har sålunda att hålla mig till de båda motsatta ståndpunkter, 
som finnas kvar.

Att börja med bör då sägas, att de kompetensvillkor, som 
Kungl. Maj:t uppställt, återföra saken till hvad den ursprung
ligen varit. Det var nämligen så, att 1865 uppställdes såsom 
fordring för inträde i fångvårdsstyrelsen i regel examen för in
träde i rikets rättegångsverk, hvilket är detsamma, som numera 
Juris kandidatexamen, men det medgafs, att äfven kansliexamen 
skulle berättiga tull inträde i fångvårdsstyrelsens kameralbyrå. 
En ändring i detta skedde 1882 på det sätt, att -då kräfdes för 
inträde å kameralbyrån endast studentexamen, officersexamen eller 
däremot svarande examen, men anledningen härtill är att söka i 
fångvårdsstyrelsens då afgifna uttryckliga förklarande, att den
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Ang. fång- icke kunde erhålla så kvalificerade arbetskrafter, som äldre be- 
vårdsstyrdsen. stämmelser förutsatte, och på grund häraf ändrades kompetens- 

(Forts.) bestämmelserna så, som nyss angifvits. Emellertid lider det intet 
tvifvel, att den kompetens, som ursprungligen var stadgad, fort
farande är önskvärd för dessa anställningar. Jag vill i detta 
hänseende hänvisa till hvad löneregleringskommittén uttalat. Den 
säger nämligen, att en afsevärd del af de å kameralbyrån förekom
mande ärenden äro af sådan art, att deras .handläggning i viss 
mån förutsätter författningskännedom och förmåga af lagtolk
ning, och att för den skull de kunskaper och den omdömesförmåga, 
som juridiska insikter äro ägnade att bibringa, måste anses vara, 
om icke ovillkorligen nödvändiga, dock af verkligt gagn jämväl 
för tjänstgöringen inom fångvårdsstyrelsens kameralbyrå. Kom
mittén uttalar sålunda önskvärdheten af eu så beskaffad kompetens. 
Jag har i ett föregående yttrande här i afton gifvit exempel på några 
ärenden inom kameralbyrån, där otvifvelaktigt juridiska kunska
per och juridiskt omdöme äro önskvärda. Om detta är sant, och 
det anser jag för min del att det är, så bör man naturligtvis se 
till, om det fortfarande föreligger sådana skäl, som föranledde,- 
att fordringarna sänktes 1882. Detta skäl är också, såvidt jag 
kan förstå, det enda, som bör vara afgörande. Det är också detta 
skäl, som fångvårdsstyrelsen åberopat för sin mening, att man fort
farande bör bibehålla de lägre kompetensfordringarna.

Nu bör i detta sammanhang också nämnas, att lönereglerings
kommittén i sitt yttrande angående kompetensfordringar för be
fattningar inom fångvårdsstyrelsen uttalat sig för att åtskilliga 
modifikationer böra göras i en blifvande instruktion eller hvar 
dessa bestämmelser eljest komma att stå. Kommittén anser så
lunda: att för förordnande att upprätthålla registrator stjänst hos 
styrelsen skall icke kräfvas den högre juridiska examen; att tjän
stemännen vid fångvårdsinrättningarna, d. v. s. de, som äro an
ställda vid fångvårdsförvaltningen utom Stockholm, äga fa till
fällig tjänstgöring å fångvårdsstyrelsens kameralbyrå; och slut 
ligen att ingen som helst kvalifikation skall uppställas för arbets- 
intendenten, hvars syssla är af mera praktisk art.

Vidare är att märka, att de löner, som äro föreslagna för 
fångvårdsstyrelsen, äro reglerade efter normalgrad och till samma 
höjd som vid de öfriga centrala verken i Stockholm. Det har 
aldrig varit tal om, att i de öfriga verken icke tillräckligt kvali
ficerade arbetskrafter skulle stå att erhålla. Och min lifliga 
öfvertygelse är, att fångvårdsstyrelsen ej heller kommer att lida 
brist på arbetskrafter, så kvalificerade som man här ifrågasätter. 
Om det nu är riktigt, att dessa arbetskrafter stå att erhålla, så 
frågar jag: Hvarför skall man icke kräfva dem? Hvarför skall 
man nöja sig med dem, som äro underkvalificerade,- ty så är för 
den anställning hvarom nu är fråga otvifvelaktigt i regel den 
arbetskraft, som icke besitter någon juridisk utbildning.

Därtill kommer något, som ingen af de föregående talarna be
rört, men som i dessa fall är af stor vikt, nämligen Ivungl. Maj:ts
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dispensrätt. Från kompetensfordringar meddelar Kungl. Maj:t, då 
skäl därtill föreligga, dispens. Och det finnes från den synpunk
ten icke något hinder för en duglig karl att komma upp äfven 
till någon af de högsta platserna, då hans personliga egenska,- 
per göra det önskvärctt att där använda honom. Men genomsnitts
nivån, d. v. s. hvad man i allmänhet bör fordra af dessa tjänstemän, 
den bestämmes genom kompetensvillkoren, och den är enligt min 
uppfattning icke för hög enligt de bestämmelser, som här äro före
slagna. Nu hafva ju dessa föreslagits af löneregleringskommittén, 
och utskottets majoritet har funnit dem befogade.

Jag hemställer därför till kammaren, att kammaren ville i 
denna del följa utskottets förslag.

Herr St ar b äc k: Herr talman, mina herrar! Jag finner, att 
Andra kammaren just på grund af herr statsrådet och chefens för 
justitiedepartementet yttrande har all anledning att följa reserva
tionen.

Han fäste uppmärksamheten på ett förhållande, som vi visst 
icke glömt, nämligen Kungl. Maj:ts dispensrätt. Äfven jag för 
min del har den allra största egard för Kungl. Maj:t, i synner
het, när det gäller Kungl. Maj:ts dispensrätt. Men hvarför då, 
inskränka den eller utvidga den; låtom oss i stället gifva den full
ständigt fritt spelrum, i synnerhet när vi här icke på något sätt 
vilja frångå de principer, som Riksdagen och framför allt Andra 
kammaren fastslagit.

Faran för våra ämbetsverk att erhålla underkvalificerade ar
betskrafter är nog ytterst ringa. Men faran för att få öfver- 
kvalificerade arbetskrafter, när för höga kompetensvillkor blifvit 
fastslagna, är mycket stor. Vi hafva hy ligen, mina herrar, voterat 
om en arbetskraft, nämligen ett kvinnligt biträde. Jag har haft 
tillfälle att titta in i en del ämbetsverk, och jag är öfvertygad 
om, att kvinnliga arbetskrafter kunna användas på många flera 
ställen, än hvad förhållandet är, och skulle hafva kunnat använ
das mycket mera ä,n som skett. Hvarför hafva de icke användts ? 
Jo, just på den grund, att kompetensfordringarna till vissa tjän
ster varit för stora. Men aldrig någonsin har man, om kompe
tensfordringarna varit för låga, riskerat, att den, som kommit på 
en låg post, stigit för högt. Nej, det tror jag verkligen ,är en, 
farhåga, som vi här icke behöfva fästa oss mycket vid. Och om, 
det nu verkligen skulle vara så, att för afgörandet af några ären
den behöfves, såsom justitieministern yttrade, högre juridiska kva
lifikationer, så lärer det väl icke saknas möjlighet för fångvårds
styrelsen att få dem handlagda. Det finns ju i alla fall en tjänste
man där, som skall äga juridisk bildning, nämligen sekreteraren.

Jag tror, att det vore synnerligen olyckligt, om Andra kam
maren i detta afseende frånginge de principer, som jag vågat här 
mycket skarpt stryka under, och jag ber att få vidhålla mitt 
förra yrkande.

Andra Kammarens prat. 1910 Nr 30.

Ang. fång
vårdsstyrelsen. 

(Forts.)

5
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, f& Chefen för justitiedepartementet, herr statsrådet Petersson:
vårdsstyreisen. Hem talman! Då jag yttrade mig om Kungl. Maj:ts dispensrätt, 

(Forts.) skedde det i sammanhang med ett uttalande om den medelnivå, som 
jag anser att man bör kräfva hos de ämbetsmän, som det nu är 
fråga om. Det är just därför att jag uppställt och anser att man 
bör uppställa denna medelnivå, som jag tillika hänvisat till Kungl. 
Maj:ts dispensrätt, som träder emellan, rättande och jämnande, da 
skäl därtill verkligen förefinnes.

Man har talat om, att det användts öfverkvalificierad arbets
kraft. Det må vara fullkomligt riktigt. Men det har städse afsett 
de lägre posterna inom verken, ty jag har icke förrän nu hört 
det påståendet framställas, att på de högre platserna skulle an
vändas öfverkvalificerad arbetskraft. Men man kan väl egent
ligen icke få för högt kvalificerad arbetskraft, då det gäller verk
ligen kräfvande platser.

Dessa kompetensfordringar hafva äfven ett annat syfte, som 
man sannerligen icke får förbise, nämligen att då unge män tagas 
in i ett verk, där de skola göra sin framtid, de äfven böra kunna 
beräkna att avancera inom detta verk. Det skulle vara mycket 
olämpligt, om man tänkte sig, att en person, som finge anställ
ning i fångvårdsstyrelsen, sedermera icke skulle kunna på grund 
af bristande underbyggnad avancera inom verket och gå upp till 
låtom oss säga någon af de byråchefsbefattningar, som finnas där. 
Så är det icke i de öfriga verken. De unge män, som komma in 
där, äro vanligen de sam sedermera fylla de högsta platserna. 
Just därför är det önskvärdt, att man uppställer kompetensvill
kor. Sedermera kan man, på det sätt jag nämnde, tillgodose en 
verkligen eminent förmåga, som till äfventyrs kan intagas i ver
ket, trots det att han icke har den allmänt stadgade kompetensen. 
Men sådant är och förblir ett undantagsfall och man bör icke 
räkna med att hvem som helst skall på den vägen ha sin bana 
öppen.

Herr Rydén: Justitieministern bär med synnerlig klarhet 
som alltid just framställt den formella byråkratiskt-juridiska upp
fattningen af dessa saker, och den är, att utan juridisk examen 
finnes ingen kompetens eller rättare sagdt, ingen högre kompetens 
för anställning i verken. Det är den princip, som man bär på 
ett område, där det uppenbart icke behöfves, nu söker införa, 
och har jag för min ringa del funnit det vara af vikt, 
att Andra kammaren, i ställel för att utvidga det område, där 
man nu fordrar juridisk examen såsom kompetensvillkor, söker- 
alt inskränka detsamma. Det är solklart, att det i förevarande 
fall icke behöfves större kompetensfordring än studentexamen. Ju
stitieministern resonerar gå: Vi kunna få juridiskt bildadt folk 
för de penningar, som vi anslå, och därför skola vi uppställa dessa 
kompetensvillkor. Jag resonerar i stället så: Då det icke be
höfves denna större kompetens, skola vi icke uppställa den, och 
jag tror, att det för statsförvaltningen, särskilt med hänsyn till
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framtiden, då dessa principer komma att gå igen i lönereglerings- Ang. fång- 
kommitténs utlåtanden, är viktigt, att Andra kammaren icke från- vårdistyrelsen. 
går sin föregående ståndpunkt, utan haller pa, att man icke i (1 orts.) 
onödan höjer den formella kompetensen. Kungl. Maj:ts dispens
rätt finnes ju, men jag tror, att man icke bör alltför mycket 
bygga på densamma, då det gäller frågan om rekrytering af ett 
ämbetsverk.

Herr Svallingson: Herr talman, mina. herrar! dag kan 
icke underlåta att beklaga, att herr Starbäck återtagit sin reserva
tion, ty om den hade kvarstått, skulle jag utan tvekan hafva 
anslutit mig till densamma, och jag är öfvertygad om, att inånga 
inom kammaren skulle hafva gjort detsamma. Men då jag nu 
står i valet mellan utskottets förslag och herr Rydéns senast fram
lagda förslag, så kan jag icke komma till annat resultat än att 
jag anser mig böra yrka bifall till utskottets förslag, hvilket 
jag härmed anhåller att få göra.

Herr Tengdahl: Justitieministern representerar den ohygg
liga åskådningen, att man skall fordra högre kvalifikationer en
dast därför att det finnes öfverkvalificeradt folk, som vill hafva' 
sysselsättning. Sådant är ju i själfva verket en biomständighet 
att icke alls taga hänsyn till. Mig förefaller^ det,o som om de 
juridiska kunskaperna i ett sådant verk som fångvårdsstyrelsen 
icke behöfde vara större, än att hvem som helst bör kunna skaffa 
sig dem allt efter som han får hand om och sätter sig in i äjren- 
dena med hjälp af äldre tjänstemän. Det viktigaste förefaller 
mig vara, att inom detta verk liksom inom kommunikationsver- 
ken t. ex. få till stånd ordentliga fackskolor, med hvars hjälp 
alla platser, äfven öfverdirektörsplatsen, skola stå öppna jämväl 
för de lägsta underordnade, om nämligen till dessa fackskolor an
mäla sig tillräckligt intelligenta underordnade, Som hafva den 
tillbörliga ambitionen för att skaffa sig de kunskaper, som be- 
höfvas för att få platsen. Enligt min mening bör man vid plats
tillsättningen endast utannonsera platserna med tillkännagifvan
de af hvad som är där att göra, men utan att tala om nagra 
kompetensfordringar alls — kompetenta sökande lära i alla fall 
icke komma att saknas. Sedan tager man i hvarje särskildt fall 
den person, som man anser, att man har den största nyttan af 
för den ifrågavarande platsen. Så har jag varit med om att 
göra beträffande bl. a. en mycket kräfvande post inom Stock
holms kommun. Jag skulle alltså helst vilja vara med om att 
här icke tala hvarken om juridisk examen eller den förlegade 
studentexamen eller någon som helst annan examen.

Herr Starbäck: Herr talman! Jag skall icke säga många 
ord utan endast be att få påpeka!, att det _äjr alldeles gifvet,- att 
om det är någon person, utrustad med juridisk examen, som söker 
sig in i fångvårdsstyrelsen, gäller ju hans meriter här liksom på
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Ang. fång- andra områden. Jag vill emellertid erinra om, att till stöd för 
vUrdsstyreléen. min uppfattning, att juris kandidatexamen icke skall behöfvas 

(Forts.) för kanslibyråns tjänstemän, jag här i min hand har den s. k.
universitetskommitténs betänkande, undertecknad af ordföranden^ 
den nuvarande civilministern, grefve Hamilton. Och till stöd för 
herr Rydéns yrkande hafva vi fångvårdsstyrelsens här mycket 
tydligt framhäfda uppfattning, att det icke behöfs mer för ka
meralbyråns tjänstemän än mogenhetsexamen. Nu stå naturligt
vis mot hvarandra å ena sidan nuvarande civilministern och fång
vårdsstyrelsen, som stödjas af Riksdagens förut fattade beslut, och 
å den andra herr justitieministern. Äfven herr Svallingson har 
nu fattat sin ståndpunkt. Det återstå^ att se, huru Andra kam
maren kan komma att rösta.

Herr Zetterstrand: Herr talman, mina herrar! Jag har 
också den bestämda uppfattningen, att man icke skall fordra öfver- 
kvalificerade (arbetskrafter, och jag kan icke finna annat än att 
man gör det, om man vidhåller utskottets förslag i denna del. Nu 
vågar emellertid icke jag — jag är för litet inne i frågan — 
biträda herr Rydéns yrkande, utan jag skall i stället hemställa 
om bifall till herrar Starbäcks och Ekmans reservation.

Herr Rydén: Herr talman! Herr Zetterstrands yrkande 
kan jag icke vara med om därför, att detta innebär faktiskt det, 
att man visserligen sänker kompetenskrafven för kanslibyråns tj än
ternät där man fordrat förut juris kandidatexamen och man 
sedan fordrar allenast kansliexamen, men man höjer på samma gång 
kompetenskrafven för kameralbyråns tjänstemän, i afseende å hvil- 
ka man fordrat endast studentexamen.

Jag vill vidare be att få lämna den upplysningen — jag 
röjer ingen hemlighet — att det i statsutskottet funnos flera stycken 
af första kammarens ledamöter, som enskildt uttalade sympati 
för den tankegång, som jag här framställt, och från ordförande
platsen uttalades direkt och öppet, att han för sin del ansåg ett 
alldeles uppenbart fall här föreligga, där Kungl. Maj:t sökt onödigt
vis uppskrufva kompetensvillkoren; och för sin del skulle han 
hafva, om det funnits ett medlingsförslag, velat biträda en moti
vering. som innebure ett godkännande af den uppfattning, som 
jag här företrädt — eller ungefär innebörden daraf.

Jag tror därför, att det är bäst att bifalla mitt yrkande.

Herr Nilson i Örebro: Herr talman! I anledning af det 
anförande, som här för en stund sedan hölls af rådman Zetter
strand, anser jag mig böra lämna kammaren det meddelande, att 
jag, då detta ärende handlades inom statsutskottet, för min del 
hörde till dem, som ansågo, att man ;med afseende å kompetens- 
fordringar i stort sed t borde kafva följt hvad fångvårdsstyrel
sen föreslagit. Då nu emeUertid herrar Starbäcks och Ekmans re
servation gick ut på att höja kompetensfordringarna för kameral-



Lördagen den 9 April, e. m. 69 Nr 30.

byråns tjänstemän till kansliexamen, kunde jag icke biträda den Ang. fång- 
reservationen. Ty jag anser, att det verkligen är för mycket att vårdsstyrelsen. 
i allmänhet uppställa de kompetensfordringarna för kameralby- (Forts.) 
råns tjänstemän; och jag ber härvidlag med anledning af rådman 
Zetterstrands yttrande få erinra om — det är visserligen redan 
gjordt förut af herr Starbäck, men jag ber att få ytterligare under
stryka det — att vi härvidlag, då det är fråga om kameralbyråns 
tjänstemän, stå på samma ståndpunkt som fångvårdsstyrelsen. 
Fångvårdsstyrelsen har uttalat sig mot, att man skall fordra kansli
examen för kameralbyråns tjänstemän. Och jag vågar verkligen 
hafva den uppfattning om fångvårdsstyrelsen, att den, på grund 
af den erfarenhet som den har kunnat vinna under en följd af år, 
dock sitter inne med så pass stor erfarenhet, att man härvidlag 
tryggt kan lita på fångvårdsstyrelsen.

I anslutning härtill tillåter jag mig för min del att yrka bi
fall till det yrkande, som här framställts af herr Rydén.

Herr Zetterstrand: Herr talman! Då jag icke fått något 
understöd i detta fall, anser jag icke skäl till att vidhålla mitt 
yrkande om bifall till herr Starbäcks och Ekmans reservation, 
utan, då jag anser herr Rydéns reservation alldeles gifvet hafva ett 
afgjordt företräde framför utskottets förslag, ber jag att också för 
min del få hemställa om bifall till herr Rydéns reservation.

Chefen för justitiedepartementet, herr statsrådet Petersson:
Herr talman! Här åberopas gång på gång fångvårdsstyrelsens ytt
rande. Men jag trodde verkligen icke, att så skulle ske,- sedan 
jag så bestämdt påvisat det skäl, hvarå samma yttrande grundas.
Skälet är, att styrelsen säger sig af vunnen erfarenhet hafva an
ledning frukta, att svårighet kunde uppstå för i’e kry tering af 
tjänstemannakrafterna å kameralbyrån, om för inträde där ford
rades mera än afgångsexamen från högre allmänt läroverk; och 
anser sig styrelsen därför icke böra tillstyrka förslaget. Och med 
det skälet står och faller fångvårdsstyrelsens yttrande i detta fäll.
Att kvalifikationen verkligen är önskvärd, om den står att få, 
det framgår, synes det mig, otvetydigt af löneregleringskommit- 
téns utlåtande. Den har .naturligtvis tagit reda på och satt sig 
in i, hvad som i detta fall kan och bör vara önskvärdt. Då åter
står den frågan: är fångvårdsstyrelsens farhåga befogad eller icke ?
Därpå svarar jag: Jag tror icke, att den är befogad; ty numera 
står det att få så kvalificerad arbetskraft likaväl för fångvårds
styrelsen som för hvilket annat centralt ämbetsverk som helst.

Äfven vill jag erinra om en annan sak. Här talas om, att 
det ställes upp för höga kvalifikationer och sedermera bestäm
mas lönerna därefter. Nej, det har förfarits i motsatt riktning.
Först hafva lönerna bestämts, utan att det har varit något tal 
om dessa kvalifikationer, bestämts efter normalgraderna för cen
trala verk i allmänhet. Sedan har det blifvit fråga om hvad vi 
skola fordra för kvalifikationer. Om således saken ligger så, att
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Ang. fång- vi för dessa löner anse oss kunna få den1 arbetskraft, som^behöfves, 
vårdsstyrelsen, med de kvalifikationer som vore önskvärda, skola vi då låta bli 

(Forts.) att kräfva dem? Jag tycker verkligen icke, att det vore rimligt 
och skäligt.

Herr Johansson i Jönköping: Herr talman! Jag kan icke 
underlåta att påpeka den omständigheten, att det alldeles icke lig
ger någon fara i att godkänna det af herr Kydén framställda och 
från flera, håll understödda förslaget. Ty är det verkligen så, som 
herr statsrådet och chefen för justitiedepartementet antagit, att 
det blir godt om juridiskt bildade aspiranter till de ifrågavarande 
befattningarna, så komma sådana naturligtvis att antagas. Bestäm
melsen innebär ju icke något hinder för fångvårdsstyrelsen att 
antaga dem. Däremot är det icke klokt att fastställa bestämmel
ser, som kunna leda till, att det kommer att bli brist på sökande. 
Öfverhufvud är det olämpligt att fastställa högre kompetens än 
som är nödvändig. Jag känner ett exempel på verkan af dylika 
bestämmelser från ett annat område, nämligen från vår järnvägs- 
förvaltning. Det var förr stadgadt — såsom herrarna kanske er 
inra sig •— att personer kunde komma in i järnvägsförvaltningen 
som tjänstemän utan att hafva tagit studentexamen. Och man tog 
då in personer, som icke hade studentexamen, och hvilka natur
ligtvis sökte in i förhoppning att vinna befordran. Sedermera kom 
en tid, då man följde andra grundsatser och lät endast eller åtmin
stone hufvudsakligen endast studenter komma in och vinna be
fordran som tjänstemän vid järnvägarna. Under denna period väg
rade man åtminstone inom vissa distrikt att befordra andra ,än 
studenter. De förut intagna, som icke hade studentexamen, undan
trängdes oupphörligt från befordran af senare inkomna, som tagit 
studentexamen. Jag känner från den stad, där jag är bosatt, en 
person, som gick och tjänstgjorde i många år troget och sam
vetsgrant på stationen, fullgörande en tjänstemans åligganden';, 
men som aldrig fick befordran utan måste, efter att hafva gått där 
en följd af år, lämna platsen och slå in på en annan bana, därför 
att sökande med studentexamen gång efter annan kommo och togo 
den anställning, till hvilken han hade hoppats, att få befordran.

Om nu i förevarande fall herr Bydéns förslag godkännes, in
nebär det alls icke något hinder för juridiskt bildade personer att 
söka anställning å kameralbyrån, ifall det verkligen finnes så 
godt om sådana sökande till dessa befattningar. Om man däremot 
fastställer högre kompetens och sådana aspiranter icke anmäla sig, 
kan man blifva utan folk på byrån i fråga. Den faran bör man 
icke utsätta sig för; och fångvårdsstyrelsen anser ju, att den faran 
kan komma att föreligga.

Men fångvårdsstyrelsens yttrande innebär icke blott detta. 
Fångvårdsstyrelsen har också erfarenhet i detta fall; denna erfa
renhet har tydligen icke gifvit vid handen, att de personer, som 
hittills tjänstgjort å kamel albyrån, varit underkvalificerade och 
icke kunnat sköta sina befattningar. Hade det varit så, att fång-
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vårdsstyrelsen gjort en dylik .erfarenhet, skulle den säkert icke 
sagt, att den funnit de hittills gällande kvalifikationerna tillräck
liga. Nu har fångvårdsstyrelsen i själfva verket sagt detta. Man 
kan utan tvifvel lägga också den betydelsen uti fångvårdssty
relsens uttalande, att den icke blott fruktar att icke få sökande, 
utan också, att den funnit de hittills gällande kvalifikationerna 
tillfyllestgörande.

På dessa grunder, herr talman, ber jag att få yrka bifall till 
herr Rydéns reservation.

Häruti instämde herr Schotte.
, • >

Härmed var öfverläggningen afslutad. Herr talmannen för
klarade sig skola först framställa propositioner beträffande de 
rörande mom. e) gjorda yrkandena, och biföll kammaren efter af 
herr talmannen i detta afseende gifna propositioner det af herr 
Rydén under öfverläggningen framställda yrkandet.

Herr talmannen gaf häruppå propositioner först på godkän
nande af utskottets motivering och vidare godkännande af denna 
motivering med det af herr Rydén föreslagna tillägget; och fat
tade kammaren beslut i öfverensstämmelse med sistnämnda pro
position,^

Som tiden nu var långt framskriden, beslöt kammaren upp
skjuta behandlingen af återstående delar af statsutskottets före
varande utlåtanden jämte öfriga på föredragningslistan upptag
na ärenden till måndagen den 11 innevarande april.

§5-
Anmäldes och godkändes bevillningsutskottets förslag till Riks

dagens skrifvelse, nr 71, till Konungen i anledning af väckta mo
tioner om ändringar i gällande förordning angående försäljning 
af brännvin.

§6.

Anmäldes och godkändes statsutskottets förslag till Riksda
gens skrivelser till Konungen:

nr 66, i anledning af Riksdagens år 1909 församlade revi
sorers berättelse angående verkställd granskning af statsverkets 
jämte därtill hörande fonders tillstånd, styrelse och förvaltning 
under år 1908, och

nr 67, i anledning af Kungl. Maj:ts i statsverkspropositio
nen under andra, tredje, fjärde,-; femte, sjätte, sjunde, åtton
de och nionde hufvudtitlarne gjorda framställningar om anslag 
för beredande af extra lönetillägg för år 1910 åt, en del tjänstemän 
och betjänte m. m.

.T us ter ad es pro tolcol Iso td r ag.
§ 7.

Ang. fång- 
vårdsstyrelsen.

(Forts.)
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§8.
Till bordläggning anmäldes: 
statsutskottets utlåtanden:
nr 29, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition till Riks

dagen angående reglering af löneförhållandena m. m. vid försäk- 
ringsinspektionen, och

nr 30, i anledning af Kungl. Maj:ts i punkt 6 under sjätte 
hufvudtiteln af statsverkspropositionen gjorda framställning an
gående biträde inom civildepartementet vid beredning a.f ären
den rörande försäkringsväsendet;

bankoutskottets utlåtande och memorial:
nr 15, angående förslag till inrättande af ett riksbankens 

afdelningskontor i Norrköping,
nr 16, angående ändrad lydelse af § 12 bankoreglementet, 
nr 17, angående tillägg till 4 mom. 2 punkten af tillämpnings- 

stadgarna till aflöningsstaten för riksbanken, och
nr 18, angående afskrifning af osäkra fordringar vid riksban

kens hufvudkontor;
jordbruksutskottets (utlåtanden:
nr 46, i anledning af väckt motion om skrifvelse till Kungl. 

Maj:t angående en betryggande arrende- och besittningsrätt till 
småbruk å kronans jordbruksdomäner m. m.,

nr 47, i anledning af väckt motion om vidtagande af åtgär
der i syfte att för obemedlade .underlätta förvärf af jord från 
statens domäner till småbruk, och

nr 48, i anledning af väckta motioner om rätt för arrendator 
af sådan lägenhet, som afses i kungörelsen den 18 juni 1909 an
gående upplåtande af odlingslägenheter å kronoparker och öfver- 
loppsmarker i de sex nordligaste länen, att förvärfva äganderätt 
till lägenheten; samt

Andra kammarens tredje tillfälliga utskotts utlåtande, nr 29, 
med anledning af förslag om skrifvelse till Kungl. Maj:t angående 
vissa ändringar i uppställningen af statsbanornas utgifter och in
komster m. m.

§ 9.
Ledighet från riksdagsgöromålen beviljades:

herr Persson i Tällberg. . under den 11 april,
» Söderberg i Hobborn 
» Ekman i Mo gård .
» Åkerlund...............
> Eden......................

11
»11 »

4 dagar fr. o. m. den 11 april, och 
den 11 april.

Kammarens ledamöter åtskildes häruppå kl. 1,8 på natten.
In fidem. 

Per Cronvall.
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